
مسعود پزشکیان: 
حرف حزب و جناح را بدون پشتیبانی 

علمی نمی پذیرم
ریاست  انتخابات  دوره  چهاردهمین  نامزد  پزشکیان  مسعود 
جمهوری با تاکید بر اینکه من حزبی کار نخواهم کرد بلکه ملاک عمل 
کار کارشناسی است، گفت: حرف حزب و جناح را بدون پشتیبانی 
علمی نمی پذیرم. مسعود پزشکیان نامزد چهاردهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری روز یکشنبه - سوم تیرماه - در نشست جمعی از 
انتخابات  دوره  چهاردهمین  نامزد  کرد.  پیدا  حضور  کشور  اصناف 
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رئیس قوه قضاییه :
قضات تا حد ممکن از مجازات های 

جایگزین حبس بهره بگیرند 
رئیس قوه قضاییه گفت: بارها تاکید کرده ایم که برای محکومان 
و محبوسان واجد شرایط، ارفاقات قانونی را لحاظ کنید و تجویز 
پابند الکترونیک را نیز برای محکومین واجد شرایط مدنظر داشته 
باشید و قضات تا آنجایی که ممکن است از مجازات های جایگزین 
حبس بهره بگیرند. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در 
گردهمایی بزرگداشت هفته قوه قضائیه، ضمن گرامیداشت یاد و 
صفحه2خاطره همه شهدای اسلام و انقلاب بویژه شهیدان آیت الله بهشتی 

با مردم ایران باید با فهم، درایت، ادب و فرهنگ برخورد کرد

معاون شرکت توزیع برق استان قم خبر داد:
تعویض ماهانه ۴ هزار لامپ 

روشنایی معابر

رییس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم خبرداد:

اجرای طرح ترخیص عیدانه 
وسایل نقلیه توقیفی 

شرکت  دیسپاچینگ  و  بهره برداری  معاون 
اینکه  به  اشاره  با  قم  استان  برق  نیروی  توزیع 
معابر  در  برق  چراغ    ۸۰۰ و  هزار   ۱۱۲ حدود 
استان قم نصب است گفت: به طور میانگین 
ماهانه ۴ هزار چراغ برق باتوجه به پایان عمر خود 
تعویض می شود.  سید محمد ارجمندزاده در 
روشنایی های  تأمین  داشت:  اظهار  گفتگویی 
سطح معابر استان قم یک امر جاری در شرکت 
حدود  قم  استان  در  است،  برق  نیروی  توزیع 
شده  نصب  معابر  در  چراغ   ۸۰۰ و  هزار   ۱۱۲
است.  معاون بهره برداری و دیسپاچینگ شرکت 

 رییس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم، 
از طرح ترخیص وسایل نقلیه عیدانه پلیس تا 
عید سعید غدیر خم خبر داد و افزود: به مناسبت 
عید سعید غدیر خم و در راستای صیانت ازاموال 
مردم، امید آفرینی وارتقا سرمایه اجتماعی پلیس 
طرح ترخیص فوق العاده وسایل نقلیه توقیفی را 
اجرا می کند. سرهنگ غلامرضا صدفی افزود: 
پلیس،  عیدانه  نقلیه  وسایل  ترخیص  درطرح 
بدون  معوقه  جرایم  اقساطی  پرداخت  امکان 
پیش پرداخت فراهم شده و هزینه پارکینگ نیز با 
تخفیف ویژه محاسبه می شود. سرهنگ غلامرضا 

صفحه 4

صفحه 8
طرح : فاطمه نجاریان
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 سناریوهای پیش روی انتخابات 
داستان قالیباف در انتخابات ۱۴۰۳ به شدت شبیه 
هاشمی رفسنجانی در سال ۸۴ است. در بسیاری از 
نظرسنجی های آن سال، هاشمی رأی اول مردم بود 
و باقی با فاصله کم یا زیاد، بعد از او قرار گرفته بودند. 
و  نبود  هاشمی در آن زمان مانند دهه ۹۰ محبوب 
این موضوع را رقبای او می دانستند. همه آن ها بر این 
باور بودند که اگر بتوانند رأی خود را تا حدی برسانند 
که همراه با هاشمی به مرحله دوم انتخابات بروند، 
می توانند سیاستمدار کارکشته ایران را شکست دهند.
تحلیل ها درست بود. احمدی نژاد به همراه هاشمی به دور دوم آمد و توانست ۷ 
میلیون رأی بیشتر از هاشمی بیاورد و رئیس جمهور ایران شود. اصلاح طلبان با علم 
به این موضوع حتی به هاشمی پیشنهاد دادند تا »شیخ اصلاحات«، یعنی مهدی 
کروبی، به جای او به رقابت با احمدی نژاد برود، چون می دانستند هاشمی فاتح این 

میدان نخواهد بود.
حالا چرا می گویم حال و هوای قالیباف در این انتخابات شبیه به هاشمی است؟ 
چون به نظر می رسد انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری هم مثل دوره نهم به 
دور دوم خواهد رفت. آنگونه که از شواهد پیداست، هیچ کدام از نامزدها حائز اکثریت 
آرا نیستند و نمی توانند نظر مثبت ۵۰ درصد به علاوه یک را به خود جلب کنند و راهی 

پاستور شوند.
قالیباف با توجه به سابقه سیاسی و همچنین ریاست مجلس، شانس بیشتری 
نسبت به رقبای دیگر برای رفتن به دور دوم دارد. در میان تمام نامزدها، مردم او را 
بیشتر می شناسند. او چهره آشناتری برای مردم نسبت به سعید جلیلی یا قاضی زاده 

هاشمی است.
از آن سو، سعید جلیلی هم رأی سنتی خود را دارد. او می تواند با همان رأی سنتی که 
چیزی حدود ۵ میلیون نفر است، راهی دور دوم شود. البته این احتمال وجود دارد که 
یکی از این دو به نفع دیگری با فشارهای سیاسی کنار برود. البته احتمال این مسئله با 
وجود اختلاف فکری شدید جریان قالیباف با جریان جلیلی بعید به نظر می رسد. هر 
دوی این ها فکر می کنند اگر این دوره را از دست بدهند، دیگر رنگ ریاست جمهوری 

را نخواهند دید.
از سوی دیگر مسعود پزشکیان قرار دارد. نامزد جریان اصلاحات که به نظر 
می رسد اوضاع به شدت بهتری نسبت به همتی، نامزد دوره گذشته انتخابات 
دارد. وزیر بهداشت دولت سید محمد خاتمی، توانسته تا حدودی سبد رأی 
مشخصی را برای خود دست و پا کند. پزشکیان و جریان اصلاحات این امید را 
دارند که با شکستن رأی اصول گرایان میان قالیباف و جلیلی، او با یکی از این ها 

به دور دوم برود.
رفتن انتخابات به دور دوم، می تواند به معنای پیروزی پزشکیان باشد و شکست 
رقبا. بیایید احتمالات را با هم بررسی کنیم و در نهایت به نتیجه نهایی و دلیل شباهت 

قالیباف و هاشمی مدل ۸۴ برسیم.
اگر پزشکیان و قالیباف به مرحله دوم برسند، جریان اصول گرا در وهله اول دچار یک 
شوک اساسی می شود. آن ها بعد از انتخابات ۱۴۰۰ انتظار چنین اتفاقی را نداشتند. 
آن ها تصور می کردند که تا سال ها می توانند قوه مجریه را در اختیار داشته باشند. 
همین سرخوردگی باعث می شود بخشی از سبد رأی آن ها وارد انتخابات نشود، چون 

تصور می کنند پیروزی رقیب قطعی است.
از طرف دیگر رأی دهندگان به سعید جلیلی به شدت مخالف قالیباف هستند. 
را  قالیباف  نام  رأی  برگه  اما در  بدهند  رأی  پزشکیان  به  آن ها حتی حاضرند 
ننویسند. آن ها می گویند حداقل پزشکیان یک زندگی سالم و بدون حاشیه 

اقتصادی دارد.
قالیباف بعد از شکست احتمالی، روزگار سختی در مجلس هم خواهد داشت. شاید 
ریاست او در سال دوم تمدید نشود و نامزد ناکام مجبور باشد کنار دیگر نمایندگان در 

صحن بنشیند و صندلی ریاست را به فرد دیگری واگذار کند.
اما اگر جلیلی راهی دور دوم شود، آن زمان است که طرفداران قالیباف که به دنبال 
"مدیر اجرایی" هستند تا "مدیری که در شعارهای خود زندگی می کند"، رأی خود را به 
صندوق پزشکیان می اندازند. چون فکر می کنند از نظر فکری شبیه تر به نماینده تبریز 

در مجلس هستند تا دبیر سابق شورای عالی امنیت ملی.
در صورت سوم، اگر جلیلی و قالیباف به صحنه بیایند، شاهد یک "اصول گرا کُشی 
اساسی" خواهیم بود. اشاره به ماجراهای قالیباف در دوران مدیریت شهرداری و 
ریاست مجلس می تواند یک زلزله سیاسی را رقم بزند و این رفتار از جبهه پایداری که 
حامی جلیلی است بر می آید که تمام زندگی قالیباف را روی دایره بریزند و آینده او را به 
حراج بگذارند. مردم هم نشان داده اند که در این زمانه ها معمولًا سمت آدمی که پشت 

او حرف زیاد است، نمی ایستند.
این ها را گفتم تا بنویسم نامزدی که همراه قالیباف به دور دوم می آید، می تواند مانند 
احمدی نژاد در سال ۸۴، به پیروزی خود مطمئن باشد. هرکسی در برابر قالیباف قرار 
بگیرد، برنده دور دوم انتخابات است، مثل دوره نهم که هر کسی در برابر هاشمی قرار 
می گرفت، پیروز بود.الان  امیدواریم که پزشکیان فاتح نهایی این رقابت باشد تا دوباره 

شاهد تصمیمات احساسی و به دور از منطق نباشیم.

اسرائیل و ماجراجویی علیه لبنان
تهدید اخیر بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر رژیم 
صهیونیستی در خصوص حمله به حزب ا... لبنان 
نشان می دهد که فاز جدیدی از ماجراجویی اسرائیل 
برای بحران سازی در منطقه آغاز شده است. این 
در  اسرائیل  ارتش  هوایی  و  زمینی  مانور  با  تهدید 
احتمالی  حمله  چنین  سازی  مشابه  برای  قبرس 
علیه لبنان همزمان شده است اما سازمان آتلانتیک 
شمالی »ناتو« مدعی شده که این سازمان از هر گونه 
ماجراجویی جدید نظامی اسرائیل علیه سایر کشورهای منطقه حمایت نخواهد 

کرد.
  اما در صورت حمله ارتش اسرائیل به حزب ا... لبنان، منطقه وارد مرحله جدیدی 
از بحران سازی های خطرناک خواهد شد که برخی کشورهای دیگر را درگیر خواهد 
ساخت. تجربه نیز ثابت کرده که هرگاه رژیم صهیونیستی با یک بن بست نظامی یا 
سیاسی در داخل مواجه شده از رهگذر بحران سازی های منطقه ای و انتقال بحران 
داخلی به خارج، تلاش کرده تا از این بن بست خارج شود. حزب ا... لبنان نیز ضمن 
هشدار جدی به قبرس در همراهی با ماجراجویی های جدید بنیامین نتانیاهو اعلام 
کرده که در صورت وقوع چنین حمله ای علیه لبنان، حزب ا... از همه توان دفاعی خود 

استفاده خواهد کرد. 
ناظران سیاسی اعتقاد دارند که بروز اختلاف شدید بین اعضای کابینه جنگی 
اسرائیل و شخص بنیامن نتانیاهو و انحلال کابینه جنگی شرایط را برای ادامه کار 
نخست وزیر رژیم صهیونیستی به شدت دشوار ساخته. دلیل این امر نیز این است 
که با گذشت بیش از ۸ ماه از عملیات طوفان الاقصی و شهادت بیش از ۳۷ هزار 
تن از مردم بی دفاع غزه شرایط میدانی تا کنون به نفع ارتش رژیم صهیونیستی تغییر 

نکرده است. 
گسترش موج اعتراضات جهانی علیه نسل کشی اسرائیل در غزه، گسترش جنبش 
دانشجویی در آمریکا و اروپا و موج محکومیت نهادهای بین المللی علیه اقدامات 
جنایتکارانه اسرائیل علیه مردم غزه، این رژیم را وارد یک بن بست سیاسی و نظامی 

ساخته است. 
در چنین فضایی برای بنیامین نتانیاهو تنها یک راه باقی می ماند و آن استعفا و تن 
دادن به یک انتخابات زودهنگام است که در نهایت بازنده آن حزب حاکم لیکود خواهد 
بود. از سوی دیگر در صورت هر گونه ماجراجویی جدید ارتش رژیم صهیونیستی علیه 
لبنان قطعا محور مقاومت به صورت منسجم، هماهنگ و یکپارچه علیه اسرائیل وارد 

عمل خواهد شد. 
در آن صورت منطقه شاهد یک جنگ غیرقابل کنترل خواهد شد و محور مقاومت با 
استفاده از تمام ظرفیت های نظامی خود حساس ترین مراکز و تاسیسات استراتژیک 
رژیم صهیونیستی را هدف قرار خواهد داد. برآیند گزارش ها نشان می دهد که در 
صورت بروز جنگ جدیدی در منطقه حداقل ۵ جبهه علیه اسرائیل گشوده خواهد شد 
که با توجه به آسیب پذیری شدید مناطق حساس اراضی اشغالی، رژیم صهیونیستی 

آسیب جدی خواهد دید.
 لذا به نظر می رسد طی هفته های آینده به ویژه در ۳ ماه آینده شرایط حساسی 
بر فضای منطقه حاکم خواهد شد و هرگونه اشتباه محاسباتی از سوی بنیامین 
نتانیاهو نخست وزیر اسرائیل، منطقه را وارد یک بحران نفسگیر دیگری خواهد 

کرد.

اخبار

مصطفی پورمحمدی :

اقتصاد ایران به تصمیمات سخت نیاز دارد
تاکید کرد: تصمیمات سخت  ریاست جمهوری  انتخابات  نامزد چهاردهمین دوره 
خواهم گرفت ولی یک حرف می زنم امروز اقتصاد ایران به تصمیمات سخت نیاز دارد. 
مردم از ما صداقت ببینند و تمام ظرفیت ها را در خدمت آوردیم و از همه ظرفیت های ملی 

استفاده می کنیم.
مصطفی پورمحمدی بیان داشت: مردم اگر در ما صداقت ببینند، پای ما حرف های 
خوب می ایستند و سختی ها را تحمل می کنند. رهبری معظم در صحنه های سخت با 
اعتمادسازی از گردنه ها عبور داد. در سهمیه بندی بنزین که مهمترین طرح کلان در آن 

زمان بود اعتماد به ما کردند با اینکه طرح ناقص بود.
وی تاکید کرد: اقتصاد امروز ایران نیازمند تصمیمات سخت است. در سهمیه بندی 
بنزین یک تصمیم سخت بود و ۶ ماه برای آن کار کردیم و خانواده من هم نمی دانستند 
که سهمیه بندی بنزین است تا باک بنزین پر کنند. اگر با مردم صادق باشیم آنها نیز ما با 

همراه می شوند.
مشکل FATF را حل خواهم کرد

پورمحمدی در مورد برنامه های سیاست خارجی خود گفت: اسرائیل را رژیم غاصب و 
اشغالگر و رژیم آمریکا را دولت مستکبر می دانم. البته موضع بنده با آمریکا این نیست 
که همیشه به صورت تخاصم با او رفتار کنیم. با تغییر رفتار این کشور قاعدتا به مذاکره و 
رابطه با این کشور فکر می کنم. معیارم در تعامل با آمریکا احترام متقابل و رعایت حقوق 

ملت ایران است.
سیاست  اولویت  کرد:  اضافه  جمهوری  ریاست  انتخابات  دوره  چهاردهمین  نامزد 
خارجی کشورهای جهان اسلام و کشورهای پیرامونی و همسایگانمان هستند. اگر 
سیاست هایمان را در منطقه همگراتر کنیم در سیاست و اقتصاد جهانی موثرتر خواهیم 
شد و بنده این خط را ادامه خواهم داد. اجازه نخواهم داد کسی به سفارت و جاهای دیگر 

حمله کند و فریب تفرقه افکنی های دشمنان و رقبا را هم نخواهیم خورد.
وی  گفت: مشکل FATF را حل خواهم کرد تا مشکلات آن با کشورهای روسیه و چین 
 FATF و سایر کشورها حل شود. باید جسارت تصمیم گیری داشت. دستورالعمل های

را عمل کردیم، اما در باشگاه آن حضور ندارم. بنده این مساله را حتما حل خواهم کرد.
 

محمدباقر قالیباف درقم :

 ما در مذاکرات به دنبال انتفاع اقتصادی 
مردم هستیم

نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: ما به دنبال اقدامات پا به پا در 
مذاکرات هستیم و آمریکایی ها بدانند ما به دنبال انتفاع اقتصادی مردم هستیم و در دولت 

این موضوع را دنبال می کنیم.
محمدباقر قالیباف با حضور در مسجد امیرالمومنین قم بابیان اینکه با روی کار آمدن 
دولت سیزدهم شرایط تغییر کرد، ارتباط بنده با شهید رییسی به سال ۵۶ باز می گردد 
و این ارتباط بعد ها قوی تر شد که اوج آن در انتخابات سال ۱۴۰۰ بود گفت:  امروز در 
آستانه انتخاب مهمترین پست و حساس ترین جایگاه اجرایی کشور قرار داریم که تصمیم 

مهم و حیاتی را می طلبد.
وی افزود: مجلس شورای اسلامی جایگاه مهمی در تصویب قوانین است، اما هیچ 
جایگاهی مانند قوه اجرایی مهم نیست، قانون اگر خوب اجرا شود قانون خوبی می شود.

محمدباقر قالیباف با بیان اینکه کسانی می گویند قانون راهبردی مانع اجرای دوباره 
برجام شد، در آن زمان نشست خبری گذاشتند و گفتند صبر می کنیم و گفتند آن هم 
بستگی به برجام دارد در این شرایط در شورای امنیت ملی به ریاست آقای روحانی مصوب 
شد تا قانونی برای پر کردن دست کشور تصویب شود افزود: خوب مجلس این قانون را با 
درایت تصویب کرد و رهبری فرمودند این قانون کشور را از بلاتکلیفی درآورد حال امروز 
این حرف ها را می گویند. وی ادامه داد: ما در این قانون گفتیم چرا دشمن هرکاری می 

خواهد انجام دهد و مانع انتفاع اقتصادی ما شود اما ما به تعهد عمل کنیم.
قالیباف با بیان اینکه ما جلوی سوء استفاده دشمن را گرفتیم آیا جنگ شد آیا ما غنی 
سازی را ۲۰ درصد و ۶۰ درصد کردیم جنگ شد این به دلیل ضعف شما به باورهاست، 
خداوند وعده پیروزی به این ملت داده است افزود: اینها روزانه ۳۰۰ هزار بشکه نفت می 

فروختند امرور روزانه یک میلیون و ۵۰۰ هزار بشکه نفت فروش می رود.
وی ادامه داد: من با مذاکره مخالف نیستم اما مذاکره یک روش برای مبارزه است اما 
کسانی به این مسائل توجه ندارند. وقتی یک کاسب مشتری بدحساب دارد یا دیگر با آن 

طرف معامله نمی کند یا سخت می گیرد.
ما با دشمن مقابل هستیم ما گفتیم این مذاکره برابر نیست. 

قاضی زاده هاشمی  :

شهدای ملی و قهرمان را نباید صرف امور 
انتخاباتی کنیم

نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری درباره اظهارات برخی داوطلبین از 
شهدای انقلاب گفت: اولا نباید شهدای ملی و قهرمان را صرف انتخابات کنیم. شهید 
سلیمانی و رئیسی نماد و شاخص هستند؛ شهید رئیسی نماد دولتمرد پاک، مردمی و 
کارآمد است و هرکسی دولت تشکیل می دهد دولت خود را تشکیل می دهد اما ممکن 

است بگوید نوع مدیریت من شبیه فلان شخصیت است تا مردم مقایسه کنند.
سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی روز یکشنبه سوم تیرماه در نشست خبری که در 
خبرگزاری ایسنا برگزار شد اظهارداشت: دو سبک مدیریت در کشور وجود دارد. وقتی 
می گوییم دوستان اعلام کنند که ادامه کدام دولت هستند برای این است که رویافروشی 
نکنند و طوری صحبت نکنند که تاریخ از امروز شروع می شود. یک سبک مدیریتی 
تکنوکراتی با تکیه بر نظام ادارای و نشستن پشت میزها و تصمیم گیری پشت درهای بسته 
تحت عنوان نخبگی است و نگاه به بیرون و ارتباطات بین المللی دارد و یک رویکرد به مردم 
نگاه دارد و کف میدان است و در کنار مردم در حال دویدن است. از مسائل خرد مردم عبور 
نمی کند و مردم را ظرفیت می داند. یک سبک مدیریت ۳۰ سال و سبک دیگر ۱۱ سال سر 
کار بوده است. این دو نوع سبک مدیریت قابل مقایسه است و هرکسی می آید باید بگوید 

کدام سبک را دنبال می کند.
قاضی زاده هاشمی ابراز امیدواری کرد فرصتی برای مردم فراهم شود تا بهترین انتخاب 

را داشته باشند و دعوت می کنم بدون هیاهوها و دو قطبی سازی ها مسائل را حل کنیم.
 

سعید جلیلی:

 محدودیت های توسعه روستاها رفع شود
سعید جلیلی، نامزد چهاردهمین دوره انتخابات امروز در ادامه سفرهای انتخاباتی 

ریاست جمهوری چهاردهم به تبریز رفت تا با هواداران خود در این شهر دیدار کند.
سعید جلیلی درحاشیه سفربه  آذربایجان شرقی در بازدید از مزارع کلزای روستای مایان 
در گفت وگو با خبرنگاران، گفت: روستای مایان، ظرفیت های خوب کشاورزی و دامداری 
دارد و باید آن ها ارتقا یابد. وی افزود: این روستا باید علاوه بر تولید محصولات کشاورزی 
صنایع تبدیلی خود را توسعه داده و وارد صادرات شود و کارهای صنعتی و صنایع تبدیلی 

در فصل زمستان انجام دهند.
وی با بیان این که امیدواریم  محدودیت های توسعه روستاها رفع شود، گفت: هر روستا 
باید یک سلول جهش کشور باشد و دلیلش نیز همین روستا که با ۲۴ هزار جمعیت ۲۸ 

شهید دارد و نشان میدهد مردم همواره برای کشور،  انقلاب و اسلام پای کار هستند.
جلیلی افزود: آن زمان، دوران جنگ  و دفاع مقدس بود و حالا زمان جهش است.

 
علیرضا زاکانی  :

چهارچوب درستی در حوزه فرهنگ، 
اقتصاد و اجتماع نداریم

نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری با اشاره به اینکه خود شهید رئیسی 
هم واقف بود که باید کاری کرد که تحولی در کشور صورت بگیرد، عنوان کرد: امروز 
شرایطی که در مناظرات و رقابت ها وجود دارد حمایت از این دارد که برخی از دوستان 
علاقه دارند که ما به همان شرایط  دهه ۷۰ برگردیم که این مختصات را مجدداً به هم بزنیم.
علیرضا زاکانی  روز یکشنبه در مسجد حضرت ولیعصر )عج( تهران  و در جمع طلاب 
اظهارداشت : وظیفه نامزدهای انقلابی این است که بتوانند هم یک برنامه جامع و خوبی 
ارائه کنند و هم بتوانند این برنامه را بر مبانی استوار کرده باشند که با مبانی انقلاب اسلامی 

همجنس و همسنخ باشد و بتوانند آن مسیر را بروند. 
زاکانی تصریح کرد: آنچه که ما انجام دادیم این بود که اولًا انقلاب اسلامی در حوزه 
سیاسی رسوخ و تحول ایجاد کرد و نظام اسلامی را شکل داد اما در حوزه فرهنگ، اقتصاد 

و اجتماع تحول چندانی رقم نخورد.

مرجع تقلید و مفسر قرآن با بیان اینکه مردم ما مردمی با وفا هستند، اگر ببینند 
که مشکلات کشور حل شده، اختلاسی نیست، نجومی نیست، ریاکاری نیست، 
مسئولین با فساد در کشور مبارزه می کنند، آنها نیز به قانون احترام می گذارند،گفت: 
با فشار نمی توان مردم را اداره کرد، با مردم ایران باید با فهم، درایت، ادب و فرهنگ 

برخورد کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی اسراء، آیت الله عبدالله جوادی آملی روز یکشنبه - 
سوم تیر ماه - در دیدار محمدباقر قالیباف نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست 
جمهوری گفت: کشور ما دارای سرمایه های عظیمی است، خون های پاک شهداء 
و برکات آن هست، دارای ذخایر فراوان خدادادی نیز هست، ما به چندین دریا وصل 
هستیم، بخش وسیعی جنگل و درخت داریم، بخش وسیعی زمین حاصلخیز داریم، 

باید با مدیریت صحیح و برنامه ریزی، از این منابع به درستی استفاده کنیم.
باید برای اداره کشور، اول جلوی فسادها گرفته شود

این مرجع تقلید شیعیان افزود: حضرت امیرالمومنین علی)ع( می فرماید » مَن 
وَجَدَ ماءً و تُرابا ثُمّ افتَقَرَ فَأبعَدَهُ اللّه« کشوری که آب دارد، خاک دارد، و نتواند خود را 
اداره کند، نیازمند به دیگران باشد خدا او را از رحمت دور می کند! اینکه کشور ما با این 

همه سرمایه ها، گرانی داشته باشد و هر روز اختلاسی نجومی از آن بیرون بیایید، قابل 
قبول نیست، باید برای اداره کشور، اول جلوی فسادها گرفته شود.

وی گفت: ما مردم ایران مردم بزرگ و بزرگ زاده ایم، ما نه یعنی حوزویان و دانشگاهیان، 
ما یعنی مردم ایران! ما هم تاریخ داریم هم جغرافیا داریم، هر جایی از ایران را بشکافید، 
یک اثر باستانی هست، ما هزارها سال آثار علمی داریم، دانشمندان و عالمان بزرگی در 
این کشور داریم که دارای آثار فراوان علمی نیز هستند، مردم ایران، مردمی با فرهنگ و 

بزرگ اند، این مردم را باید با فهم و مِهر اداره کرد.
با مردم ایران باید با فهم، درایت، ادب و فرهنگ برخورد کرد

آیت الله جوادی آملی در بیان یک ذکر خاطره از اول انقلاب اظهار داشت: در ابتدای 
انقلاب که از سمیناری در خارج از کشور بر می گشتیم، تا هواپیما وارد حریم ایران 
شد، تمام زنان و دختران، چه مسلمان، چه کلیمی، چه مسیحی و چه کمونیست، 
پس از تذکر خلبان هواپیما، به احترام جمهوری اسلامی ایران حجاب خود را حفظ 
با وفا هستند، اگر ببینند که مشکلات کشور حل شده،  کردند! مردم ما مردمی 
اختلاسی نیست، نجومی نیست، ریاکاری نیست، مسئولین با فساد در کشور مبارزه 
می کنند، آنها نیز به قانون احترام می گذارند، یعنی با فشار نمی توان مردم را اداره 
کرد، با مردم ایران باید با فهم، با درایت، با ادب و با فرهنگ برخورد کرد. وی گفت: 
ما نگران نیستیم چرا که خداوند می فرماید من از دین و نظام خودم محافظت خواهم 
وْا یَسْتَبْدِلْ قَوْماً غَیْرَکُمْ﴾؛ اگر شما از دین حق رویگردانید و به هنگام  کرد، ﴿وَإِنْ تَتَوَلَّ
خطر به یاری دین نشتابید، خدا دیگران را به جای شما خواهد نشاند و حفظ آن را 
به دست دیگری خواهم سپرد. آیت الله جوادی آملی اظهار داشت: از خدا بخواهیم 
حال که می خواهد دین خود را حفظ کند چرا به دست ما نباشد و این ممکن نیست 
مگر اینکه پاسداشت خون شهیدان باشیم، شهیدان گمنامی که پلاک خود را کندند 
و دور انداختند، شهدایی که در دفاع از مرزهای وطن، در کوه های سرد کردستان 
ماندند و یخ زدند، کشور را این خون های پاک شهیدان حفظ کرده است، مسئولین 
که کوچکترین شاگرد این مکتب هستند باید تمام تلاش خود را انجام دهند و به مردم 

خدمت کنند و این کشورا را آبرومند اداره کنند.

آیت الله جوادی آملی در دیدار قالیباف:

با فشار نمی توان مردم را اداره کرد

رئیس قوه قضاییه گفت: بارها تاکید کرده ایم که برای محکومان و محبوسان واجد شرایط، 
ارفاقات قانونی را لحاظ کنید و تجویز پابند الکترونیک را نیز برای محکومین واجد شرایط 
مدنظر داشته باشید و قضات تا آنجایی که ممکن است از مجازات های جایگزین حبس بهره 

بگیرند.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در گردهمایی بزرگداشت هفته قوه قضائیه، 
ضمن گرامیداشت یاد و خاطره همه شهدای اسلام و انقلاب بویژه شهیدان آیت الله بهشتی 
و آیت الله رئیسی، اظهار کرد: مقام معظم رهبری و مردم از ما در دستگاه قضایی مطالبات 
بحقی دارند که باید در جهت جامه عمل پوشاندن کامل و جامع به آن مطالبات، نهایت سعی 
و تلاش خود را به کار بگیریم. بعضاً با همین قوانین و امکانات موجود می توان به صرف 

تلاش و جهد بیشتر، به بسیاری از مطالبات، عینیت بخشید.
قضات از بازداشت بلاوجه افراد پرهیز کنند

رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: همانطور که رهبری فرمودند و مطالبه کردند باید کاری 
کنیم که عدالت نه فقط در حوزه محکمه بلکه در تمام شوؤن مرتبط با قوه قضائیه سرلوحه 
اقدامات ما باشد؛ باید تمام همت و تمرکز ما معطوف به رفع ظلم و استیفای حق و بی طرفی 
در رسیدگی ها باشد؛ ما موظفیم به تظلم خواهی همه افراد ولو آنکه آن فرد دشمن ما باشد 

نیز مطابق با شرع و قانون رسیدگی کنیم.
محسنی اژه ای با اشاره به ابراز دغدغه رهبر انقلاب نسبت به کم بودن سرعت رسیدگی 
به پرونده های دارای بازداشتی و در نتیجه طولانی شدن مدت بازداشت موقت افراد، گفت: 

باید تمهیدات بیشتری بیندیشیم که از بازداشت بلاوجه افراد اجتناب شود و چنانچه فردی 
به ضرورت، بازداشت شد، پس از رفع آن ضرورت، نسبت به آزاد کردن او تا زمان صدور حکم 
نهایی، اقدام عاجل کنیم. وی ادامه داد: رؤسای کل دادگستری ها و دادستان ها در این 
حوزه، مسئولیت خطیری دارند و باید به این حوزه نظارت ویژه داشته باشند؛ مکرر تاکید 
کرده ایم که قضات از بازداشت بلاوجه افراد پرهیز کنند و اگر ضرورتاً فردی را بازداشت 
می کنند، پس از رفع آن ضرورت، نسبت به آزادی اش اهتمام ورزند؛ همچنین بار دیگر تاکید 
می کنیم که قضات در موعد صدور قرارهای تأمین کیفری، به سهولت تودیع و تأمین آن قرار 
توجه داشته باشند؛ قطعاً بازداشت موقت فردی که بازداشت او ضرورت ندارد، برای خود آن 

فرد و خانواده اش و حتی سازمان زندان های ما، واجد آسیب ها و هزینه هایی است.
تأکید اژه ای بر رسیدگی به زندانی های دارای بدهی

رئیس عدلیه در ادامه با اشاره به مشکل برخی زندانی های دارای بدهی و تاکید رهبر 
انقلاب در همین رابطه، ناظر بر اینکه »برخی اشخاص اگر تا آخر عمر هم در زندان باشند، 
قدرت پرداخت بدهی خود را ندارند که این مشکل باید علاج شود«، گفت: باید در خصوص 
افرادی که به سبب بدهی مالی با محکومیت مواجه می شوند و با گذشت زمان و به سبب 
نوسانات بازار، بواسطه ی مطالبه خسارت تأخیر تأدیه، به صورت کامل از پردات دیون خود 
عاجز می شوند، تدبیر و تمهیدی مُتقن و محکم اندیشید به گونه ای که هم فرد بدهکار 
)مدیون( و هم فرد طلبکار )داین( که بعضاً زندگی اش وابسته به آن مبلغ و مال است، متحمل 

خسارت و آسیب عمده نشوند.

رئیس قوه قضاییه :
قضات تا حد ممکن از مجازات های جایگزین حبس بهره بگیرند 

اقدامات  و  به خدمات  سرپرست ریاست جمهوری 
کم نظیر دولت مردمی تحت مدیریت و هدایت شهید 
رئیسی در حوزه های مختلف داخلی و خارجی اشاره 
کرد و گفت: دوره ریاست جمهوری شهید رئیسی و 
خدماتش به کشور به گونه ای شفاف و در مقابل دیدگان 
مردم شریف ایران اسلامی است که با سیاه نمایی ها 

قابل خدشه و انکار نیست.
محمد مخبر عصر یکشنبه سوم تیر دولت با تبریک 
دهه ولایت و فرا رسیدن عید سعید غدیر، بر اهتمام 
پرشور  برگزاری  به  نسبت  اجرایی  دستگاه های  همه 
چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری تاکید 
رعایت  به  انتخاباتی  نامزدهای  توصیه  ضمن  و  کرد 
اخلاق و انصاف و پرهیز از تخریب و توهین، توجه به 
توصیه های رهبری معظم انقلاب در این زمینه از سوی 
نامزدهای محترم ریاست جمهوری را مصداق بارز عمل 

به شرع و اخلاق دانست.
به  اشاره  با  ادامه  در  جمهوری  ریاست  سرپرست 
تحت  مردمی  دولت  نظیر  کم  اقدامات  و  خدمات 
حوزه  در  جمله  از  رئیسی  شهید  هدایت  و  مدیریت 
بهداشت و درمان، اشتغالزایی و کاهش نرخ بیکاری، 

کشور،  تجاری  تراز  افزایش  و  تولید  چشمگیر  رشد 
افزایش فروش نفت، کنترل و کاهش نرخ تورم، تکمیل 
و بهره برداری از صدها طرح عمرانی و زیربنایی نیمه 
تمام در کشور، احیای بیش از ۸ هزار کارخانه و واحد 
تعاملات  برقراری  تعطیل،  نیمه  و  تعطیل  تولیدی 
گسترده در سطح بین المللی و عضویت در پیمان های 
مهم منطقه ای و جهانی با سیاست خارجی عزتمندانه 
تصریح کرد: دوره ریاست جمهوری شهید رئیسی و 
خدماتش به کشور به گونه ای شفاف و در مقابل دیدگان 
مردم شریف ایران اسلامی است که با سیاه نمایی ها 

قابل خدشه و انکار نیست.
مخبر با بیان اینکه اگر امروز کشور شرایط آرام و با 
ثباتی دارد به یمن ریل گذاری های اصولی و خدمات 
وزرا  همه  از  است،  کشور  سراسر  در  رئیسی  شهید 
و  افتتاح  خواست  اجرایی  دستگاه های  مسئولان  و 
بهره برداری از طرح های تکمیل شده بخش مربوط به 
خود را به منظور تسریع در خدمت رسانی به مردم در 

اولویت قرار دهند.
سرپرست ریاست جمهوری افزایش تراز تجاری کشور 
را از جمله دستاوردهای خوب و خرسند کننده دولت 

مردمی عنوان و بر ضرورت بهره گیری از همه فرصت ها 
و ظرفیت ها برای توسعه تعاملات و ارتباطات خارجی 

تاکید کرد.
مخبر همچنین در پایان ضمن تبریک آغاز هفته قوه 
قضائیه، یاد شهید آیت الله بهشتی و یارانش را گرامی 

داشت.
پیش از سخنان مخبر، وزیر امور اقتصادی و دارایی در 
گزارشی به افزایش قابل توجه تجارت خارجی کشور در 
سه ماهه نخست سال ۱۴۰۳ پرداخت و گفت: در سه 
ماه اول امسال مجموع تجارت خارجی کشور به حدود 
۴۰ میلیارد رسید که در مقایسه با مدت زمان مشابه 

سال قبل روند افزایشی را نشان می دهد.
و  نفتی  صادرات  کل  مجموع  افزود:  ادامه  در  وی 
غیر نفتی کشور در سه ماهه اول امسال نیز بیش از 
۲۵ میلیارد دلار است که به نسبت رقم ۱۴.۳ میلیارد 
دلار واردات،  تراز تجاری کشور به مثبت ۱۱ میلیارد 
دلار رسیده و پیش بینی می شود با ادامه روند صادرات 
مختلف  بخش های  در  که  مشوق هایی  و  غیرنفتی 
سیاست های تجاری و ارزی قرار داده شده، می توان 

رکورد سال گذشته را پشت سر گذاشت.

سرپرست ریاست جمهوری:

 خدمات شهید رئیسی با سیاه نمایی ها قابل خدشه و انکار نیست

حسن هانی زاده*

مصطفی داننده*

وضعیت  به  رسیدگی  تقلید  عظام  مراجع  از  یکی 
اقتصادی و معیشتی مردم را بسیار مهم دانست و خواستار 

رفع سریع آن شد.
آیت الله نوری همدانی در دیدار با محمدباقر قالیباف 
نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری ضمن 
تبریک عید سعید غدیر خم و تجلیل از شخصیت و سوابق 
ارزشمند ایشان در دفاع مقدس و مسئولیت های مختلف 
دیگر گفت: پایین بودن ارزش پول ملی یکی از مشکلات 

مهم است.
وی رسیدگی به وضعیت اقتصادی و معیشتی مردم را 

بسیار مهم دانسته و خواستار رفع سریع آن شدند.
به جایگاه مردم  اهمیت دادن  تقلید شیعیان  مرجع 
در نظام اسلامی را اصل دانست و افزود: مردم ایران در 
در  و  داده  نشان  را  ایستادگی خود  و  فداکاری  گذشته 
آینده نیز در مقابل دشمن همین مردم هستند که از این 
مملکت دفاع خواهند کرد؛ خدمت به مردم بسیار دارای 

اهمیت است و در کلام ائمه معصومین »علیهم السلام« 
خصوصاً نهج البلاغه مشهود است.

اسلام  جهان  وضع  به  توجه  همدانی  نوری  الله  آیت 
خصوصاً رژیم صهیونیستی و تعابیر رهبر معظم انقلاب 
در این روز های اخیر را یادآور شد و افزود: رئیس جمهور 
علاوه بر توجه به مشکلات داخلی باید توجه به مسائل 
بین المللی و شناخت نقشه های دشمن و مقابله با آن را 
داشته باشد و امیدوارم با این سوابق جنابعالی که در دفاع 
مقدس و مسئولیت های مختلف که توانستید خدمت 
گذار موفقی باشید بعد از این هم مشکلات باقی مانده 

را حل نمائید.
 کاندیداها در تبلیغاتی خود نسبت به عملکرد نظام 

سیاه نمایی نکنند
امام جمعه قم  نیز دردیدار قالیباف گفت:انتظاری که 
از کاندیداهای ریاست جمهوری می رود آن است که در 
برنامه های تبلیغاتی خود نسبت به عملکرد نظام اسلامی 

سیاه نمایی نداشته باشند.
آیت الله سید محمد سعیدی گفت: امیدواریم به برکت 
ریاست  انتخابات  برگزاری  با  مقارن  که  غدیر  عید  ایام 
برای کشور  آنچه خیر و صلاح  جمهوری شده، شاهد 
است باشیم. امام جمعه قم بیان کرد: سخنان کاندیداها 
در مناظرات در راستای روشنگری مردم برای انتخاب فرد 
اصلح مناسب بوده و این برنامه ها در امر انتخاب مردم 

تسهیل می کند.
وی افزود: انتظاری که از کاندیداهای ریاست جمهوری 
می رود آن است که در برنامه های تبلیغاتی خود نسبت به 

عملکرد نظام اسلامی سیاه نمایی نداشته باشند.
تولیت حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها با 
ابراز رضایت از نوع مباحث مطرح شده و نحوه مناظرات در 
این دوره از انتخابات ریاست جمهوری گفت: کاندیداها 
باید نسبت به منویات رهبر معظم انقلاب در باب مناظره و 

فرایند تبلیغات خود دقت لازم را داشته باشند.

آیت الله نوری همدانی: 

برای وضعیت اقتصادی و معیشتی فکری شود

رئیس سازمان انرژی اتمی ایران در نشست خبری در خصوص روابط ایران و آژانس 
گفت: روابط ایران و آژانس مبنای قانونی دارد و آن هم معاهده پادمان و"ان پی تی" 
است و آژانس هم در همین چارچوب وظیفه هدایت، نظارت، پشتیبانی و تشویق را 

به عهده دارد.
 محمد اسلامی، روزیکشنبه با حضور در سلسله نشست های خبری مشترک اعضای 
دولت سیزدهم اظهار داشت: اهتمام ویژه رئیس جمهور شهید ایران به علم و فناوری را 
هرگز فراموش نخواهیم کرد و اگر پیشرفتی در این حوزه وجود دارد، به واسطه تلاش و 

اهتمام ویژه شهید رئیسی بود.
وی افزود: در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ بیش از ۳۰۰ دستاورد دانشی و فناورانه 
ثبت کردیم؛ یعنی هر یک ونیم روز یک دستاورد ثبت شده است و این چرخه کاملًا 
کاراست. رویکرد تحقیقات محور سازمان انرژی اتمی در دولت سیزدهم توانسته است 
این تحولات را به وجود آورد و ما در این مدت توانستیم از فاز تحقیقات به سمت صنعتی 

شدن حرکت کنیم.

اسلامی گفت: فناوری هسته ای تأثیرات خودش را بر زندگی مردم پدیدار می کند 
که در حول ۲ محور انرژی و غیرانرژی تعریف می شود. در محور انرژی رسیدن به ۲۰ 
هزار مگاوات برق است. دنیا با سرعت بسیار متفاوتی به دنبال گسترش نیروگاه های 

هسته ای است.
رئیس سازمان انرژی اتمی اظهار داشت: اراده شده است سهم برق هسته ای در 
دنیا به ۲۵ درصد افزایش پیدا کند و ما نیز تولید ۲۰ هزار مگاوات برق هسته ای را در 
دستور کار قرار دادیم. ما برای تحقق این برنامه در این شرکت ها تلاش کردیم. طراحی 
و تحقیقات آنها انجام شده و در بخش های دیگر نیز پروژه های اجرایی آن آغاز شده 

است.
وی با بیان اینکه "امروز بالای ۶۵ محصول رادیودارو داریم که یک میلیون بیمار در 
سراسر کشور از آن استفاده می کنند. "، گفت: به دنبال گسترش بازار های مصرفی 
خود در کشور های دیگر هستیم. امروز ۲۰ محصول رادیودارو داریم که فاز بالینی خود 

را طی می کنند و برخی محصولات دیگر نیز گام های تحقیقاتی را سپری می کنند.

رئیس سازمان انرژی اتمی: 
آژانس در چارچوب ان پی تی و پادمان وظیفه نظارت دارد
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چرا بعد از خواب کافی همچنان خسته اید؟ چه سبزیجاتی را نباید به صورت خام مصرف کرد؟
کدام سبزیجات را نباید روزانه مصرف کرد؟

 بچه ها ممکن است زیاد مشتاق مصرف سبزیجات نباشند اما شما به عنوان بزرگسال، می دانید که 
سبزیجات چقدر برای سلامت کلی شما مهم هستند.

سبزیجات کالری کم و فیبر بالایی دارند، قند خون و دور کمر شما را کنترل کرده و همچنین دارای 
ویتامین ها، مواد معدنی و سایر مواد مغذی هستند که از بیماری هایی مانند بیماری های قلبی عروقی، 
سرطان و دیابت جلوگیری می کنند. وزارت کشاورزی ایالات متحده توصیه کرد روزانه حداقل ۲ فنجان و 

نصفی سبزیجات مصرف کنید، به ویژه سبزیجاتی که سبز تیره، قرمز و نارنجی هستند.
در حالی که این میزان گزینه های زیادی برای دریافت سبزیجات روزانه در اختیار شما قرار می دهند، 
احتمالا برخی از آنها را بیشتر از بقیه ترجیح می دهید. سبزیجاتی مانند سیب زمینی، ذرت و گوجه فرنگی 
ممکن است به جای شلغم، چغندر یا تربچه، بیشتر در بشقاب های شام شما ظاهر شوند. آنها را دوست 
داشته باشید یا از آنها متنفر باشید بدانید که برخی از این سبزیجات ممکن است برای خوردن روزانه 
مناسب نباشند. برخی از سبزیجات می توانند التهاب را تشدید کنند، قند خون یا خطر ابتلا به سنگ 

کلیه را افزایش دهند.
سبزیجات سرشار از اگزالات خطر ابتلا به سنگ کلیه را افزایش می دهند

اگزالات ها ترکیبات طبیعی هستند که در برخی از غذاها یافت می شوند و به مواد معدنی در بدن شما 
متصل می شوند و اگرچه لزوما مضر نیستند اما مقادیر بالای اگزالات می تواند برای افراد مبتلا به بیماری 
کلیوی یا سنگ کلیه مشکلاتی ایجاد کند. بیشتر سنگ های کلیه، سنگ های اگزالات کلسیمی هستند 
و زمانی ایجاد می شوند که اگزالات اضافی با کلسیم در کلیه ها متصل شود. سبزیجاتی که اگزالات بالایی 

دارند اسفناج، سیب زمینی و چغندر هستند.
کنند.  تجمع  شما  گوارش  سیستم  در  می توانند  اگزالات ها  آنتی بیوتیک،  مصرف  صورت  در 
آنتی بیوتیک ها نه تنها پاتوژن ها را از بین می برند، بلکه باکتری های خوبی که از اگزالات تغذیه می کنند 
را نیز نابود خواهند کرد. این تجمع اگزالات ها می تواند جذب مواد معدنی حیاتی توسط بدن شما را 

محدود کند.

اگر عاشق اسفناج یا سایر غذاهای سرشار از اگزالات هستید، پختن این غذاها می تواند این اگزالات ها 
را کاهش دهد. برای جلوگیری از سنگ کلیه اگزالات کلسیم، غذاهای دارای اگزالات بالا را با غذاهای 
غنی از کلسیم ترکیب کنید. کلسیم موجود در وعده غذایی شما با اگزالات ها متصل می شود و قبل از 

رسیدن به کلیه ها از دستگاه گوارش شما عبور می کند.
سبزیجاتی که می توانند باعث التهاب یا افزایش قند خون شما شوند

برخی از افراد در هضم سبزیجات نایت شید که دارای سمی به نام سولانین هستند، مشکل دارند و در 
صورت مصرف مقادیر زیاد آن، مشکلاتی برای آنان ایجاد می شود. سیب زمینی، گوجه فرنگی، بادمجان 
و فلفل همه نایت شید هستند. برای بیشتر افراد، نایت شیدها می توانند ویتامین ها و آنتی اکسیدان های 
زیادی را فراهم کنند، اما برای برخی از افراد مبتلا به بیماری های خودایمنی مانند بیماری التهابی روده، 
خوردن نایت شیدها ممکن است عوارض جانبی خطرناکی برای تشدید علائم آنان داشته باشد. برخی 
از مردم همچنین بر این باورند که نایت شیدها باعث التهاب و درد آرتریت می شوند، اما بنیاد آرتریت 
می گوید که تحقیقات کمی در مورد این ارتباط وجود دارد. افراد ممکن است نسبت به نایت شیدها 
حساسیت داشته باشند یا حساس باشند، بنابراین باید سعی کنند آنها را از رژیم غذایی خود حذف کنند 

تا دریابند آیا وضعیت آنها بهبود می یابد یا خیر.
سبزیجات معمولا دارای شاخص گلیسمی )GI( پایینی هستند، به این معنی که آهسته تر هضم و باعث 
افزایش کمتر قند خون می شوند، با این حال هویج، سیب زمینی و کدو تنبل می توانند شاخص گلیسمی 
بالاتری داشته باشند. هویج پخته دارای شاخص گلیسمی ۸۵، سیب زمینی آبپز ۷۰ و کدو تنبل پخته ۷۵ 
است. با این حال، هویج و کدو تنبل دارای بار گلیسمی پایینی هستند که میزان کربوهیدرات ها و اندازه 

سهم را با سرعت بالا بردن قند خون شما تعیین می کند.
نکته قابل توجه دیگر این است که سبزیجات خام جای خود را در سالادها و میان وعده ها دارند اما 
می توانند بر سلامت شما تاثیر منفی بگذارند. برخی از سبزیجات مانند سیب زمینی و بادمجان حاوی 
سمومی مانند سولانین هستند که پختن آن را از بین می برد. سبزیجات خام ممکن است حاوی 
باکتری های مضر مانند اشرشیاکُلی )E. coli( یا تخم کرم نواری مانند اسفناج باشند که می توانند باعث 
عفونت و مشکلات گوارشی شوند. پخت و پز نه تنها این خطرات را خنثی می کند، بلکه طعم آن را افزایش 

و هضم آنها را آسان می کند.
چه سبزیجاتی را نباید به صورت خام مصرف کرد؟

سیب زمینی خام حاوی سولانین، سم طبیعی است که در صورت مصرف زیاد می تواند مضر باشد 
و منجر به مشکلات گوارشی مانند استفراغ، اسهال و درد شکم شود. پختن سیب زمینی در دمای 
بالا، سولانین را تجزیه و خوردن آن را بی خطر می کند. علاوه بر این، هضم سیب زمینی خام می تواند 

چالش برانگیز باشد و ممکن است منجر به ناراحتی، نفخ یا گرفتگی معده شود.
بادمجان مانند سیب زمینی حاوی سولانین است که در صورت مصرف خام باعث تهوع، استفراغ و سایر 
مشکلات گوارشی می شود. پختن بادمجان نه تنها سولانین را از بین می برد، بلکه طعم و بافت آن را نیز 

بهتر می کند. کباب کردن یا تفت دادن روش های رایج پخت آن هستند.
کلم بروکلی اگرچه مغذی است و زمانی به راحتی هضم می شود که پخته شود. کمی بخارپز یا تفت 
دادن کلم بروکلی ارزش غذایی آن را حفظ می کند و همچنین خطر مشکلات گوارشی مانند گاز و نفخ 

معده را کاهش می دهد، با این حال، می توان آن را به صورت خام در مقادیر کم نیز مصرف کرد.
اسفناج علیرغم فواید تغذیه ای که دارد، گاهی اوقات می تواند حامل باکتری اشرشیاکُلی باشد که 
منجر به درد معده و سایر مشکلات گوارشی شود. پختن اسفناج از رشد باکتری اشرشیاکُلی جلوگیری و 

همچنین مواد مغذی بیشتری را برای جذب بدن آزاد می کند.
فلفل دلمه ای ممکن است گاهی اوقات عناصر نامطلوبی مانند باقی مانده های شیمیایی یا تخم کرم 
نواری را در دانه های خود ذخیره کند. پختن فلفل دلمه ای به کاهش این موارد کمک و مصرف آن را 

ایمن می کند.
سبزیجات ذکرشده در بالا نمونه هایی از سبزیجاتی هستند که نباید به طور خام مصرف شوند بنابراین 

لازم است قبل از مصرف سبزی در مورد نحوه خوردن آن بیشتر تحقیق کنید.

دستاورد جدید پزشکی؛

پیش بینی پارکینسون قبل از ظاهر شدن 
علائم با آزمایش خون 

به گفته محققان، آزمایش خون جدید ممکن است بتواند بیماری پارکینسون را تا 
هفت سال قبل از ظاهر شدن علائم این اختلال حرکتی پیش بینی کند.

نتایج نشان می دهد این آزمایش به درستی خطر بالای پارکینسون را در ۱۶ بیمار 
که به این بیماری مبتلا شده بودند، پیش بینی کرد.

به گفته محققان، اگر این آزمایش تأیید شود، می تواند به ارائه درمان زودهنگام 
کمک کند که ممکن است شروع پارکینسون را به تأخیر اندازد یا حتی جلوی آن 

را بگیرد.
»کوین میلز«، محقق ارشد و پروفسور دانشگاه کالج لندن، می گوید: »از آنجایی 
که درمان های جدید برای درمان پارکینسون در دسترس است، ما باید بیماران را 

قبل از بروز علائم تشخیص دهیم.«
پارکینسون در اثر مرگ سلول های عصبی در بخشی از مغز به نام جسم سیاه 

ایجاد می شود که حرکت را کنترل می کند.
این سلول های عصبی هورمون مهمی به نام دوپامین تولید می کنند. به گفته 
محققان، با کاهش سطح دوپامین در افراد، علائمی مانند لرزش، کندی حرکت و 

راه رفتن و مشکلات حافظه بروز می کند.
در حال حاضر، افراد مبتلا به پارکینسون پس از ایجاد علائم، با درمان جایگزینی 
دوپامین درمان می شوند. به گفته محققان، پیش بینی زودهنگام پارکینسون 
می تواند در یافتن درمان هایی که با محافظت از سلول های مغزی تولیدکننده 

دوپامین، بیماری را کُند یا متوقف می کند، ارزشمند باشد.
میلز در بیانیه خبری دانشگاه گفت: »ما نمی توانیم سلول های مغز خود را دوباره 
رشد دهیم و بنابراین باید از آنهایی که داریم محافظت کنیم. در حال حاضر، ما باید 

درمان های آزمایشی را قبل از بروز علائم در بیماران شروع کنیم.«
برای این مطالعه، محققان یک برنامه هوش مصنوعی برای تشخیص پارکینسون 

با استفاده از هشت نشانگر زیستی مبتنی بر خون ایجاد کردند.
محققان دریافتند که هوش مصنوعی می تواند پارکینسون را با دقت ۱۰۰ درصد 
تشخیص دهد. آنها سپس توانایی این برنامه را برای پیش بینی اینکه آیا فرد در 

آینده در زندگی خود به پارکینسون مبتلا می شود یا خیر، آزمایش کردند.
محققان با هوش مصنوعی خون ۷۲ بیمار مبتلا به اختلال رفتاری حرکت سریع 
چشم را تجزیه و تحلیل کردند. به گفته محققان، حدود ۷۵ تا ۸۰ درصد از افراد 
مبتلا به این اختلال به پارکینسون یا اختلالات مغزی مشابه آن مبتلا خواهند شد.
هوش مصنوعی نشان داد که ۷۹ درصد از بیماران دارای مشخصات خونی 
مشابه با افراد مبتلا به پارکینسون بودند. به گفته محققان، طی ۱۰ سال پیگیری، 
۱۶ نفر از افرادی که مبتلا به پارکینسون پیش بینی شده بودند، دچار این اختلال 
بودند. دکتر »مایکل بارتل«، متخصص مغز و اعصاب از مرکز پزشکی دانشگاه 
گوتینگن در آلمان، گفت: »با تعیین هشت پروتئین در خون، می توانیم بیماران 
بالقوه پارکینسون را چندین سال قبل شناسایی کنیم. این بدان معناست که 
درمان های دارویی به طور بالقوه می توانند در مراحل اولیه انجام شوند، که احتمالًا 

می تواند پیشرفت بیماری را کُند کرده یا حتی از بروز آن جلوگیری کند.«
بارتل افزود: »ما نه تنها آزمایشی ایجاد کرده ایم، بلکه می توانیم بیماری را بر 
اساس نشانگرهایی که مستقیماً با فرآیندهایی مانند التهاب و تخریب پروتئین های 
غیرعملکردی مرتبط هستند، تشخیص دهیم. بنابراین این نشانگرها اهداف 

احتمالی برای درمان های دارویی جدید را نشان می دهند.«

چطور کمردرد و کلیه درد را از هم تشخیص دهید؟

تفاوت ها و شباهت ها بین کمردرد و کلیه درد

کلیه ها اعضایی هستند که در دو سمت بدن ما دقیقاً زیر دنده ها قرار دارند. 
کلیه ها روی عضلات کمر ما قرار دارند و به همین علت اغلب سخت است که فرق 
بین کمردرد و کلیه درد را تشخیص دهیم؛ اما می توانیم با پیداکردن ناحیه درد، 

تعیین شدت درد و علائم دیگر، این تفاوت را تشخیص بدهیم.
بالاخره فرق بین کمردرد و کلیه درد چیست؟ درد کلیه اغلب قسمت بالاتری 
از کمر را تحت تأثیر قرار می دهد، اما کمردرد معمولًا در ناحیه پایین ستون فقرات 
رخ می دهد. اگر کلیه شما مشکلی داشته باشد، این درد تا زمانی که علت 
برطرف نشود وجود خواهد داشت. از سویی دیگر، کمردرد با تغییر وضعیت بدن 

یا چند روز استراحت بهتر می شود.
تفاوت ها و شباهت ها بین کمردرد و کلیه درد

برای تشخیص بهتر و در نتیجه درمان بهتر ابتدا باید بفهمید کمردرد دارید یا 
کلیه درد.

کلیه درد
کلیه های شما دو عضو لوبیا مانند و به اندازه تقریباً یک مشت هستند که در دو 
طرف بدن و دقیقاً کنار ستون فقرات قرار دارند. به این ناحیه پهلو می گویند که 

شامل فضای وسط بین پایین دنده ها و لگن می شود.
کلیه ها عملکرد بسیار مهمی در بدن دارند. آنها مسئول تصفیه آب، سموم، 
اسیدها و ضایعات از خون هستند و این کار را از طریق تبدیل به این مواد به 
ادرار انجام می دهند تا مواد اضافی از سیستم بدن دفع شوند. بدون کلیه ها، 
هیچ عضو دیگری نمی تواند سطح آب و نمک و املاحی مانند کلسیم را در خون 

حفظ نماید.
اما این نقش حیاتی کلیه ها آنها را مستعد عفونت یا آسیب می کند. سنگ کلیه 
زمانی تشکیل می شود که کلسیم و فسفر و اگزالات اضافی تجمع کرده و باعث 
نوعی انسداد می شوند و درد بسیار شدیدی ایجاد می کنند. عفونت کلیه ها خود 

را به صورت دردی مبهم در پهلوها، کمر یا شکم نشان می دهد.
مورد  در  دارند.  نیاز  متفاوتی  درمان های  به  کمردرد  مختلف  علت های 
کمردردهای نه چندان جدی، فقط استراحت، تمرینات شل کردن عضلات و 
استفاده از کمپرس گرم لازم است. اگر کمردردتان بیشتر از دو هفته ادامه پیدا 
کرد، شاید پای مشکل جدی تری در میان باشد که نیاز به بررسی های پزشکی 

دارد
کمردرد

کمر انسان از استخوان ها، عضلات و اعصاب تشکیل شده است. اگر این 
بخش از ساختار بدن آسیب ببیند، سیستم عضلانی اسکلتی می تواند درد در 
ناحیه بالایی، میانی یا پایینی کمر به وجود بیاورد. کمردرد بسیار شایع است، 

بنابراین احتمال اینکه دچار کمردرد شوید خیلی بیشتر از کلیه درد است.
علت های کمردرد بسیار گوناگون اند. ممکن است به دلیل وضعیت نادرست 
بدن، استفاده زیاد از عضلات کمر یا بلندکردن چیزی سنگین دچار کمردرد 
با  و ضربان دار احساس می شود که  شوید. چنین دردی شبیه دردی مبهم 
استراحت خوب می شود. از طرفی دیگر، مشکلات مربوط به اعصاب، دیسک 
یا ضعف استخوان، درد شدیدتر و عمیق تری ایجاد می کنند. مثلًا اگر عصب 
سیاتیک شما پیچ بخورد، دردی تیز و منتشرشونده در پاهایتان احساس خواهید 

کرد.
افرادی که کمردرد را تجربه می کنند می دانند که در روزهای گوناگون، سطوح 
متفاوتی از درد را احساس می کنند. گاهی کمی کمردرد دارید؛ اما همچنان 
می توانید فعالیت های معمول خود را انجام بدهید. روزهایی هم هستند که کمر 
دردتان شدید است و نمی توانید حرکتی انجام دهید و در رختخواب می مانید. 
البته میزان درد بستگی به علت خاص آن دارد، بیشتر علائم کمردرد با استراحت 

و مصرف مسکن قابل کنترل اند.
چطور کمردرد و کلیه درد را از هم تشخیص دهید؟

افراد  این  است،  افراد  از  خیلی  برای  معمول  مشکلی  کمردرد  ازآنجایی که 
ممکن است به راحتی این طور برداشت کنند که دردی دارند همان کمردرد 
همیشگی شان است و خودش خوب می شود. اما شاید علت دردی که احساس 
می کنند کلیه ها باشند. سخت است که متوجه شوید منشأ درد دقیقاً کجاست، 

کلیه یا کمر؛ بنابراین راهنمایی تان می کنیم بهتر علت درد را تشخیص دهید.
محل درد

کمردرد: درد کمر را در هر قسمتی از کمرتان می توانید احساس کنید؛ اما 
معمولًا درد در پایین ستون فقرات یا پایین کمر احساس می شود. این قسمت 
جایی است که بیشتر وزن بدنتان را تحمل می کند، بنابراین بیشتر احتمال دارد 

خسته شود، آسیب ببیند یا دچار گرفتگی شود.
کلیه درد: درد کلیه در پهلوها و زیر دنده ها در کنار ستون فقرات احساس 

می شود. این درد ممکن است در یک پهلو یا هر دو پهلو وجود داشته باشد.
نوع درد

کمردرد: شدت یا نوع کمردرد بسته به اینکه چه قسمتی سبب درد شده فرق 
می کند. درد عضله شبیه دردی مبهم یا سنگین احساس می شود که نوسان 
دارد. درد عصب معمولًا به صورت سوزش یا درد تیر کشنده احساس می شود 
که به سمت پایین کمر یا پاها منتشر می شود. درد استخوان ناشی از شکستگی 
یک مهره یا اختلالی در فرم ستون فقرات می تواند ناگهان ظاهر شود و با حرکت 

بدتر شود.
کلیه درد: کلیه درد می تواند دردی مبهم و مداوم باشد یا دردی شدید و تیز که 
شدت آن کم وزیاد می شود. سنگ های کوچک تر کلیه می توانند از طریق ادرار 
دفع شوند بدون اینکه اذیتتان کنند، اما سنگ های بزرگ تر، در مسیر کلیه تا 

میزنای، درد بیشتری ایجاد می کنند.
انتشار درد

کمردرد: درد ستون فقرات معمولًا به گردن و دست وپا می زند. اگر مشکل ناشی 
از پیچ خوردگی عصب یا آسیب دیسک باشد، درد معمولًا به باسن، پشت ران ها و 

پاها و قوزک پاها کشیده می شود.
کلیه درد: درد کلیه می تواند از پهلوها به زیربغل، داخل ران و شکم بزند.

علائم
کمردرد: ممکن است در ستون فقرات خود درد یا گرفتگی داشته باشید، 
اسپاسم عضلانی یا گرفتگی عضلانی داشته باشید و از کمر تا پاهایتان احساس 

کرختی یا گزگز کنید.
کلیه درد: غیر از درد پهلو، معمول ترین علامت کلیه درد شامل خستگی، 
تهوع، تب، استفراغ، یبوست، اسهال، تیرگی یا کدری ادرار، خون در ادرار، تکرر 

ادرار یا درد حین ادرارکردن می شود.
علت ها

کمردرد: کمردرد اغلب به دلیل آسیب، وضعیت نادرست بدنی یا فشار زیاد به 
عضله کمر ایجاد می شود. ممکن است ورزشی کرده باشید یا چیز سنگینی را 
بلند کرده باشید. حتی طولانی بدون حرکت نشستن هم می تواند باعث کمردرد 
نیز  فقرات  ستون  روماتیسم  و  پوکی استخوان  آرتریت،  مانند  عوارضی  شود. 

می توانند در ستون فقرات درد ایجاد کنند.
کلیه درد: کلیه ها اعضایی هستند که به مثانه و میزنای مربوط می شوند و به 
همین دلیل علت های زیادی می توانند سبب کلیه درد شوند، مانند عفونت 

مجاری ادراری، سنگ کلیه، عفونت کلیه یا ترومای غیرنافذ به کلیه ها.
مسکن ها

با  که  است  این  کمردرد  یا  فقرات  ستون  درد  نشانه های  از  یکی  کمردرد: 
استراحت و درازکشیدن بهتر می شود. کمردرد خفیف به راحتی با استراحت، 

مسکن های معمولی یا کمپرس سردوگرم قابل تسکین است.
کلیه درد: تا زمانی که علت اصلی کلیه درد شناسایی و مداوا نشود، هیچ چیزی 
نمی تواند کلیه درد را تسکین دهد. حرکت کردن نیز اثری بر کلیه درد نخواهد 

گذاشت.
بهترین درمان برای کلیه درد یا کمردرد چیست؟

وقتی کمر یا کلیه تان درد می گیرد، این درد ممکن است در حد یک ناراحتی 
خفیف یا دردی شدید و توان فرسا باشد. ازآنجایی که ممکن است مشکل اصلی 
هنوز مشخص نباشد، باید به پزشک مراجعه کنید تا علت شناسایی شده و 

متناسب با آن درمان آغاز شود.
مشکلات مربوط به کلیه می توانند جزئی یا جدی باشند. اگر دچار عفونت کلیه 
باشید، پزشک آنتی بیوتیک تجویز می کند. وجود سنگ کلیه نیز معمولًا نیازی 
به درمان ندارد و به طور طبیعی دفع خواهد شد. اما در برخی موارد، شاید لازم 
باشد پزشک با روشی، سنگ را خرد کند تا دفع آن راحت تر شود. نوشیدن آب 
فراوان می تواند در دفع سنگ کلیه کمک زیادی بکند. سنگ های بزرگ کلیه به 

عمل جراحی نیاز خواهند داشت.
مورد  در  دارند.  نیاز  متفاوتی  درمان های  به  کمردرد  مختلف  علت های 
کمردردهای نه چندان جدی، فقط استراحت، تمرینات شل کردن عضلات و 
استفاده از کمپرس گرم لازم است. اگر کمردردتان بیشتر از دو هفته ادامه پیدا 
کرد، شاید پای مشکل جدی تری در میان باشد که نیاز به بررسی های پزشکی 

دارد.



دوشنبه-4 تیر ماه 1403-    سال بیست  وهفتم -   شماره 45985 اجتماعی

همزمان با روز عید غدیرخم :

کاروان بزرگ »غدیر تا ظهور« در قم
 برپا می شود

همزمان با روز عید غدیرخم کاروان بزرگ شادی »غدیر تا ظهور« از ابتدای بلوار 
پیامبر اعظم )ص( به سمت مسجد مقدس جمکران برپا خواهد شد.

همزمان با روز عیدالله الاکبر، عید غدیر خم، با هدف تعظیم واقعه بزرگ غدیر خم و 
ولایت مولی الموحدین امیرالمومنین علی علیه اسلام، کاروان بزرگ »غدیر تا ظهور«، 
از ابتدای بلوار پیامبر اعظم )ص( به سمت مسجد مقدس جمکران برگزار خواهد شد.
این برنامه روز سه شنبه هفته جاری از ساعت ۱۷:۳۰ از عمود ۲۰ بلوار پیامبر اعظم 

به سمت مسجد مقدس جمکران برگزار می شود.
در طول این مسیر نیز بیش از ۱۰۰ موکب و ایستگاه صلواتی برای خدمات رسانی 

در بخش های مختلف به زائران برپا خواهد شد.
حاضرین در این مراسم معنوی در پایان حرکت خود با حضور در مسجد مقدس 

جمکران با حضرت بقیه الله اعظم )عج( تجدید بعیت خواهند کرد.
شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم با صدور اطلاعیه ای از همه اقشار 
مختلف مردم قم برای حضور در این شادپیمایی که امسال برای هشتمین سال 

متوالی برگزار می شود دعوت کرده که متن آن به شرح زیر است.
مسأله ی غدیر با این مضمون والا متعلق به همه ی مسلمانهاست، چون به معنای 
حاکمیت عدل، حاکمیت فضیلت و حاکمیت ولایت الله است.مقام معظم رهبری مد 
ظله العالی غدیر سند متقن و بزرگ الهی بر اکمال نعمت و اتمام دین و سرچشمه همه 

فضائل و برکات و منت بر بندگان تا روز قیامت است.
عید غدیر عید بزرگ سعادت و نقطه عطف تاریخ به فرمان الهی در ترسیم نقشه 

جامع دین و تعیین مسیر بندگی و زندگی بشریت تا روز ظهور آخرین منجی است.
اساس و مایه دین ولایت و تکامل انسانیت و شناخت هدف و غایت خلقت در گرو 
پذیرش همین واژه است. امروز تعظیم غدیر تعظیم و بزرگداشت رسول خاتم محمد 
مصطفی صلی الله علیه و آله و سلم و تداوم راه پربرکت نبوت است. بزرگداشت غدیر 

بزرگداشت همه خیرات و طاعت خالق کائنات است.
مسیر غدیر مسیر هدایت، کرامت، عدالت، ظلم ستیزی و دفاع از مظلومان است که 
انتخاب مولی الموحدین حضرت علی علیه السلام به عنوان امیرالمؤمنین و خلیفه 
الهی در حقیقت نشانی واضح و روشن در ثبوت و ادامه راه رسالت و همین معناست.

شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم ضمن تبریک ایام مبارک دهه امامت 
و ولایت و خصوصاً عید الله الاکبر عید سعید غدیر خم و به امید برگزاری انتخاباتی 
پرشور و انتخاب رئیس جمهوری اصلح از همه ارادتمندان و دلدادگان مکتب اهل 
بیت علیهم السلام دعوت می نماید تا در ویژه برنامه کاروان غدیر تا ظهور در تجدید 

بیعت با حضرت بقیت الله الاعظم ارواحنا فداه حضوری با شکوه داشته باشند.
 

معاون بهره  برداری شرکت توزیع نیروی برق استان قم خبر داد:

تعویض ماهانه ۴ هزار لامپ روشنایی معابر
معاون بهره برداری و دیسپاچینگ شرکت توزیع نیروی برق استان قم با اشاره به 
اینکه حدود ۱۱۲ هزار و ۸۰۰ چراغ  برق در معابر استان قم نصب است گفت: به طور 

میانگین ماهانه ۴ هزار چراغ برق باتوجه به پایان عمر خود تعویض می شود. 
سید محمد ارجمندزاده در گفتگویی اظهار داشت: تأمین روشنایی های سطح 
معابر استان قم یک امر جاری در شرکت توزیع نیروی برق است، در استان قم حدود 

۱۱۲ هزار و ۸۰۰ چراغ در معابر نصب شده است.
 معاون بهره برداری و دیسپاچینگ شرکت توزیع نیروی برق استان قم ادامه داد: این 
۱۱۲ هزار چراغ به صورت روزانه با غروب آفتاب روشن شده و در اذان صبح خاموش 
می شوند طبیعی است هر چراغ نصب شده یک طول عمر دارد که بر اساس نوع 
چراغ این طول عمر متفاوت است چراغ های گازی حدوداً سه تا پنج سال و چراغ های 
ال ای دی عمر بیشتری دارند و بین پنج تا هشت  سال عمر می کنند البته چراغ های 

جدید ال ای دی باتوجه به افزایش کیفیت تا ده سال نیز عمر می کنند.
وی تصریح کرد: به صورت مستمر و روزمره رسیدگی به چراغ هایی که عمرشان تمام 
شده و سوخته است توسط مأموران شرکت توزیع نیروی برق استان قم در حال انجام 
است و مواردی که خاموشی صورت می گیرد بلافاصله همان روز اقدام به تعویض 
می نمایند و بازدیدهای دوره ای توسط ناظرین انجام شده و محل هایی که دچار 
خاموشی است شناسایی می شود. ارجمندزاده خاطرنشان کرد: به واسطه همان 
طول عمرهای چراغ های تیر برق به صورت مستمر حدود ۳ هزار و ۵۰۰ تا ۵ هزار 
عدد چراغ ماهانه در معابر استان قم تعویض می شود و به طور میانگین ماهانه ۴ هزار 

چراغ برق تعویض می شود و این پروسه به صورت همیشگی در حال انجام است.
معاون بهره برداری و دیسپاچینگ شرکت توزیع نیروی برق استان قم عنوان داشت: 
مردم انتظار دارند سرعت پاسخگویی و تعویض چراغ های سوخته بیشتر شود به همین 
منظور با تدابیری که با توجه به دستور مدیرعامل شرکت انجام شد علاوه بر اکیپ های 
اجرایی خود شرکت توزیع برق، اقدام به اخذ پیمانکار بیرونی نیز شده است  تا سرعت 
برطرف کردن تاریکی معابر افزایش پیدا کند.  وی اضافه کرد: در برخی از موارد به 
دلیل اتصال هایی که رخ می دهد یا اشکالاتی که در کابل ها به وجود می آید ممکن 
است یک خاموشی کلی در معابر به وجود بیاید به همین منظور برای این مسئله نیز 
تدبیری اندیشیده شد تا در بازدیدهای شبانه این موارد رویت شوند و به اکیپ های 
عملیاتی اعلام شده تا در روز این موارد بررسی و برطرف شود. ارجمندزاده بیان 
داشت: به  طور کلی خاموشی های کلی و گسترده در اولویت حل و رفع خاموشی 
است، خاموشی های کلی در یک معبر حداکثر طی ۲۴ ساعت برطرف می شود، 
بخشی گزارش های تاریکی های کلی از طریق گزارش های مردمی به دست ما می رسد 

و بخشی از آن نیز توسط اکیپ های شرکت توزیع نیروی برق شناسایی می شود. 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

نصب سازه های ترافیکی محدودیت 
ارتفاع در بلوار شهید سلیمانی 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: احداث سازه های 
دارای  معابر  در  حالت  بهترین  آن  روی  بر  ترافیکی  تجهیزات  نصب  با  دروازه ای 

محدودیت ارتفاعی است.
به گزارش ندای قم به نقل از روابط عمومی شهرداری، علیرضا خلیلی از اجرای 
طرح ایمن سازی و ساخت و نصب سازه های ترافیکی محدودیت ارتفاع در سطح شهر 

بخصوص در بلوار شهید سلیمانی خبر داد .
وی در این خصوص توضیح داد: پل های قدیمی که بر روی رودخانه قم ساخته شده 
و معابر شرق و غرب شهر قم را به هم متصل می کند از مسیر بلوار شهید سلیمانی 
سازه های  وجود  علیرغم  گذشته  سال های  در  که  بوده  ارتفاع  محدودیت  دارای 

مخصوص ترافیکی ، شاهد گیر کردن خودروهای سنگین در این محل ها بوده ایم .
مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم افزود: در این طرح ، سازه ها 
که به صورت فلزی ساخته می شوند قبل از محل زیرگذر نصب و با چراغ و تابلوهای 
انتظامی و هشداری، رانندگان را از حداکثر ارتفاع مجاز مطلع می کنند و با جانمایی 
صحیح، این فرصت به رانندگان با ارتفاع بیشتر داده می شود که بتوانند مسیر را دور 

زده و از سایر مسیرهای امن تردد نمایند.
وی خاطرنشان کرد: مسیر جنوب به شمال بلوار شهید سلیمانی و زیر پل نهم دی 
و ورودی رودخانه از بلوار شهید محمد منتظری ایمن سازی شده و مسیر شمال به 
جنوب این بلوار حدفاصل میدان زائر تا پل رضوی نیز در دستور ساخت و نصب است.

رئیس روابط عمومی مخابرات منطقه قم خبرداد:

واگذاری خطوط ارتباطی به شعب اخذ 
رای قم و ستاد مرکزی

رئیس روابط عمومی مخابرات منطقه قم گفت : مخابرات منطقه قم همزمان 
با نزدیک شدن به انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری اقدام به واگذاری 

خطوط ارتباطی مورد نیاز اعلام شده از سوی استانداری قم نمود.
سعید عزیزاللهی رئیس روابط عمومی با اعلام مطلب فوق افزود : با نزدیک شدن 
به زمان انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری، خطوط و بسترهای ارتباطی 

شعبات اخذ رای و نواحی چهارگانه در استان قم تامین گردید.

مدیرکل اوقاف استان قم :

مردم، ولایت و ایمان سه رکن اصلی 
تثبیت انقلاب هستند

مدیرکل اوقاف استان قم با اشاره به نقش مهم مردم در منظومه فکری امام راحل، 
گفت: در نگاه دینی؛ مردم، ولایت و ایمان سه رکن اصلی تثبیت انقلاب هستند.

حجت الاسلام عباس اسکندری روز یکشنبه در همایش بصیرتی جهاد تبیین با 
موضوع »حضور حداکثری و انتخاب اصلح در چهاردهمین دوره انتخابات ریاست 
امسال،  جمهوری  ریاست  انتخابات  در  حداکثری  حضور  کرد:  بیان  جمهوری«، 

وظیفه ای همگانی برای همه است.
وی با بیان اینکه اردیبهشت ماه امسال شاهد حادثه دلخراش سقوط بالگرد حامل 
رئیس جمهور و هیات همراه بودیم که به شهادت آیت الله سید ابراهیم رئیسی، وزیر 
امور خارجه و دیگر مسئولان کشوری منجر شد، افزود: در همان لحظات اولیه که خبر 
منتشر شد، در جمع برخی دوستان عرض کردم ما در دوران پس از انقلاب حوادث تلخ 
متعددی را شاهد بودیم ولی اگر بخواهیم پنج مورد از آنها را که بسیار دردناک بودند نام 

ببریم، یکی از آنها همین مورد خواهد بود.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم خاطرنشان کرد: اگر وجود خردمندانه رهبر 
ایشان  نبود، شاید دچار مشکلات متعددی می شدیم ولی  انقلاب  و فرزانه  حکیم 
بعد از حادثه شهادت شهید رئیسی، با حکمت و درایت، جامعه را هدایت کردند که 

نشان دهنده اهمیت ولی فقیه و رهبر در جامعه است.
وی ادامه داد: صاحب نظران و تحلیلگران سیاسی و اجتماعی و نیز اساتید و مدرسان 
علوم سیاسی در طول قرن های اخیر بر این عقیده بوده اند که اگر انقلابی بخواهد پا 
بگیرد و سپس باقی بماند، نیاز به سه رکن اساسی دارد؛ نخستین رکن مردم هستند، 

رکن دوم رهبری و سومین رکن هم عقیده است.
اسکندری با تاکید بر اینکه مردم باید همیشه در صحنه باشند تا دو رکن دیگر هم باقی 
بمانند گفت: کارشناسان سیاسی و اجتماعی می گویند نباید اجازه داد شکاف بین 

مردم و رهبری جامعه ایجاد شود وگرنه موجب تزلزل انقلاب خواهد شد.
وی ادامه داد: امام خمینی)ره( دو واژه را بیش از دیگر کلمات مورد تاکید قرار داده 

است؛ »خدا« و »مردم« همین دو واژه هستند که بارها و بارها تکرار شده اند.
اسکندری با بیان اینکه امام راحل همواره می فرمودند خدا با ماست و خدا ما را مورد 
حمایت قرار داده و کارها را پیش برده است گفت: همچنین ایشان به پشتیبانی مردم و 

تاثیر حضور آنها تاکید داشتند.
وی افزود: امام خمینی)ره( می فرمود در هر حال باید به دنبال این باشیم که مردم 
را نگه داریم و بدانیم که بدون پشتیبانی مردم نمی توان کاری انجام داد؛ آنچه بر همه 
ما لازم است این است که مردم را در صحنه نگه داریم، یک سر این کار بسته به دولت، 
رئیس جمهور و مجلس است و یک سر هم به خود مردم، اگر مسئولان این طرف را نگه 
دارند، از ملت خود مطمئن هستیم که به حسب غالب و اکثریت، آن طرف را حفظ 

خواهند کرد.
گفتنی است این همایش به همت پایگاه بسیج و امور ایثارگران اداره کل اوقاف استان 
قم، سپاه استان، سازمان بسیج کارمندان و مرکز افق آستان مقدس امامزاده سید 

علی)ع( برگزار شد.

مدیر منطقه شش شهرداری قم خبرداد:

آسفالت 110 هزار مترمربع معابر منطقه 
مدیر منطقه شش شهرداری قم از توزیع بیش از ۱۳ هزار و ۵۰۰ تن آسفالت در سطح 
شوارع و معابر و محلات این منطقه بااعتباری بالغ بر ۲۷۰ میلیارد ریال در سه ماهه 

نخست ۱۴۰۳ خبر داد. 
احمد ترکمن با اعلام این خبر اظهار داشت: بر اساس برنامه ریزی های انجام گرفته و 
در راستای عمران و آبادانی منطقه و رفاه شهروندان، عملیات آسفالت ریزی در خیابان ها 

طبق اولویت و زمان بندی شروع و در ماه های آینده نیز ادامه خواهد داشت.
به گفته وی، یکی از مهم ترین مطالبات شهروندان از شهرداری، آسفالت مناسب  
معابر شهری بوده که مجموعه شورای شهر و شهرداری نیز این مطالبه درست و بجای 
شهروندان را در دستور کار خود قرار داده که منطقه شش نیز از این موضوع مستثنی 
نیست. مدیر منطقه شش شهرداری قم ابراز کرد: در این طرح، عملیات روکش آسفالت 
معابر با رعایت اصول فنی و زیرسازی های لازم با کیفیت مطلوب انجام می شود و 
روان سازی تردد شهروندان، ارتقای کیفی، بهسازی معابر و مناسب سازی محیط، سیما 
و منظر شهری مدنظر این منطقه قرار دارد . وی با بیان اینکه در حال حاضر معابری 
نظیر بلوار کارگر، خیابان شهید رئیس کرمی، خیابان امامزاده ابراهیم )ع(، بلوار شهید 
صیاد شیرازی و ... طبق زمان بندی به اتمام رسیده است، افزود: امید است در آینده ای 

نزدیک تمامی نقاطی که در بودجه سال جاری پیش بینی گردیده نیز به اتمام برسد .
ترکمن اضافه کرد: اجرای این پروژه تاکنون بیش از ۲۷۰ میلیارد ریال هزینه در 
برداشته و بیش از ۱۱۰ هزار مترمربع از شوارع و محلات سطح منطقه را پوشش داده 

است .
لازم به ذکر است بیش از ۷۰ درصد این پروژه به دلیل اینکه باعث کندی تردد و 
ایجاد ترافیک در معابر و شوارع نشود در شیفت شب انجام شده که خود این موضوع 

رضایتمندی شهروندان و کاسبان شوارع را در پی داشته است .
 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

نصب سازه های ترافیکی محدودیت 
ارتفاع در بلوار شهید سلیمانی 

سازه های  احداث  گفت:  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  سازمان  مدیرعامل 
دروازه ای با نصب تجهیزات ترافیکی بر روی آن بهترین حالت در معابر دارای محدودیت 

ارتفاعی است.
علیرضا خلیلی از اجرای طرح ایمن سازی و ساخت و نصب سازه های ترافیکی 

محدودیت ارتفاع در سطح شهر بخصوص در بلوار شهید سلیمانی خبر داد .
وی در این خصوص توضیح داد: پل های قدیمی که بر روی رودخانه قم ساخته شده و 
معابر شرق و غرب شهر قم را به هم متصل می کند از مسیر بلوار شهید سلیمانی دارای 
محدودیت ارتفاع بوده که در سال های گذشته علیرغم وجود سازه های مخصوص 

ترافیکی ، شاهد گیر کردن خودروهای سنگین در این محل ها بوده ایم .
مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم افزود: در این طرح ، سازه ها که 
به صورت فلزی ساخته می شوند قبل از محل زیرگذر نصب و با چراغ و تابلوهای انتظامی 
و هشداری، رانندگان را از حداکثر ارتفاع مجاز مطلع می کنند و با جانمایی صحیح، این 
فرصت به رانندگان با ارتفاع بیشتر داده می شود که بتوانند مسیر را دور زده و از سایر 

مسیرهای امن تردد نمایند.
وی خاطرنشان کرد: مسیر جنوب به شمال بلوار شهید سلیمانی و زیر پل نهم دی و 
ورودی رودخانه از بلوار شهید محمد منتظری ایمن سازی شده و مسیر شمال به جنوب 

این بلوار حدفاصل میدان زائر تا پل رضوی نیز در دستور ساخت و نصب است.
 

باحضور مدیران شهری ؛

قرعه کشی خوش حسابان عوارض 
شهرداری قم برگزار شد 

مرحله پایانی قرعه کشی حضوری جوایز خوش حسابان پرداخت عوارض در سال 
۱۴۰۲ شامگاه دوم تیرماه در بوستان کودک واقع در بلوار محدث قمی برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی شهرداری، در این مراسم که به مناسبت دهه ولایت و با 
حضور پرشور شهروندان قمی برگزار شد، به ۸۰ نفر از خوش حسابان پرداخت عوارض 

شهرداری قم در سال ۱۴۰۲ جوایزی اهدا شد.
مهرداد توکلی مقدم معاون مالی و اقتصادی، مهدی کلانترزاده مدیرکل ارتباطات و 
امور بین الملل، مهرداد روحانی مدیر منطقه سه، علیرضا مظفری مدیر منطقه هشت، 
علیرضا اقبالیان مدیر منطقه چهار، سید رضا حسینی مدیر منطقه دو، سید محمد 
موسوی منش سرپرست سازمان فرهنگی و اجتماعی شهرداری و محمد وحید نیا 

مدیرکل درآمد شهرداری قم ازجمله مدیران حاضر در این مراسم بودند.
در این مراسم ۸۰ جایزه نقدی شامل ۸ کمک هزینه سفر کربلاي معلي به ارزش 
هریك ۶۰ میلیون ریال، ۶ کمک هزینه سفر مشهد مقدس به ارزش هریك ۳۰ میلیون 
ریال، ۶ کمک هزینه خرید دوچرخه به ارزش هریك ۸۰ میلیون ریال و ۶۰ کارت هدیه 

۱۰ میلیون ریالی به برندگان اعطا شد.
اساس  بر  نقدی  جوایز  تومان  میلیون   ۴۰۰ جاری،  سال  ابتدای  از  مجموع  در 
قرعه کشی به خوش حسابان پرداخت عوارض نوسازی در سال ۱۴۰۲ پرداخت شد که 
پس از برگزاری پنج دوره قرعه کشی، شب گذشته آخرین مرحله از آن به مناسبت دهه 

ولایت اجرایی شد.

واقعه غدیر که به موضوع امامت امیرمومنان و جانشینی پیامبراکرم)ص( 
اشاره دارد، موضوع اتصال نبوت به امامت و از مهمترین اعیاد مسلمانان به 
شمار می آید. در احادیث شیعه تعابیری هم چون عیدُاللهِ  الاکبر )بزرگ ترین 
عید الهی(، عید اهل بیت محمد)ص( و اشرف الاعیاد )والاترین عید( برای 

این روز به کار رفته است.
»روز غدیرخم برترین عیدهای امت من است و آن روزی است که خداوند 
بزرگ دستور داد، برادرم علی بن ابی طالب را به عنوان پرچمدار امتم منصوب 
کنم، تا بعد از من مردم به وسیله او هدایت شوند و آن روزی است که خداوند 
در آن روز دین را تکمیل و نعمت را بر امت من تمام کرد و اسلام را به عنوان 

دین برای آنان پسندید.
این جملات مهمی است، منسوب به پیامبر اکرم)ص( که شیخ صدوق در 
کتاب امالی نقل کرده و روایت صریح و روشن پیامبر خاتم)ص( است از وصی 
و جانشین خود. ماجرای عید غدیر خم  اشاره به اتفاقی دارد که در آخرین 
سفر حج رسول الله)ص( رخ داد؛  در سال دهم هجرت، رسول خدا)ص(  
به حج رفت و احکام آن را به مردم آموزش داد. به هنگام بازگشت از مکه، 
در استراحتگاه جُحفه و در غدیر خم، به امر خدا مردمان را گرد آورد و در آن 
مجمع سترگ، امام علی)ع( را به عنوان جانشین خود به آنان شناساند و 
فرمود: »هر کس من مولای اویم، علی مولای اوست«. البته جانشینی امام 
علی)ع( سال ها پیش در مکه و در جمع خاندان بنی هاشم انجام گرفته بود 

اما در غدیر باز بر آن تاکید و هم به اطلاع عموم رسید.
چرا »عید غدیر« بزرگ ترین عید مسلمانان است؟

روایات مختلف تاریخی شاهد اینست که عید غدیر خم را بزرگترین عید 
امام  یاد می کنند.  الاکبر  الله  با عنوان عید  آن  از  و  دانند  مسمانان می 
صادق)ع( در روایتی در وسایل الشیعه در این باره فرمود: »روز غدیرخم عید 
بزرگ خداست، خدا پیامبری مبعوث نکرده، مگر اینکه این روز را عید گرفته و 
عظمت آن را شناخته و نام این روز در آسمان، روز عهد و پیمان در زمین، روز 

پیمان محکم و حضور همگانی است.
در  مختلفی  مراسم  گرفته،  جشن  را  روز  این  جهان  سراسر  در  شیعیان 
گرامی داشت آن برگزار می کنند. برگزاری این جشن خصوصا در سده های 
اخیر از شعائر شیعه محسوب می شود. اما دلیل این ارزش و اهمیت فزاینده 
عید غدیر خم در مقایسه با دیگر اعیاد شیعه چیست؟ رهبر معظم انقلاب 
در این باره اینطور توضیح داده اند: اینکه در بعضی از تعبیرات گفته شده 
است که عید غدیر عیدالله الاکبر و از همه ی اعیاد بالاتر است، علّت این و 
وجه این چیست؟ خب، در قرآن کریم آیاتی هست که به غیر از مساله  غدیر 
ذینَ  به مساله  دیگری قابل تطبیق نیست. همین آیه  معروف »الیَومَ یَئِسَ الَّ
کَفَروا مِن دینِکُم فَلا تَخشَوهُم وَ اخشَونِ اَلیَومَ اَکمَلتُ لَکُم دینَکُم وَ اَتمَمتُ 
عَلیکُم نِعمَتی وَ رَضیتُ لَکُمُ الِاسلامَ دیناً« که در اوایل سوره  مائده است، با 
غیر مساله ای در وزن و اهمّیّت و اندازه  مساله  غدیر، قابل تطبیق نیست؛ فقط 
ذینَ کَفَروا مِن  یک چنین مساله ای است که می تواند تعبیر »الیَومَ یَئِسَ الَّ
دینِکُم« درباره اش بیاید. آن  افرادی که در مضمون این آیات خدشه کرده اند، 
حرف هایی می زنند، مطالبی گفته اند، مخالفان و اشخاصی که قضیّه  غدیر 
را قبول ندارند، این آیه را به نحوی تأویل کرده اند، لکن این بخش از آیه قابل 

تأویل نیست.
امروز روزی است که دشمنان -کفّار- از دین شما مأیوس شدند. چه چیزی 
مگر بر دین اضافه شد که دشمن را مأیوس کرد؟ آن احکامی که در این آیه، در 
اوّل سوره  مائده، قبل و بعد از این فِقره آمده است، مگر چقدر اهمّیّت دارد؟ 
این تعبیر درباره  نماز نیامده است، درباره  زکات نیامده است، درباره  جهاد 
نیامده است؛ درباره  هیچ یک از احکام فرعی الهی نیامده است که »اَلیَومَ 
ذینَ کَفَروا مِن دینِکُم«؛ پس این یک قضیّه  دیگری است؛ غیر از این  یَئِسَ الَّ
احکام فرعی است. آن قضیّه چیست؟ قضیّه  رهبری جامعه  اسلامی؛ قضیّه  
نظام حکومت و امامت در جامعه  اسلامی. بله، ممکن است تخلّف کنند 
-کما اینکه کردند؛ چند قرن بنی امیّه و بنی عبّاس و امثال اینها با نام امامت 
و خلافت و مانند اینها، پادشاهی کردند؛ سلطنت کردند- ]امّا[ این لطمه ای 
نمی زند به فلسفه  غدیر. ماجرای تعیین غدیر، ماجرای تعیین ضابطه است، 

تعیین قاعده است.
اکرم)ص( در ماه های آخر  پیغمبر  یک قاعده ای در اسلام درست شد؛ 
قاعده   امامت؛  قاعده   قاعده چیست؟  آن  را وضع کرد؛  قاعده  این  عمر، 
ولایت. جوامع بشری از دیرباز حکومت داشتند؛ بشر انواع و اقسام حکومت 
ها را تجربه کرده است؛ اسلام این حکومت ها را، این نوع قدرتمندی ها و 
قدرت مداری ها را قبول ندارد؛ امامت را قبول دارد. این قاعده  اسلام است؛ 
غدیر این را بیان می کند ... قاعده  حکومت و اقتدار و قدرت مداری در جامعه  

اسلامی، با غدیر معیّن شد و پایه گذاری شد؛ اهمّیّت غدیر این است.
اهمّیّت غدیر فقط این نیست که امیرمؤمنان را معیّن کردند؛ این هم مهم 
است امّا از این مهم تر این است که ضابطه را معیّن کردند، قاعده را معیّن 
کردند؛ معلوم شد که در جامعه  اسلامی، حکومت سلطنتی معنا ندارد، 
حکومت شخصی معنا ندارد، حکومت زَر و زور معنا ندارد، حکومت اشرافی 
و  امتیازخواهی  حکومت  ندارد،  معنا  مردم  بر  تکبّر  حکومت  ندارد،  معنا 
زیاده خواهی و برای خود جمع کردن و افزودن معنا ندارد، حکومت شهوت رانی 
معنا ندارد؛ معلوم شد که در اسلام این جوری است. این قاعده در غدیر وضع 
ذینَ کَفَروا مِن دینِکُم«؛ دیگر  شد. وقتی این قاعده وضع شد، آن وقت »یَئِسَ الَّ
دشمن ها از اینکه بتوانند مسیر این دین را تغییر بدهند، مأیوس می شوند؛ 
چون مسیر دین آن وقتی تغییر پیدا می کند که آن نقطه  اصلی، آن هسته  
اصلی تغییر پیدا کند؛ یعنی هسته  قدرت، هسته  مدیریّت، هسته  ریاست؛ 
اگر تغییر پیدا کند، همه چیز تغییر می کند؛ بله در واقعیّت عملی، تغییراتی 
به وجود می آید و افرادی از قبیل خلفای بنی امیّه و بنی عباس سرِ کار می آیند 
به عنوان اسلام، حجّاج بن یوسف هم ]سرِ کار[ می آید، امّا اینها دیگر ضابطه 

را نمی توانند به هم بزنند.
امروز اگر افرادی در دنیای اسلام؛ آنهایی که با معارف اسلامی آشنا هستند، 
مراجعه کنند به قرآن، مراجعه کنند به ضوابطی که در قرآن برای بندگی حق 
و زندگی و جهت گیری بندگان حق -یعنی ملّت ها- در قرآن معیّن شده 
است، امکان ندارد به نتیجه ای برسند، جز نتیجه  امامت امیرالمؤمنین )ع( 

و آنچه دنباله  او است. این ادّعای ما است و می توانیم این ادّعا را کاملًا ثابت 
کنیم. هر شخصی در دنیای اسلام، روشنفکران، متفکّران، صاحبان عقیده، 
افرادی که از اوّل با یک عقیده  دیگری بار آمده اند، اگر قرآن را و ارزش های 
قرآنی و ضوابط قرآنی را برای زندگی جوامع بشری ملاک قرار بدهند، به هیچ 
نتیجه ای نمی رسند جز اینکه شخصی مثل علیّ بن ابی طالب )ع( بایستی بر 
جوامع اسلامی حکومت بکند؛ یعنی راه، این است؛ راه، امامت است. این 

مربوط به غدیر.
 غدیر، بزرگترین عید شیعیان

در اسلام عید فطر و قربان از جمله اعیاد معروف است اما بزرگترین عید در 
مبانی دینی عید الله اکبر یعنی بزرگترین عید خدای متعال به شمار می رود. 
این روز اعمال مخصوصی همچون، روزه گرفتن، اطعام کردن، صدقه دادن، 
احسان و انفاق، اطعام دادن، رفع حاجت مومنان و.... دارد که به آن بسیار 

سفارش شده است.
حجت الاسلام عرفاتی  کارشناس مذهبی از از عید غدیر خم به  عنوان 
بزرگ ترین عید الهی و عید آل محمد )ص( یادکرد و گفت: برای روز عید 
سعید غدیر خم اعمالی مانند زیارت امیرالمؤمنین)ع(، زیارت امین الله، 
دو رکعت نماز عید سعید غدیر خم، احسان و نیکی کردن به برادران دینی، 
صدقه دادن، خواندن عقد اخوت و برادری، صله رحم و دید و بازدید وارد شده 
است. غدیر خم روز حاکمیت ارزش ها و فضیلت ها به شمار می رود و پذیرش 
ولایت امام علی)ع( پذیرش ولایت انسان کامل است. غدیر به همه بشریت 
تعلق دارد و در کنار جشن، شادی و سرور در این روز باید به کارهای علمی 
در مورد غدیر پرداخت و پژوهش های علمی در مورد این روز بزرگ انجام گیرد 
تا ظرفیت نهفته آن برای بشریت آشکار شود و مردم در زیر چتر ولایت قرار 
گیرند. معنویت، عدالت، کرامت انسانی در سایه ولایت تعلق پیدا می کند و 
جامعه مطلوب اسلامی در سایه ولایت عملی می شود. آنچه از خیر دنیا و 
آخرت وجود دارد به  وسیله تقوا به دست می آید و خدای متعال برای مؤمنان و 
برای اهل تقوا چیزی جز خیر و خوبی نازل نمی کند پس انسان ها باید برای 

رسیدن به خیر و خوبی دنیا از خدا بترسند و تقوای الهی پیشه کنند.
 پیمان اخوت و برادری

اسلام همواره مسلمانان را به محبت، مهرورزی و یکدلی دعوت می کند به 
گونه ای که برادری و برابری یکی از شعارهای اساسی و ریشه دار آن است 
که راهکارهای کاربردی برای تحکیم این روابط دارد که در هر مرحله از اجرا، 
روح برادری و برابری میان مسلمانان جدی می شود و آنان از هر قبیله، نژاد و 

ملیتی با یکدیگر احساس عمیق برادری می کنند.
حجت الاسلام عرفاتی با اشاره به این مطلب که یکی از پیام های اصلی 
عید غدیر خم پیوند اخوت و برادری است، گفت: غدیر از جایگاه والایی 
برای تثبیت حاکمیت دینی و بیان حقیقت برخوردار است. عقد اخوت 
میان مؤمنان یکی از سنت های حسنه در عید غدیر خم به شمار می رود 
که پیامبر)ص( و امام علی)ع( نیز به این امر مبادرت ورزیدند و بر آن تاکید 

داشتند.
 سعادت و نجات واقعی مردم

سعادت و نجات واقعی یکی از برکات غدیر است که مردم می توانند با پیروی 
از جریان غدیر به آن دست یابند. این پژوهشگر امور دینی با اشاره به مطلب 
فوق اظهار داشت: خدای متعال در آیاتی از قرآن کریم همواره به مردم این 
نوید را داده که اگر شما مسیر صحیح که راه انبیای الهی است، طی کنید 
اهل سعادت و نجات خواهید بود که این مطلب در مکتب پیروان غدیر نهفته 
است. شایستگان همان پیروان واقعی پیامبران، اولیان الهی و معصومان 
هستند که تمامی صفات نیك و خیر در آنها نهادینه شده است. اگر تمامی 
مردم آن دوران از جریان غدیر پیروی می کردند به یك وحدت نظر جامع می 
رسیدند زیرا اهل بیت پیامبر)ص( هیچگاه مردم را غیر از مسیر پیامبر)ص( و 
قرآن راهنمایی و دعوت نمی کردند و در این باره همواره شبهات و تهمت هایی 
به مکتب اهل بیت )ع( وارد می شود اما باید دانست که مکتب ائمه اطهار)ع( 
همواره بنیانگذار، طرفدار و دوستدار واقعی وحدت بوده و در این راه مجاهدت 
ها و رشادت های فراوانی کردند و برای دفاع از حقانیت از جان خود گذشتند. 
شناخت ظاهری امام)ع( نخستین و سطحی ترین موضوع در زمینه معرفت 
در ولایت است. پیامبر اکرم )ص( جهالت را با آوردن امامت برطرف کرد و این 
موضوع هیچ ارتباطی به دوران و زمان ندارد بلکه مساله ولایت به همه زمان 

ها تعلق دارد.
 تحکیم وحدت با ولایت

در ماجرای غدیر، پیامبراکرم)ص( از طرف پروردگار بی همتا ماموریت یافت 
تا مردم را به پیروی از انسانی شایسته همانند علی)ع( دعوت کند. بزرگمردی 
که نخستین مسلمان در میان مردم و نخستین ایمان آورنده به پیامبر)ص( و 

دین مبین اسلام بود.
این کارشناس مذهبی ، از امام علی )ع( به عنوان نخستین فردی که همواره 
در جهاد و مبارزه با ظلم با پیامبر اسلام)ص( همراه بود، یاد کرد و گفت: علی 
)ع( اهل تقوا و خودساخته بود و در تمامی راه ها در کنار رسول اکرم)ص( 
و افزون بر آن از علم، آگاهی و دانشی فراتر از حدبشر برخوردار بود. یکی 
از مهمترین مسایلی که در غدیر به آن توجه شده موضوع جلوگیری از بروز 
اختلاف در جامعه اسلامی است که این مهم با تبعیت از ولایت به دست می 
آید. بسیاری از مسلمانان درك درستی از قوانین و دستورات اسلامی ندارند و 
میزان شناخت آنها از اسلام بسیار سطحی و متعصبانه است بنابراین ضرورت 
دارد مبانی اسلامی به طور صحیح در جامعه تببین شود تا بسترهای ایجاد 

یك مدینه فاضله در جامعه نیز شکل بگیرد.
شایسته سالاری، مردم سالاری و حفظ وحدت و اتحاد به عنوان پیام ها و 
دستاوردهای حادثه غدیر است که اگر در جامعه به درستی بازبینی و تبیین 
از بروز بسیاری از مشکلات و ناهنجاری های اجتماعی  شوند می تواند 
جلوگیری کند. جوامع بشری نیازمند یادآوری و حضور همیشگی هویت  
های فرهنگی و اصالت های معنوی هستند و زنده نگه داشتن شعائر الهی، 
رسالتی است که مرزبانان عقیده و ایمان، از جمله رسول اکرم)ص( بر آن 
تاکید داشته اند و در تاریخ اسلام، غدیر و امامت همان اندازه مهم است که روز 

مبعث دارد زیرا غدیر، امامت را به وجود آورد و ادامه رسالت بود.

چرا »عید غدیر« بزرگ ترین عید مسلمانان است؟

عید غدیرخم؛ جشن احیای امامت و نقشه راه مسلمانان
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معاون بانک مرکزی گفت: ریال دیجیتال عملا اسکناس است و تمام ویژگی های ریال را دارد .
مهران محرمیان در مراسم رونمایی از اجرای آزمایشی ریال دیجیتال در جزیره کیش اظهار داشت: امروز اجرای آزمایشی 
پروژه ریال دیجیتال در کیش آغاز می شود و باید تاکید کرد که ایران در زمینه تراکنش های الکترونیکی و شمولیت مالی 
جزو برترین کشور دنیا قرار دارد بطوریکه که در غرب آسیا فقط کشور ایران است که ٩٣.۵ درصد جمعیت بالای ١٨ سال 
آن  به بانکداری الکترونیکی دسترسی دارند.   وی با بیان اینکه این اتفاقات و پیشرفت ها در بانکداری الکترونیکی در شرایط 
تحریم رخ داده است، گفت: خارجی ها وقتی وارد ایران می شوند و این امکانات بانکداری الکترونیکی را می بینند برای آنها  
غیر قابل تصور است. معاون فناوری های نوین بانک مرکزی ادامه داد:  هر ایرانی در روز به طور متوسط ۵ تراکنش دارد 
که سالیانه ١۴ هزار همت تراکنش انجام می شود که این عدد در ساتنا به ۴٠ همت می رسد.  محرمیان افزود: با حذف 
اسکناس از جیب مردم، شاهد این بودیم که مردم برای پرداخت خرد دچار مشکل می شدند برای حل این مشکل، به طور 
قطع چاپ اسکناس این اقدام برگشت به عقب محسوب می شد اما برای حل این مشکل راه های دنیا وجود دارد که ایران 
هم به سمت آن رفت و آن هم چاب الکترونیک پول ایران بود در این زمینه تراکنش خرد را انتخاب کردیم و ریال دیجیتال 
هم در این فاز محدود نخواهد بود .  وی با اشاره به تکمیل فازهای ریال دیجیتال تاکید کرد: در یک شرایط کار می کنیم که 
در کوچکترین مسایل تحریم ها مشکلاتی ایجاد می کند اما تیم ما در انفورماتیک در این مدت هیچ مشکل را غیر ممکن 
ندانستند.  معاون بانک مرکزی گفت: ریال دیجیتال عملا اسکناس است و تمام ویژگی های ریال دارد بجز فیزیک و قابل 
حرکت و نقل و انتقالات سریع را ایجاد می کند. وی با اشاره به جزییات پرداخت با ریال دیجیتال تاکید کرد: با ریال دیجیتال 
انتقالات به سرعت انجام می شود، روش اول این است که با استفاده از کد دو شخص پرداخت کننده و دریافت کننده وجه 
منتقل می شود و در روش دوم بارکد کیو آر پرداخت انجام می شود. با دو روش پرداخت با پز و یا به صورت پی تو پی انجام 

می شد و در حال حاضر دستگاه های پز دو بانک ملت و تجارت در جزیره کیش فعال هستند.

رئیس اتاق اصناف ایران تصریح کرد: وقتی ۱۰درصد مالیات تعیین و رقم آن به هزینه خرید کالا اضافه می شود به یقین 
قدرت خرید مردم پایین می آید و این اتفاق به کاهش فروش واحدهای صنفی و افت سود آنها می انجامد و این امر به راحتی 

پذیرفتنی نیست. 
مجتبی صفایی، رئیس اتاق اصناف ایران در گفت وگویی درباره افزایش شمار اصنافی که ملزم به دریافت مالیات بر ارزش 
افزوده ۱۰درصدی از مصرف کنندگان هستند، گفت: هر سال به تعداد اصنافی که ملزم به دریافت مالیات ۱۰درصدی بر ارزش 
افزوده از مصرف کنندگان هستند افزوده می شود و البته قرار بر این بود این مالیات گره های خیلی سختی را از کشور باز کند با 

این حال من فکر نمی کنم این اتفاق افتاده باشد هر چند بخشی از این مالیات در بخش سلامت توزیع می شود.
وی افزود: با این حال زمانی که این لایحه تقدیم مجلس شد اتاق اصناف اعتراضات خود را اعلام کرد.

صفایی ادامه داد: اینکه بخش عمده ای از اصناف کشور را درگیر مالیات بر ارزش افزوده بکنیم خوب نیست و امیدواریم دایره 
صنف هایی که ملزم به اخذ مالیات بر ارزش افزوده از مصرف کنندگان هستند از این بیشتر نشود تا تعداد کمتری از صنوف با 
این موضوع درگیر باشند. رئیس اتاق اصناف ایران اظهار کرد: اینکه اصناف می گویند افکار عمومی آمادگی این را ندارد که 
علاوه بر قیمت کالا ۱۰درصد مالیات بر ارزش افزوده هم به واحد صنفی پرداخت کند حرف درستی است و هر زمان که تغییر 

در قوانین صورت می گیرد موضع گیری های در برابر آن وجود داشته است.
وی خاطرنشان کرد: محل هزینه کرد مالیات بر ارزش افزوده مشخص است اما وقتی ۱۰درصد مالیات تعیین و رقم آن به 
هزینه خرید کالا اضافه می شود به یقین قدرت خرید مردم پایین می آید و این اتفاق به کاهش فروش واحدهای صنفی و افت 

سود آنها می انجامد و این امر به راحتی پذیرفتنی نیست.  
صفایی در نهایت تصریح کرد: با این حال همه ملزم به اجرای قانون هستیم اما خوب است در زمان تصمیم سازی مسائل 

یادشده در نظر گرفته شود.  

معاون بانک مرکزی اعلام کرد: 

جزییات پرداخت ها با ریال دیجیتال
رئیس اتاق اصناف ایران: 

افزایش مالیات بر ارزش افروده، قدرت خرید مردم را کاهش می دهد 

اولویت های اقتصادی دولت چهاردهم؛

۵ اولویت نظام بانکی در دولت آینده
نظام بانکی کشور مشکلات زیادی دارد اما پنج اولویت برای دولت بعدی از همه 

مهمتر و تاثیرگذارتر است که مهمترین آن جلوگیری از ناترازی بانک ها است.
نظام بانکی کشور مشکلات زیادی دارد اما پنج اولویت برای دولت بعدی از همه 
مهمتر و تاثیرگذارتر است، در گزارش زیر به صورت مختصر به آنان اشاره می شود:

۱. جلوگیری از زیان دهی بانک ها و خلق پول
مهمترین اولویت دولت چهاردهم در بحث بانک بازگرداندن تراز به بانک های 
ناتراز است، به گفته مسئولان بیش از ۸۰ درصد تأمین مالی کشور از شبکه بانکی 
کشور بوده و یکی از عواملی که باعث افزایش ناترازی بانک ها شده تأمین مالی 

دولت از بانک است.
تأمین مالی بلند مدت باید از بانک به سمت بازار سرمایه رفته و تنها تأمین مالی 
کوتاه مدت بر دوش بانک باشد، البته بانک ها مطالبات زیادی از دولت دارند که 
در سال های گذشته باعث شده دولت با مماشات با آنان رفتار کند و رفتار کجدار و 

مریض خود را در سال های گذشته ادامه دهد.
موضوع دیگری که باید در اولویت دولت بعدی باشد کفایت سرمایه بانک ها است 
که عدم رعایت آن موجب ناترازی بانک ها می شود. البته راه میانبر افزایش کفایت 
سرمایه، افزایش سرمایه بانک بوده که آن هم منوط به وضعیت مناسب در بورس 
است که هنوز این وضعیت دیده نمی شود و فلذا دولت بعد برای افزایش تأمین 
مالی و افزایش کفایت سرمایه بانک ها نیاز دارد که بورس را به مقطعی از رشد و 

ثبات برساند که بتواند دائماً از آن استفاده کند.
در  است،  مرکزی  بانک  نزد  آنان  اعتباری  خط  بانک ها  ناترازی  بعدی  دلیل 
سال های قبل اضافه برداشت تبدیل به قانون شده بود و این روند ناصحیح هر 
سال باعث افزایش ناترازی بانک ها شده بود، افزایش خط اعتباری به بانک ها 
یعنی افزایش خلق پول قانونی و مستمر که می تواند نتایج وحشتناکی برای 

اقتصاد کشور داشته باشد.
2. ایجاد وضعیت تخصصی برای بانک ها

اولویت بعدی دولت چهاردهم در زمینه بانک ها تعیین تکلیف بانک ها برای نحوه 
همکاری است، باید بانک های قرض الحسنه، بنگاه دار، تجاری، سرمایه گذار 
و تخصصی )مانند مسکن و کشاورزی( فعالیت خود را دقیقاً طبق دستورالعمل 
فعالیت بانک تنظیم کنند. هم اکنون متأسفانه بانک ها به صورت شتر گاو پلنگ 
فعالیت می کنند و همه نوع فعالیت را در قالب بانک انجام می دهند، اما باید بانک 
بنگاه دار با بانک سرمایه گذار و بانک قرض الحسنه متفاوت باشد تا سیاست گذار 
بتواند بهترین تصمیم را برای بانک ها بگیرد. به عنوان مثال بانک سرمایه گذار 
می تواند در بازار سرمایه فعال باشد و بخشی از نقدینگی بازارگردانی در بازار سرمایه 
را تقبل کرده و عمق بازار سرمایه را نیز افزایش دهد. مثال دیگر بانک بنگاه دار 
است که می تواند با تشکیل شرکت های شتاب دهنده در صنایع مختلف کشور 

نقش افزایش شتاب و به روزشدن صنعت را بازی کند.
نوع  این  هزینه  و  داده  الحسنه  قرض  تسهیلات  فقط  می تواند  دیگر  بانک 
تسهیلات را از خود تسهیلات تأمین کند و درآمدهای عملیاتی آن بیش از هزینه ها 
باشد. رفتن بانک ها به سمت تخصص محوری هم تأمین مالی در صنایع مختلف 

کشور را تسهیل می کند و هم ایده های نوین برای اقتصاد ایجاد می کند.
۳. وزن بخشیدن به اعتبار سنجی در تسهیلات خرد و کلان

تسهیلات دهی بانک با اعتبار سنجی یکی از مهمترین اولویت ها است، متأسفانه 
تنها شرط تسهیلات اعتبارسنجی نبوده و اعتبارسنجی تنها در زمانی برای مردم 
اعمال می شود که قرار است به آنان تسهیلات پرداخت کنند. ارائه تسهیلات تنها 
با اعتبارسنجی یکی از آرزوهای مردم و اقتصاددانان بوده که در کشورهای پیشرفته 
در حال اجرا است اما در ایران به یک بحث فانتزی برای تسهیلات دهی تبدیل 

شده است.
۴. ارتباط قوی میان بازار پولی و مالی کشور

دولت  اولویت های  از  یکی  ایران  در  مالی  پولی-  شبکه  بین  مستمر  ارتباط 
چهاردهم است. در سال های اخیر شبکه پولی- مالی کشور به چشم رقیب به هم 
نگاه می کنند اما این رقابت باید به همکاری تبدیل شود و تمام تصمیمات تأثیرگذار 

بر بازار سرمایه و بانک ها با رعایت منافع این دو شبکه انجام شود.
ارتباط قوی شبکه پولی - مالی کشور سبب می شود بانک مرکزی و سازمان 
بورس با همکاری های مستمر باعث افزایش تأمین مالی دولت شده و منافع 
سهامداران و مردم نیز در این بین دیده شود، هر چقدر همکاری این دو نهاد پولی - 
مالی کشور بیشتر شود، زیاندهی بانک ها کاهش خواهد یافت، تأمین مالی تولید 

بیشتر شده و مردم منافع بیشتری خواهند داشت.
۵. تکمیل شبکه الکترونیکی بانک ها

در سال های اخیر شبکه بانکداری الکترونیک پیشرفت خوبی داشته است اما این 
پیشرفت کافی نبوده و برای کاستن از زیاندهی بانک ها، شعب بانک ها باید کاهش 
یافته و بر شبکه بانکداری الکترونیک نیز افزوده شود، توسعه بحث هایی مانند ریال 

دیجیتال و حذف روش سنتی بانکداری از اولویت های دولت بعدی است.

وزیر صمت خبر داد:

احیای ۴۵00 واحد راکد صنعتی
 در دولت سیزدهم

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اهتمام رئیس جمهور شهید بر احیای  
واحدهای راکد، گفت: تاکنون نزدیک به چهار هزار و ۶۲۷ واحد صنعتی در دولت 

سیزدهم احیا شده و این فرآیند و نهضت همچنان ادامه دارد. 
عباس علی آبادی روز )یکشنبه ۳ تیرماه( در مراسم افتتاح و بهره برداری همزمان 
از ۲۶ طرح تولیدی، صنعتی و معدنی وزارت صمت در ۱۰ استان کشور، اظهار 
کرد: تعداد ۱۲۵ طرح بزرگ آماده افتتاح داریم که امروز فقط برای ۲۶ طرح 

فرصت افتتاح پیدا می کنیم.
وی با بیان اینکه فکر می کنم سایر طرح ها طی روزها و ماه های آینده افتتاح 
خواهند شد، افزود: رقمی معادل ۲۳۸ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری انجام 
شده که برای مردم تبعات بسیار خوبی خواهد داشت و موجب ایجاد نزدیک به 
۳۰ هزار شغل می شود. وزیر صمت با اشاره به تولید دانش بنیان و صادرات محور 
با تمرکز بر مشارکت حداکثری مردم، یادآور شد: در این بخش اولویت ها تعیین 
مهم ترین  جمله  از  صمت  وزارت  صندوق های  فعال سازی  و  تقویت  و  شده اند 
اقداماتی بود که در این دوره به آن اهتمام شد. علی آبادی ضمن تبریک دهه تولید 
و تجارت به تمامی فعالان این بخش، خاطرنشان مرد: در دولت سیزدهم، اقدامات 
بسیار بزرگی در حوزه صنعت و معدن انجام شد که از نظر اشتغال جوانان، تامین 

نیازهای داخلی و همچنین صادرات محصولات معدنی آثار آن مشهود است.

حضور مسعود پزشکیان در اتاق بازرگانی ایران؛

بخش خصوصی از دولت آینده چه می خواهد؟

مسعود پزشکیان در اتاق بازرگانی ایران، مستمع صحبت ها و پیشنهادات بخش 
خصوصی در راستای حل مشکلات اقتصادی کشور به عنوان یکی از مهم ترین 

چالش های پیش روی دولت چهاردهم شد. 
صبح روزیکشنبه مسعود پزشکیان با حضور در اتاق بازرگانی صنایع، معادن 
و کشاورزی ایران، به درخواست ها و مطالبات بخش خصوصی گوش سپرد و 

دیدگاه ها و برنامه های خود در این حوزه را ارائه کرد.
صمد حسن زاده- رئیس اتاق بازرگانی ایران- در ابتدا، به سخنرانی پرداخته 
اولین و مهم ترین مسئله و موضوع،  از نظر بخشی خصوصی،  و اظهار کرد: 
لزوم بازگشت اعتماد دولت به جامعه و فعالان اقتصادی است. از نگاه فعالان 

اقتصادی، بی ثباتی مقررات و رویه های حاکم بر کسب وکار مشکل مهمی است.
به  مسئولان  عمل  کسب وکار،  محیط  پایش  ارزیابی  در  کرد:  تصریح  وی 
وعده های داده شده، جزو نامناسب ترین مؤلفه ها بوده است. بر اساس آمار سال 
۱۴۰۱ تعداد کل مصوباتی که در سامانه ملی قوانین و مقررات بارگذاری شده 
است، در حدود ۱۴۶۳ مورد بوده که ۱۲۸۷ مورد آن مربوط به محیط کسب وکار 
است؛ این یعنی هر روز در سال، حدود چهار مصوبه برای کسب وکار در دولت 
اتفاق افتاده است؛ این حجم از مقررات چه بر سر محیط کسب و کار می آورد؟ 

دولت آینده چگونه می خواهد اعتبار دولت را نسبت به اعتماد ملی بازگرداند؟  
او تأکید کرد: محور حیاتی دیگر جایگاه بخش خصوصی، در اقتصاد ایران 

است؛ بخش خصوصی با تعریف و تمجید رشد نخواهد کرد؛ لازمه ی رشد بخش 
خصوصی، احترام به مالکیت و پذیرش سازوکار بازار است. از نظر شما در مورد حد 

مداخله مربوط به بازار و قیمت گذاری کالاها چیست؟
رئیس اتاق ایران تصریح کرد: یکی از مهم ترین مشکلات سیاست گذاری های 
اقتصادی در حوزه سیاست پولی، مالی، تجاری و صنعتی، ناهماهنگی های 
سیاست ها و پراکنده بودن مراکز تصمیم گیری و  فقدان یک نقشه راه جهت 
تضمین هماهنگی سازمان ها  است. بخش خصوصی معتقد است که شاهراه 
تکمیل  و  کشور  در  رقابت پذیر  تولید  تقویت  تصمیم گیری ها،  تمام  در  اصلی 
زنجیره های ارزش باشد؛ دولت در این حوزه چه اقداماتی برای رفع این هماهنگی 

در نظر دارد؟
معاملات  در  موجود  محدودیت های  مهم  موضوع  را  آخر  محور  حسن زاده، 
بین المللی که هزینه های بسیاری را به فعالان اقتصادی تحمیل کرده، دانسته 
و مطرح کرد: دولت شما به شرط جلب رأی اعتماد مردم، برای رفع تحریم ها چه 

برنامه ای داشته و با مسئله FATF چگونه برخورد خواهید کرد؟
ناترازی های بودجه مهم ترین در میان همه ی ناترازی های کشور

در ادامه این نشست، بهمن عبدالهیان، رئیس اتاق تعاون، اصلی ترین مشکل 
پیشروی دولت چهاردهم را، مسائل اقتصادی عنوان و تاکید کرد: نکته ای که 
بسیار اهمیت دارد و تمام مسائل نیز به همان برمی گردد، موضوع ناترازی در 
بسیاری از حوزه ها همچون ناترازی بانک، ناترازی انرژی و... است اما مهمترین 
آن ناترازی در بودجه است. آنچه که درباره اقتصاد باید مورد توجه باشد، ناترازی 

بودجه است.
وی افزود: در حال حاضر دخل وخرج دولت با هم هماهنگ نیست؛ بنابراین 
شاهد دست اندازی دولت به منابع بانکی هستیم. اقتصاد ایران، بانک  محور است 
و اصلی ترین منابع واحدهای تولیدی از طریق بانک ها تأمین می شود و زمانی که 
دولت هم به منابع بانک ها چشم دارد، کار را برای بخش خصوصی سخت می کند. 
چرا دولت باید مدیریت واحدهایی که سهم ناچیزی در آنها دارد را به عهده بگیرد 
و این طور هزینه های خود را افزایش دهد. دولت باید دست از این گونه مدیریت ها 
بردارد. چه دلیلی دارد دولت مدیریت واحدهای خودروسازی که تنها هفت درصد 

سهم دارد را به عهده داشته باشد؟
وی ضمن اشاره به اینکه حوزه تعاون به عنوان دومین رکن اقتصادی، سهم 
بالایی در بخش های تولیدی و خدماتی دارد با وجود این نامزدهای انتخاباتی 
چندان به این حوزه توجه نمی کنند؛ گفت: انتظار ما این است که از ظرفیت 
تعاونی ها بهتر استفاده شود. انتظار بخش تعاون از دولت چهاردهم این است که 

اجرای سند توسعه بخش تعاون را در دستور کار قرار دهد.

معاون وزیر نفت گفت: مصرف روزانه بنزین و گازوئیل در بخش حمل و نقل کشور به 
ترتیب ۱۱۸ میلیون لیتر و ۶۵ میلیون لیتر است که می توان با استانداردسازی خودروها 
و خارج کردن خودروهای فرسوده از چرخه حمل و نقل، این ارقام را به نصف کاهش 

داد. 
جلیل سالاری در نشست خبری در جمع خبرنگاران اظهار داشت: برنامه تولید و 
مصرف بنزین برای سال ۱۳۹۹ به این صورت بود که تولید ۱۰۵ میلیون لیتر و مصرف 
نیز در مرز ۱۰۵ میلیون لیتر باشد، اما تولید ۹۴ میلیون لیتر و مصرف به دلیل شیوع 

کرونا حدود ۷۵ میلیون لیتر بود و فرصت صادرات بنزین برای ایران فراهم شد.
وی افزود: مصرف بنزین از ۷۵ میلیون لیتر در روز سال ۱۳۹۹، در سال ۱۴۰۰ به 
۹۱ میلیون لیتر، در سال ۱۴۰۱ به ۱۰۴ میلیون لیتر و در سال ۱۴۰۲ به ۱۱۱ میلیون 

لیتر رسید.
مدیر عامل شرکت ملی پالایش و پخش فراورده های نفتی گفت: میزان مصرف فعلی 
بنزین در کشور روزانه ۱۱۸ میلیون لیتر است و در این سه سال، هر سال حدود ۳ میلیون 
کارت سوخت برای مردم صادر شد و به طور متوسط سالانه ۵ میلیون لیتر به ظرفیت 

تولید بنزین کشور افزوده شد. وی ادامه داد: روزانه ۲۰۵ میلیون لیتر فرآورده های نفتی 
در کشور مصرف می کنیم که رشد سالانه ۸درصدی دارد.

سالاری بیان داشت:  میزان مصرف در بخش حمل ونقل با روزانه ۱۱۸ میلیون لیتر 
بنزین و ۶۵ میلیون لیتر گازوئیل درحالی که ۳۱ میلیون وسیله نقلیه در حال تردد در 

کشور داریم، رقمی است که با هیچ استاندارد و ملاکی همخوانی ندارد.
وی گفت:  خودروهای ایرانی چه در بخش بنزین سوز و چه در بخش گازوئیل سوز 
پرمصرف هستند، خودروی بنزینی ما به ازای هر ۱۰۰ کیلومتر پیمایش به طور متوسط 
۱۲ لیتر بنزین و خودروی گازوئیلی ما به ازای هر ۱۰۰ کیلومتر پیمایش ۵۵ تا ۶۰ 
لیتر گازوئیل مصرف می کند که می توان با استانداردسازی خودروها و خارج کردن 

خودروهای فرسوده از چرخه حمل و نقل، این ارقام را به نصف کاهش داد.
سالاری تصریح کرد: شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی آمادگی دارد تا 
در صورتی که این اختیار را به ما بدهند، با استفاده از ظرفیت های ماده ۱۲ قانون رفع 
موانع تولید، طرح اسقاط خودروهای فروسده و نوسازی ناوگان را با جلب سرمایه گذاران 

و با کمک سیستم بانکی، اجرایی کنیم.

وی با بیان اینکه ما اکنون خوراک پتروشیمی ها را به عنوان سوخت مصرف می کنیم، 
گفت: اگر نوسازی ناوگان صورت بگیرد، بخشی از سوخت مایع صرفه جویی شده به 
پتروشیمی ها اختصاص یابد تا با ظرفیت کامل فعالیت کنند و جلوی انحراف سوخت 
که به قاچاق می انجامد گرفته شود، با همین ۳ اقدام می توانیم به اندازه ۸۰ درصد 

درآمد صادرات نفت را برای کشور احیا کنیم.
وی ادامه داد: از ابتدای این ماه، به خودروهای گازوئیل سوزی که در مسیر معین شده 
در بارنامه خود حرکت نمی کنند هشدار داده می شود و از طریق پایش برخط این ناوگان 
می توانیم روزانه از انحراف ۵ میلیون لیتر سوخت جلوگیری کنیم، سوختی که در مسیر 
قاچاق از ۳۰۰ تومان در هر لیتر به ۱۳ هزار تومان در هر لیتر می رسد و با دست به دست 

شدن چندین باره، از مرزهای کشور خارج می شود.
معاون وزیر نفت در پاسخ به ایلنا درباره اظهارات یکی از کاندیداهای ریاست جمهوری 
درباره بازگرداندن قیمت بنزین به ۱۵۰۰ تومان در هر لیتر توضیح داد: نرخ بنزین با 
هزینه خروج از انبار، حمل فراورده با کارمزد، هزینه کانتیتر،... ۵۰ درصد کاهش می 

یابد، حال آنکه ناترازی در حوزه نقدینگی باید هزینه ها را پوشش دهد.

معاون وزیر نفت: 

تغییر قیمت بنزین هزینه ها را ناتراز می کند 

رییس کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه به غیر از قانون 
جهش تولید مسکن هیچ برنامه و وعده در حوزه اعتبار ندارد، 
گفت: درباره حوزه مسکن قانون جهش تولید مسکن وجود 
دارد و مبنای تمام برنامه های ساخت مسکن باید همین قانون 

باشد. 
از میان وعده های اقتصادی برخی از نامزدهای انتخابات 
از جنس  و  تامل  قابل  از وعده ها  برخی  ریاست جمهوری 
نشدن است از جمله وعده های مسکنی شهردار تهران  مبنی 
بر ساخت ۱۰ میلیون مسکن در ۴ سال! طبق وعده آقای 
زاکانی که در یک برنامه تلویزیونی آن را مطرح کرد: »ظرف 
۴ سال دغدغه مردم را از مسکن برمی دارم و در مسکن به 
عنوان کار بزرگ هدف گذاری های جدی خواهیم داشت. در 
۱۴۰۰ شهر و در روستاها پلاک های ناپایدار داریم و در کنار آن 
هم بافت های فرسوده وجود دارد و گفته ام که این پلاک های 
ناپایدار و بافت های فرسوده طلا هستند هر چند که تهدید 
محسوب می شوند اما در دل و جوهر آن قابلیت هایی وجود 
خودشان  مردم  دهد  ارایه  مشوق هایی  دولت  اگر  که  دارد 
اقدام می کنند و می توان بجای  به ساخت مسکن  نسبت 
مسکن  میلیون   ۱۰ توان  می  مسکن  میلیون   ۴ ساخت 
ساخت. زاکانی در برنامه مناظره هم اعلام کرد که ظرف ۵ 

سال مشکل مسکن را می توان حل کرد.«
همچنین رییس مجلس به عنوان نامزد انتخابات ریاست 

جمهوری در یکی از برنامه تلویزیونی اعلام کرد که در ۸۰ 
درصد شهرها و ۱۰۰ درصد روستاها می توانیم یک قطعه 
زمین رایگان در اختیار مردم قرار دهیم. قالیباف در برنامه 
مناظره هم اعلام کرد که می توانیم به زوج های جوان به مدت 

۳ سال، مسکن رایگان بدهیم که زندگی را به راحتی آغاز 
کنند. طبق وعده دیگر قالیباف باید به این شاخص برسیم که 
یک کارگر اگر همه درآمد خود را در ۷.۵ سال کنار بگذارد، 

بتواند خانه بخرد.

می شود  داده  حالی  در  مسکنی  عجیب  وعده های  این 
که شاهد عقب ماندگی قابل توجه وعده دولت سیزدهم در 
اجرای وعده ساخت ۴ میلیون مسکن در ۴ سال تحت عنوان 
»نهضت ملی مسکن« هستیم بطوریکه اجرای این طرح تنها 
در مرحله تامین زمین برای ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار واحد باقی 

ماند.
کمیسیون  رییس  رضایی کوچی،  محمدرضا  باره  این  در 
در  دوازدهم  مجلس  نماینده  و  یازدهم  مجلس  عمران 
گفت وگویی ا اشاره به قانون جهش تولید مسکن در مجلس 
برای ساخت سالانه یک میلیون مسکن اظهار داشت: درباره 
حوزه مسکن قانون جهش تولید مسکن وجود دارد و مبنای 
تمام برنامه های ساخت مسکن باید همین قانون باشد و هر 
رییس جمهوری که بر سرکار بیاید باید این قانون را به اجرا 

برساند.
وی تاکید کرد: به غیر از قانون جهش تولید مسکن هیچ 

برنامه و وعده در حوزه اعتبار ندارد.
رییس کمیسیون عمران مجلس یازدهم با بیان اینکه قانون 
جهش تولید مسکن یک برنامه کاملی است و تمام جوانب  
ساخت و تامین مالی در این قانون دیده شده است، گفت: 
همین وعده ها وقتی در مراحل بررسی قرار بگیرند امکان این 
را دارند که پیشرفت جهش تولید مسکن را کُند کنند از این رو 

در بخش مسکن مبنا فقط اجرای قانون است. 

رییس کمیسیون عمران مجلس :

وعده های مسکن نامزدهای انتخابات اعتبار ندارند

مخاطب محترم  آقای سید محمد آقا. حسینی فرزند سید علی 
حسین

باسلام 
به اطلاع میرساند که همسر شما خانم سمیه حسینی فرزند 
جواد جهت اجرای دادنامه شماره ۱۴۰۳۰۲۳۹۰۰۰۰۰۰۳۹۰۴ 
مورخه 0۱/0۵/ ۱۴0۳به این دفتر خانه مراجعه کرده و تقاضای 
ثبت طلاق را نمودند و تلاش اینجانب جهت انصراف نامبرده 
از طلاق موثر واقع نشد  لذا در اجرای قانون حمایت از خانواده 
به شما اخطار میگردد ظرف مدت یک هفته از تاریخ ابلاغ این 
اخطاریه جهت اجرای دادنامه به این دفتر خانه مراجعه نمایید و یا 
در صورت وجود مانع شرعی و یا قانونی مراتب را کتبا اعلام نمایید 
در غیر اینصورت برابر مقررات و ضوابط شرعی و قانونی نسبت به 

اجرای دادنامه اقدام ومیگردد    
فرستنده قم خیابان امام زاده ابراهیم نبش کوچه ۲۷ دفتر 

ازدواج ۵۸ و طلاق ۲۸
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در وزن 6۵- کیلوگرم بزرگسالان ؛

نصراللهی نایب قهرمان 
پاراتکواندو ایران شد

مرضیه نصراللهی در پیکارهای آزاد قهرمانی پاراتکواندو کشور در وزن ۶۵- کیلوگرم 
نائب قهرمان شد.

به گزارش  ایمان به نقل از روابط عمومی هیات تکواندو استان قم؛ مسابقات آزاد 
قهرمانی پاراتکواندو کشور - انتخابی تیم ملی نوجوانان و جوانان در گروه بانوان، روز 

دوم تیرماه در تهران سالن شهید کبکانیان برگزار شد.
در این رقابت ها که ۳۰ پاراتکواندوکار از سراسر کشور در رده های سنی مختلف و در 
دو بخش کیوروگی و پومسه حضور داشتند، مرضیه نصراللهی در وزن ۶۵- کیلوگرم 
بزرگسالان از هیات تکواندو استان قم موفق شد ضمن ایستادن در جایگاه نائب 

قهرمانی نشان نقره را کسب کند.

در اولین مسابقه جایزه بزرگ تیمی کشور؛

قم قهرمان جایزه بزرگ تنیس روی میز شد

قم در اولین مسابقه جایزه بزرگ تیمی کشوردرسال جاری قهرمان جایزه بزرگ 
تنیس روی میز شد.

به گزارش ایمان ،اولین مسابقه جایزه بزرگ تیمی کشور بین ۱۴ تیم از استان های 
مختلف با حضور پینگ پنگ بازان رده های نوجوانان، جوانان و بزرگسالان و بازیکنان 

لیگ برتری بزرگسالان ایران در خانه تنیس روی میز قم برگزار شد.
 در رده بندی نهایی این مسابقات تیم قم با ترکیب آرین غفاری، مهرداد دهستانی، 
مربیگری علی  به  آریا نصیری  و  اسماعیلیان  امیر علی  بهدریان،  محمدمهدی 

بهدریان به مقام نخست رسید.

جلسات مدیرعامل اسبق طی 2۴ ساعت! 

هیئت فوتبال باید تصمیم بگیرد
اسبق  مدیرعامل  دژگامه  علیرضا 
به   ۱۳۹۷ مردادماه  که  قم  فوتسال 
عنوان مدیرعامل سوهان محمد سیما 
و  شد  معرفی  فوتسال  برتر  لیگ  در 
کرد؛  ثبت  خود  از  درخشانی  کارنامه 
با  جوانان  و  ورزش  اداره  در  حضور  با 
ورزش  مدیرکل  خانی  سانی  ابراهیم 
دیدار و گفتگو کرد. وی همچنین شب 
رئیس  باقری  الله  قدرت  با  گذشته 

هیئت فوتبال جلسه ای داشت.
خصوص  این  در  دژگامه  علیرضا 
گفت: علیرغم اینکه می دانم زمان بسیار کمی تا شروع مسابقات مانده و کار سخت 
است، اما در جلسه با مدیران آمادگی خود را اعلام کردم که مسئولیت کار را بر عهده 

بگیرم. حالا هم منتظر هستیم تا دوستان تصمیم بگیرند و اعلام کنند.
گفته می شود قرار است وی از سوی اداره کل ورزش و جوانان و هیئت فوتبال به 
عنوان مدیرعامل جدید فوتسال قم معرفی شود و نماینده قم را آماده لیگ برتر کند.

لازم به ذکر است علیرغم مشخص شدن مالکیت نماینده لیگ برتری فوتسال قم و 
انتقال امتیاز از آناصنعت به هیئت فوتبال، اما همچنان وضعیت کادر فنی، بازیکنان، 

قراردادها، تمرینات و ... نامشخص است.

قهرمانی ارزشمند در کارنامه هیات آمادگی جسمانی و تندرستی قم ؛

  قم قهرمانی TRX زنان ایران شد

تیم اعزامی هیات آمادگی جسمانی و تندرستی استان قم به اولین دوره مسابقات 
قهرمانی کشور تمرینات معلق TRX در قزوین روی سکوی نخست ابران ایستاد.

تیم های  این مسابقات که بین  از قم :در  ایمان ،رقابت ۳ ورزشکار  به گزارش 
۲۲ استان برگزار شد، "فرشته سادات طباطبائیان، منیره سادات برقعی و فاطمه 
نیکوکلام به مربیگری مژگان سلیمانی نماینده قم بودند. برقعی و طباطبائیان ستاره 
شدند :با معرفی نفرات برتر مسابقات تیم در بخش اول، منیره سادات برقعی و فرزانه 
طباطبائیان از قم بالاتر از رقبای البرز و زنجان قهرمان شدند، همچنین ابن دو چهره 
موفق همین قهرمانی را در مسابقات تیمی بخش دوم رقم زدند تا ستاره ابن پیکارها 
 TRX زنان ایران :در بخش تیمی این مسابقات تیم TRX لقب بگیرند. اقتدار قم در
هبات آمادگی جسمانی و تندرستی استان قم بالاتر از البرز و زنجان سکوی قهرمانی 

را به خود اختصاص داد.

درخشش قمی ها در رقابت های کشتی 
نوجوانان قهرمانی آسیا

امیرمحمد سعیدی نوا ملی پوش قمی وزن ۶۵ کیلوگرم در رقابت های کشتی 
نوجوانان قهرمانی آسیا به فینال رفت و ابوالفضل شیری ملی پوش قمی وزن ۶۰ 

کیلوگرم هم به مدال برنز رسید.
براساس این گزارش ، امیرمحمد سعیدی نوا ملی پوش قمی وزن ۶۵ کیلوگرم 
کشورمان در این رقابت ها ۱۰ - صفر حریف اردنی را شکست داد. در دور دوم ۶ - ۳ 
از سد نماینده قزاقستان گذشت و به مرحله نیمه نهایی راه یافت. سعیدی نوا در این 
مرحله ۱۳ - ۴ برابر فرنگی کاری از چین به برتری رسید و راهی دیدار فینال شد. وی 
در دیدار پایانی به مصاف کشتی گیر ازبکستانی می رود. ابوالفضل شیری دیگر ملی 
پوش قمی وزن ۶۰ کیلوگرم پس از پیروزی برابر حریفانی از اردن و چین تایپه، در 
نیمه نهایی، مغلوب فرنگی کار ازبکستاتی شد و به دیدار رده بندی رفت و در جدال 
بر سر مدال برنز، حریف تاجیکستانی را از پیش رو برداشت و در جایگاه سوم قرار 
گرفت. مسابقات کشتی فرنگی نوجوانان آسیا به میزبانی اردن در حال برگزاریست.

  ۱۵ قهرمانی در لیگ برتر و جام حذفی ایران متعلق به ویچ ها بوده است. 
مربیان بی ادعا که نام دهان پر کنی هم ندارند و شاید همین مسأله باعث شده تا 

پرسپولیس سراغی از آنها نگیرد.
 در تمام دهه های اخیر، انواع و اقسام مربیان خارجی وارد فوتبال ایران شده اند. از 
شبه جزیره بالکان بگیرید که شامل کشورهایی نظیر صربستان و کرواسی می شود 
تا برسید به برزیل، پرتغال و ایتالیا. میان تمام این مربیان اما ویچ ها توفیق بیشتری به 
دست آورده اند. اگر از دوران حضور دراگان اسکوچیچ و برانکو ایوانکوویچ را در تیم 
ملی فاکتور بگیریم که توانستند ایران را به جام جهانی ۲۰۲۲ برسانند، از نقطه نظر 
قهرمانی مربیان کروات، صرب و بوسنیایی توانسته اند ۱۵ جام به دست بیاورند. 
قبل از فروپاشی، تمام این مربیان عضوی از کشور یوگسلاوی بودند اما بعدها در 

قامت کروات، بوسنیایی و صرب راهی فوتبال ایران شدند و اتفاقاتی مهم را رقم 
زدند.

از سال ۱۳۴۹ تا امروز، ۱۲ مربی خارجی موفق به فتح لیگ برتر شده اند که ۹ 
تا از آنها متعلق به یوگسلاوی سابق بوده اند. زدراوکو رایکوف در سال های ۱۳۴۹ و 
۱۳۵۳ با استقلال فاتح لیگ برتر شد، استانکو پوکله پوویچ در سال های ۱۳۷۴ و 
۱۳۷۵ این عنوان را با پرسپولیس به دست آورد، ملادن فرانچیچ در فصل ۱۳۸۴-
۱۳۸۳ توانست فولاد را قهرمان لیگ برتر کند، زلاتکو کرانچار نیز در فصل ۱۳۹۱-
۱۳۹۰ همین اتفاق را با سپاهان رقم زد و برانکو هم سه فصل متوالی) ۱۳۹۶-

۱۳۹۵، ۱۳۹۷-۱۳۹۶ و ۱۳۹۸-۱۳۹۷ با پرسپولیس لیگ برتر را فتح کرد.
تنها ۳ مربی خارجی دیگر توانستند قهرمان لیگ برتر شوند. آلن راجرز انگلیسی 

)۲ بار( و اوسمار ویرای برزیلی )یک بار(. جالب اینکه هر ۲ مربی هم با پرسپولیس 
این عنوان را به دست آوردند. از ۴۱ قهرمانی لیگ برتر، ۹ تا از آنها متعلق به ویچ ها 
بوده که آمار قابل توجهی محسوب می شود. صرف نظر از قهرمانی های راجرز و 

اوسمار، باقی عناوین را مربیان ایرانی کسب کرده اند.
اما برسیم به جام حذفی. در این بخش هم ویچ ها آمار درخشانی به نام خود 
ثبت کرده اند. لوکا بوناچیچ همراه با مس کرمان و سپاهان ۲ بار جام حذفی را 
فتح کرد. یک بار فصل ۱۳۸۵-۱۳۸۴ با سپاهان و دیگری فصل ۱۳۸۵-۱۳۸۶ 
با مس کرمان. ولادیمیر جکیچ هم فصل ۱۳۵۷-۱۳۵۶ توانست با استقلال فاتح 
جام حذفی شود. ابراهیم بیوگرادلیچ در فصل ۱۳۷۶-۱۳۷۵ همراه با برق شیراز 
این عنوان را به دست آورد و زلاتکو کرانچار هم سپاهان را در فصل ۱۳۹۱-۱۳۹۲ 
به قهرمانی در جام حذفی رساند. برانکو ایوانکوویچ هم فصل ۱۳۹۸-۱۳۹۷ با 

پرسپولیس تمام رقبا را از پیش رو برداشت و قله جام حذفی را فتح کرد.
در  دارد.  متعددی  دلایل  می شوند  موفق  ایران  فوتبال  در  ویچ ها  چرا  اینکه 
سال های اخیر مربیان تراز اولی از اسپانیا، پرتغال و حتی ایتالیا وارد فوتبال ایران 
شده اند اما یا قرارداد خود را به اتمام نرسانده  و یا توفیقی به دست نیاورده اند. از 
پاکو خمس بگیرید و به ایگناسیو مارتینز برسید. ویچ ها به چند دلیل در فوتبال ایران 
موفق می شوند. اول برای اینکه دنبال چالش ورزشی هستند و می دانند که اگر 
نتیجه بگیرند می توانند به تیم های متمول حوزه خلیج فارس کوچ کنند و درآمد 

بیشتری به دست بیاورند.
دومین دلیل این است که ویچ ها با شرایط موجود در فوتبال ایران کنار می آیند 
اما سایر مربیان اروپایی به هیچ وجه اینگونه نیستند. بحث انطباق پذیری مهمترین 
مسأله ای است که در موفقیت ویچ ها در ایران نقش اساسی را ایفا می کند. برای 
این موضوع نمونه عینی هم وجود دارد. برانکو ایوانکوویچ با اینکه چند ماه حقوق 
عقب افتاده داشت، خم به ابرو نیاورد، در پرسپولیس ماند و این تیم را با دست خالی 
به فینال لیگ قهرمانان آسیا رساند. در نقطه مقابل آندره ا استراماچونی بعد از چند 
ماه حضور در استقلال، وقتی دید شرایط مالی مناسب نیست از ایران رفت و دیگر 

هم برنگشت.
کنار آمدن با شرایط موجود باعث شده تا اغلب ویچ ها در هر لیگی مربیگری 
کنند و درها را به روی خود نبندند. اگر بخواهیم نتایج آنها را با سایر مربیان خارجی 
مقایسه کنیم، آمار و ارقامی عجیب به دست می آید. درست است اغلب ویچ ها 
به لحاظ اسم و شهرت مربیان دهان پر کنی نیستند اما بستگی دارد مدیران 
باشگاه های ایرانی دنبال بحث رسانه ای ماجرا باشند یا واقعیت و نتایج؟ اگر دومی 
را در نظر بگیرند، قطعاً دنبال یک ویچ کاربلد می روند و در غیر اینصورت در پی نامی 
می گردند که مطرح باشد اما نتواند خود را با شرایط زندگی و فوتبال در ایران تطابق 
بدهد. به نظر می رسد پرسپولیس دنبال دومی است، در صورتی که می تواند نقشه 

راه را تغییر بدهد و دنبال نتیجه باشد تا یک اسم مشهور و دهان پر کن.

رکورددار قهرمانی با ۱۵ جام؛

 چرا پرسپولیس سراغ ویچ ها نمی رود؟

 لژیونر فوتبال ایران با بیان اینکه هزینه VAR از قرارداد 
یک بازیکن حرفه ای هم کمتر است، گفت: تنها راه برون 
رفت از این اوضاع آوردن کمک داور ویدیویی در فوتبال 

ایران است.
در  مازندران  به  سفر  حاشیه  در  زاده  مناری  مهدی 
خصوص موضوع رخ داده فساد در فوتبال ایران در گفت 
و گو با خبرنگاران اظهار داشت: به نظرم الان بهترین زمان 
رسیدگی جدی به پرونده ای است که تحت عنوان فساد 
مالی در باشگاه های ایران در رسانه ها از آن یاد شده، است. 

می شود گفت که زمان اجرای عدالت در فوتبال است.
مناری زاده افزود: با این حرف هایی که بیرون درز کرده، 
فوتبالی ها  ما  انتظار  و  رفته است  زیر سوال  پاک  فوتبالِ 
این است که بر اساس قوانین وضع شده اخلاقی فیفا و 
مقررات انضباطی فدراسیون، برخورد قاطع و قانونی در این 
خصوص صورت پذیرد تا فوتبال ایران بیش از این زیر سوال 
نرود. این لژیونر فوتبال در خصوص موضوع جادوگری در 
فوتبال هم صحبت کرد و گفت: ما هم این موضوعات را 
شنیدیم. با این تخلفات و پدیده های زشت، پایه های فوتبال 
متزلزل خواهد شد و لازم است برخورد جدی و عبرت آمیز 

در اسرع وقت با عوامل آن صورت پذیرد.
مهدی مناری زاده خواستار حضور وی ای آر در فوتبال 
ایران شد و عنوان کرد: تنها راه در رفت از این اوضاع و پاک 

در  ویدئویی  داور  کمک  آمدن  حواشی،  همه  این  کردن 
فوتبال ایران است.

مناری زاده که مدتی در لیگ عمان و تیم مسقط عمان 
حضور داشت، تاکید داشت: علاوه بر لیگ برتر به نظرم در 

لیگ یک و لیگ های پایین تر هم باید در آینده پیگیر حضور 
کمک داور ویدئویی باشیم. هزینه های هنگفت زیادی در 
فوتبال ایران صورت می گیرد و شاید هزینه VAR به اندازه 
هزینه قرارداد یک بازیکن حرفه ای باشد، تیم ها انگار یک 
بازیکن جدید به خدمت گرفتند. ولی در عوض یکبار هزینه 
می کنیم و سال ها خیالمان از داوری راحت خواهد شد و 

درصد اشتباهات در داوری فوتبال ما کم خواهد شد.
عابدزاده بهترین گزینه برای جانشینی بیرانوند 

است
این لژیونر فوتبال ایران که در لیگ پرتغال در ماریتیمو نیز 
حضور داشت در بخشی دیگر از صحبت هایش در خصوص 
شایعه های حضور امیر عابدزاده در پرسپولیس نیز صحبت 
برای  بهترین گزینه  عابدزاده  امیر  نظرم  به  و گفت:  کرد 

جانشینی بیرانوند در پرسپولیس است.
سال ها  عابدزاده  امیر  داد:  ادامه  زاده،  مناری  مهدی 
تجارب خوبی در فوتبال اروپا کسب کرده و تجربه حضور 
در جام جهانی دارد و حالا دیگر یک دروازبان پخته و کامل 

است و می تواند به پرسپولیس کمک کند.
بازیکن سابق سیاه جامگان ایران و راه آهن تهران در پایان 
بیان کرد: نگرش و دیدگاه ها در فوتبال تغییر کرده و حالا 
تمامی استان ها و شهرهای ایران در فوتبال حرف زیادی 

برای گفتند دارند.

لژیونر فوتبال ایران:

هزینه VAR از یک بازیکن حرفه ای کمتر است

مجید نامجومطلق معتقد است سیستم کمک داور ویدئویی می تواند از برخی 
فسادهایی که امروزه در فوتبال کشور مطرح است جلوگیری کند.

مجید نامجومطلق پیشکسوت فوتبال استقلال در حاشیه جشن صعود تیم فوتبال 
نیروی زمینی به لیگ دسته اول درخصوص شرایط تیم استقلال در فصلی که 
گذشت گفت: لیگ سال گذشته لیگی بود که استقلال با توجه به اینکه این تیم 
۱۸ هفته صدرنشین بود می توانست قهرمانی را به دست بیاورد. ولی با تمام کم و 
کاستی هایی که وجود داشت استقلال با توجه به داشته هایش فصل موفقی را پشت 
سر گذاشت و امیدوارم در فصل جدید با تقویت تیم در نقاطی که کادر فنی تشخصی 

می دهد و جذب بازیکنان جدید، فصل جدید را خوب شروع کند.
نامجومطلق در خصوص آماده سازی استقلال برای فصل آینده گفت: دوره پیش 
فصل لیگ بخش مهمی از موفقیت تیم را می سازد و تیم هایی که در شروع فصل 
برنامه ریزی خوبی انجام می دهند و بازیکنان خوبی را جذب می کنند از شانس 
بیشتری برخوردار هستند. من اعتقاد دارم الان بهترین زمان برای استقلال است 
و نباید اتفاقات سال های گذشته اتفاق بیفتد که در آستانه شروع لیگ، ترکیب 
بازیکنان و نفرات تیم مشخص نباشد. موفقیت یک تیم منوط به موفقیت در فصل 

نقل و انتقالات است.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه امسال شرایط مالکیت تیم مشخص شده است و 
انتظار می رود با توجه به ثباتی که به وجود آمده است بتواند عملکرد خوبی در نقل و 
انتقالات داشت. در فصول گذشته تکلیف موارد متعددی مثل مدیرعامل، اسپانسر و 
موارد دیگر مشخص نبود. اما در این فصل همه چیز مشخص است و انتظار می رود 

شرایط حرفه ای وجود داشته باشد.
او در خصوص صحبت های جواد نکونام در فصل گذشته در خصوص شرایط 
داوری، نبود VAR و بازی آخر پرسپولیس گفت: فصل گذشته اتفاقات زیادی افتاد 
که برخی به ضرر و برخی به سود تیم ها بود. این اتفاقات تا زمانی که VAR وارد 
فوتبال نشود وجود دارد. الان در ضعیف ترین لیگ هایی که قابل قیاس با ما نیستند 
این تکنولوژی وجود دارد اما متأسفانه لیگ ما هنوز به روزرسانی نشده است. وجود 

VAR می تواند مانع از برخی فسادهایی شود که امروزه از آن صحبت می شود.
این پیشکسوت فوتبال در خصوص فساد موجود در فوتبال گفت: زمانی که من 
در استقلال بازی می کرد و زمانی که مربی بودم صحبتی از فساد نمی شد. اما این 
اتفاقات از سالیان سال در فوتبال ما هست و برخورد قاطعی با آن نمی شود. امیدوارم 

اکنون که همه چیز عیان و آشکار شده است به خاطر حرمت هواداران و کسانی که 
فوتبال را دوست دارند با شدت زیاد این مساله به سرانجام برسد و مثل گذشته نباشد 
که برخی اسم ها مطرح شود و در آخر هم هیچکس محکوم نمی شود. امیدوارم 
امسال برخورد شدید صورت بگیرد. فوتبال ما به پاکسازی نیاز دارد. در دوره ای که ما 

بازی می کردیم پولی در کار نبود و به همین دلیل فسادی هم وجود نداشت.

مجید نامجومطلق:

فوتبال ایران به پاکسازی نیاز دارد

دیوید تیلور با بیان این که حسن یزدانی از تجربه و اعتماد به نفس بیش تری نسبت به آرون بروکس برخوردار است، گفت: 
یزدانی پس از رفتن من از کشتی بعد از مدت ها با خنده بر روی تشک مبارزه حاضر شد!

به گزارش ایسنا، دیوید تیلور دارنده ۴ مدال طلای جهان و المپیک که ۶ مرتبه با حسن یزدانی طی سال های گذشته تقابل 
داشت و ۵ مرتبه از جمله در رقابت های فینال مسابقات جهانی و المپیک به پیروزی رسید، چندی پیش در رقابت انتخابی تیم 
ملی آمریکا برای حضور در المپیک پاریس، ناباورانه ۲ مرتبه مقابل آرون بروکس، قهرمان زیر ۳ سال جهان تن به شکست داد 
و حضور در المپیک پاریس را از دست داد. تیلور با حذف از المپیک پاریس، از میادین کشتی خداحافظی کرد و وارد عرصه 
مربیگری شد. تیلور درباره رقابت میان حسن یزدانی و آرون بروکس در المپیک پاریس، گفت: یزدانی سال هاست که در 
عرصه های مختلف و رقابت های مهم حضور داشته و قطعا از اعتماد به نفس بالاتری نسبت به  بروکس برخوردار است. این ۲ 
کشتی گیر باید برای تقابل با یکدیگر در المپیک آماده باشند. به نظر من یزدانی و بروکس با سایر کشتی گیران وزن ۸۶ کیلوگرم 
متفاوت هستند. وی افزود: به هر حال صحبت از المپیک است و ممکن است هر اتفاقی رخ بدهد بنابراین باید برای هر کشتی  

در بهترین وضعیت خودتان باشید.
دارنده ۴ مدال طلای جها ن و المپیک افزود: هر ۲ کشتی گیر شباهت های زیادی به هم دارند اما بروکس کم تر شناخته شده 

است و هر ۲ بر روی تشک جنب و جوش زیادی دارند.
تیلور با کنایه به حسن یزدانی، خاطرنشان کرد: از نظر من یزدانی در آخرین تورنمنتی که کشتی گرفت بعد از مدت ها با 

خنده دیده شد که به خاطر رفتن من ازاین وزن بود!
وی در پایان گفت: یزدانی جزو کشتی گیران خیلی خوب است و با شایستگی به المپیک رسید.

باشگاه پرسپولیس پیشنهاد خود برای تمدید قرارداد دو بازیکن را ارائه 
کرد.

باشگاه پرسپولیس با کمک مالی سهامداران اصلی خود که کنسرسیوم 
بانکی کشور هستند بسته پیشنهادی خود به مهدی ترابی و دانیال 
اسماعیلی فر را اعلام کرد تا آنها را به هر شکل ممکن بتواند راضی به 
تمدید قرارداد کند. پرسپولیس در نظر دارد کل مطالبات این دو بازیکن 
را به حساب هایشان واریز کند تا آنها هم راضی به تمدید قرارداد خود به 
مدت دو فصل دیگر شوند. طلب هایی که مربوط به هر دو فصل قبلی 
می شود و این دو بازیکن در مجموع مبلغی نزدیک به ۶ میلیارد تومان 
می توانند دریافت کنند. همچنین مبلغ سقف قرارداد بازیکنان نیز که 

حدود ۲۱ میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان است به آنها اختصاص پیدا می کند. این در حالی است که هر دو بازیکن قبل از 
پایان فصل گذشته مدیر برنامه های خود را تغییر دادند تا شخصی که به باشگاه تراکتور بسیار نزدیک است آنها را به زنوزی 
معرفی کند. از قرار معلوم مبلغ پیشنهادی تراکتور به هر یک از آنها نزدیک به دو برابر سقف باشگاه پرسپولیس برای بازیکنان 
است. مدیر برنامه این دو بازیکن هم قرار بود صبح امروز پاسخ نهایی آنها را به باشگاه بدهد اما باز هم از آن سر باز زده است تا 
حضورشان در پرسپولیس کمرنگ تر از همیشه شود. شایان ذکر است مرتضی پورعلی گنجی نیز شرایطی مانند اسماعیلی 

فر و ترابی دریافت کرده است و آن را نیز پذیرفته است تا به زودی در صف تمدیدی ها باشد.

جنگ روانی تیلور علیه یزدانی؛ 

بعد از رفتنم بالاخره خندید!
یک دلال زیر پای بازیکنان؛

بسته پیشنهادی پرسپولیس برای جلوگیری از جدایی دو بازیکن تاثیرگذار
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محسن هاشمی :

احزاب باید مسئولیت رئیس جمهوری 
که حمایت کردند را بپذیرند

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی ایران، گفت: احزاب باید مسئولیت 
شکست های رئیس جمهوری را که حمایت کردند، بپذیرند.

محسن هاشمی ، با بیان اینکه احزاب در سیاست های کلان جمهوری اسلامی اصولًا 
تضعیف شده هستند، گفت: بیش از ۴۰۰ حزب از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی در 
ایران ثبت شدند، این ها تک به تک حذف شدند یا از فعالیت آن ها کاسته شد و برخی از 
آن ها نیز کاملًا در رکود به سر می برند. هم اکنون بیش از ۱۰۰ حزب به عنوان حزب فعال 
مطرح هستند، فقط نیمی از این احزاب به عضویت خانه احزاب درآمدند. از میان همین 
اعضا نیز می توان گفت شاهد احزاب فعالیت ۱۰۰ درصدی احزاب به آن معنی که در 

کشورهای غربی وجود دارد، نیستیم.
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی ایران، در پاسخ به این پرسش که آیا 
نپذیرفتن مسئولیت شکست های رئیس جمهور از سوی حزبی که او را حمایت کرده 
است به جایگاه احزاب لطمه وارد می کند؟ گفت: بله این رویکرد دو صدمه به بدنه احزاب 
کشور وارد می کند. نخست آن که باعث می شود آن ها ضعف داشته باشند و نتوانند 
سیاست ورزی درستی داشته باشند و دوم آن که به حیثیت نظام جمهوری اسلامی ایران 

هم ضربه می زند.
وی افزود: به نظرم باید احزاب جدی تر گرفته شوند و شرایط ویژه گذاشته شود تا تعداد 
احزاب زیاد نباشد. احزاب قوی و مقتدر در جامعه با تفکرات مشخص شکل بگیرد، با 
سابقه کافی و تیم و نیروی کارشناسی مجرب فعالیت کنند، تا وقتی که در عرصه های 
انتخابات و مدیریت کشور وارد سیاست ورزی می شوند، واقعاً بتوانند کشور را اداره کنند و 
هر کجا مشکلی پیش بیاید، دبیرکل و اعضای شورای مرکزی و کمیته های تخصصی آنها 
مسئولیت بپذیر باشند و و اگر نتوانستند کارنامه مشخصی را ارائه دهند این حزب باشد که 

دچار مشکل شود نه یک فرد.
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی ایران، در همین رابطه مثال زد و گفت: در 
حال حاضر، افراد به عنوان رئیس جمهور به صحنه می آیند. آقای رئیس جمهور رئیسی، 
آقای روحانی، آقای هاشمی رفسنجانی و آقای احمدی نژاد و یا آقای خاتمی و هر وقت 
می خواهند علیه یک تفکر صحبت کنند علیه آن فرد صحبت می کنند در صورتی که این 
تفکر باید از یک حزب با برنامه مشخص ارائه شده باشد که اگر موفق باشد یا موفق نشود 
باید علیه آن حزب صحبت شود. باید یک مجموعه، مسئولیت کارهای کشور را به عهده 

بگیرد نه یک فرد.
احزاب در غرب به میزان آرا از بودجه دولتی استفاده می کنند

هاشمی با طرح این موضوع که ما دموکراسی را در یک سبکی از غرب گرفته ایم، افزود: 
دموکراسی را از غرب آورده ایم و این لازمه مردم سالاری است اما احزاب را به درستی 
مدیریت نکردیم، به نحوی که احزاب در کشور ایجاد شوند و بزرگ شوند؛ همان طور که 
در کشورهای پیشرفته فعالیت دارند اتفاق نمی افتد و آن ها برای احزاب بودجه اختصاص 
می دهند و این به میزان درصد آرایی که در جامعه دارند مربوط است و می توانند از 
بودجه های دولتی استفاده کنند. این موارد هنوز در نظام جمهوری اسلامی برای احزاب 

انجام نشده است.
هاشمی در پاسخ به این پرسش که آیا این درست است که مردم احزاب را محدود به 
فعالیت های دوره انتخابات می دانند که در آن مقطع یک ساختمان را کرایه می کنند و 
فعالیت می کنند و بعد از آن تا انتخابات بعدی فعالیتی ندارند؟ گفت: این جملات شما 
در جهت تضعیف احزاب است. صدا و سیما به احزاب اهمیت نمی دهد. فقط در زمان 
انتخابات ۵ روز به احزاب اهمیت می دهد و خارج از آن اسم احزاب را نمی آورد. نحوه 

صحبت شما هم از همان تفکر است و در جهت تضعیف احزاب می باشد.
احزاب در حد توان و امکانات مالی از کاندید خود حمایت می کنند

هاشمی در ادامه پیرامون نحوه حمایت از کاندید معرفی شده، گفت: در حال حاضر 
همه احزاب در جبهه اصلاحات در حد توانایی مالی و امکانات خود با ستادهایی که به 
صورت فعال برقرار کرده اند از کاندید مورد نظر حمایت می کنند. این طور طرفداران خود را 

تحریک می کنند که به کاندید مورد نظرشان رأی دهند.
 حزب کارگزاران ستاد انتخاباتی خود را دارد، اصلاحات هم ستاد خود را برقرار کرده و 
خود آقای پزشکیان نیز ستاد انتخاباتی خود را فعال کرده است. سعی می کنند کاندید 
مورد نظر خود را بالا بیاورند و در این فعالیت ها حاکمیت برای مشارکت بیشتر در انتخابات 
از احزاب حمایت می کند را که این مشارکت بیشتر به مشروعیت بیشتر نظام منجر 

می شود.
نامزد پیروز خود را فراجناحی می داند

هاشمی در رابطه با شرایط احزاب پس از پیروزی یک نامزد در انتخابات بیان کرد: از 
انتخابات که عبور کردیم، نامزد پیروز یا خود را فراجناحی فرض می کند و دیگر کاری به 
گروه های سیاسی ندارد. البته از آنها مشورت می گیرد. خود را البته مدیون به یک حزب 
خاص نمی داند. این طور فکر می کند که اگر فراجناحی عمل کند برایش بهتر است. البته 
در کشورهای غربی برخی از لوایح و طرح هایی که در دولت و مجلس ارائه می شود از دل 

احزاب برخاسته است که از طریق دولت به مجلس ارائه می شود.
احزاب در طول سال فعال هستند

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران با طرح این موضوع که در حال حاضر فعالیت 
احزاب طوری به نمایش گذاشته می شود که گویا فقط در زمان انتخابات فعالند، افزود: 
این طور نیست و ما در طول سال فعال هستیم. در حال حاضر از ظرفیت احزاب برای 

مدیریت بهتر کشور استفاده نمی شود.
مناظره به این شکل مشارکت را بالا نمی برد

هاشمی همچنین در مورد رعایت اخلاق انتخاباتی در برنامه های تبلیغاتی نامزدها 
شرکت آن ها در مناظره های تلویزیونی، گفت: برخی از حواشی ممکن است هیجان 
انتخابات را افزایش دهد. مناظره اول تشریفات بالایی داشت و به نظرم کاندیداها با هم 
مناظره نمی کردند، مجری هم مناظره را اداره نمی کرد بلکه یک سری سوال هایی را 
مطرح کرد و نامزدها نیز مطالب خود را از قبل آماده کرده بودند و آن ها را ارائه کردند به 
نوعی اصلًا کاری به سوال ها نداشتند. خیلی هم همدیگر را نقد نکردند و مناظره به این 
سمت که مشارکت را چندان تحت تأثیر قرار دهد حرکت نکرد. اگر به همین شیوه ادامه 

یابد فکر نمی کنم چندان مثبت باشد.

مسعود پزشکیان: 

حرف حزب و جناح را بدون پشتیبانی علمی نمی پذیرم

مسعود پزشکیان نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری با تاکید بر 
اینکه من حزبی کار نخواهم کرد بلکه ملاک عمل کار کارشناسی است، گفت: 

حرف حزب و جناح را بدون پشتیبانی علمی نمی پذیرم.
مسعود پزشکیان نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری روز یکشنبه 

- سوم تیرماه - در نشست جمعی از اصناف کشور حضور پیدا کرد.
این نشست خطاب  در  ریاست جمهوری  انتخابات  نامزد چهاردهمین دوره 
به اصناف گفت: ما آمادگی این را داریم که شما اتاق فکر و نقشه کش ما شوید. 
دانشگاه را هم به کمک بگیرید و از خارج هم کمک بگیرید. اگر دوبی ، دوبی شده 
و امارات ، امارات این گونه نبوده که عده ای عرب ها نشسته اند تصمیم گرفتند 

نقشه کشیدند و امارات را درست کردند.
پزشکیان با بیان اینکه ظریف و تیمش آستین ها را بالا زدند و در حوزه سیاست 
خارجی کار می کنند، اظهار داشت: ما بدون ارتباط با کشورهای خارجی هرکاری 
در داخل انجام دهیم به جایی نخواهیم رسید شاید تنها بتوانیم قدمی برداریم، این 

را از نظر علمی محکم و قاطع می گویم.
باید در نگاه ، برنامه و در استراتژی اجرا تغییر ایجاد کنیم 

وی اضافه کرد: این صحبت هایی هم که می کنند ما در داخل، فلان کار را می 
کنیم بازار ما مشخص است . قدرت عملیات شما همین بازار است و نمی توانید 
کاری بکنید. اگر می خواهید شکوفا شوید و قدرتی شوید باید بازار وسیع تر پیدا 

کنید و بازار وسیع با این وضعیت امکان پذیر نیست.
این نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری تصریح کرد: برای کشور 
و سیاست های کلی که رهبر معظم انقلاب ابلاغ کرده اند باید هم در نگاه و هم در 
برنامه و هم در استراتژی اجرا تغییر ایجاد کنیم. غیر ممکن است که به آن اهداف 

برسیم تا از کارشناسان خبره دنیا استفاده نکنیم.
به گفته پزشکیان ما داریم از دنیا فاصله پیدا می کنیم و پزشکان خوبمان مهاجرت 
می کنند که همه اینها به دلیل نگاه بسته و آدم هایی است که ذهن بسته دارند که 
ادعا دارند که ما می توانیم ، بله می توانیم اما عقل حکم می کند از کارشناسان این 
رشته کمک بگیریم و بهترین را خلق کنیم. نه این که تنها ۱۸ تا ۱۹ درصد نفت را از 
زمین استخراج کنیم حال آنکه در دنیا ۴۰ تا ۵۰ درصد نفت استخراج می کنند و 

ما بقیه منابع زیر پایمان را همه را نابود کنیم.
وی با اشاره به اینکه ما می توانیم به شرط این که عاقلانه حرکت کنیم و از نظرها 
و کارشناسی های داخل و خارج کشور و هم آمایش سرزمینی که باید ببینیم 
استفاده کنیم، تصریح کرد: از قسمت صنعتی شهرک پرنده بازدیدی داشتم هر 
چند که کارشناس نیستم اما وحشت زده شدم چرا که مطمئنم آنها مشکل آب پیدا 

خواهند کرد . من نمی فهمم چرا تهران را به این شکل توسعه دادند.
این نامزد انتخابات ریاست جمهوری اظهار داشت: تهران را با سیاست هایی که 
داریم از زندگی ساقط می کنیم و همه باهم داریم این کار را انجام می دهیم در 

نتیجه باید باهم این وضعیت را عوض کنیم.
پزشکیان با بیان این که تغییر یک فرایند دفعا غیر ممکن است، گفت: با اندیشه 
هایی مواجه ایم که نمی توانیم رد یا حذف کنیم یا دورش بزنیم باید با آنها گفت وگو 
کنیم و موانعی که ایجاد می کنند را برداریم. باید مسیر علمی برویم. مسیر علمی 

نرویم کاری از پیش نمی رود.
وی ادامه داد: برای رسیدن به یک هدف استراتژی، باید روش های مختلف 
داشته باشیم که بتوانیم ادامه دهیم. راه های مختلف ما را به هدف می رساند. 
مانع را می شود برداشت. باید روش های مختلف را تجربه و گفت وگو کنیم و من 
در مدت کوتاه نمی توانم روش ها را بگویم و به مشورت با دانشگاه ها و انجمن 
های علمی نیاز دارم. بدون نقشه نمی توان این راه را پیمود. روش های علمی دفعا 

امکان پذیر نیست.
اگر برای ایران دلمان می سوزد از اختلافات دست برداریم 

نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری با بیان این که همه مقصر 
هستیم، گفت: بایکدیگر یکبار دیگر برای ایران و آینده فرزندانمان فکر کنیم و آینده 
مملکت را ببینیم. معتقدم شما اگر کمک کنید ما خواهیم ایستاد و شکوفا خواهیم 
شد. باید درد و غم این ممکلت بر وجود همه ما باشد. چگونه برای توپ بازی کردن 
مربی خارجی می آوریم چند میلیارد هم پول می دهیم از این رو باید برای درست 

کردن مملکت از عقل ها و کارشناس های داخلی و خارجی استفاده کنیم.
پزشکیان اظهار داشت: اگر برای ایران و کشور دلمان می سوزد از اختلافات 
دست برداریم و براساس علم و کارشناسی کارها را جلو ببریم. این که من وظیفه 
ام را یاد بگیریم ۴ سال طول می کشد. باید از نظر علمی تجربه را بپذیریم و به 

یکدیگر کمک کنیم.
بدون همراهی جامعه سلامت مشکلات پیچیده قابل حل نیست

مسعود پزشکیان نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری همچنین  
روز - یکشنبه سوم تیرماه - در ادامه برنامه های تبلیغاتی انتخاباتی خود با حضور 
در گردهمایی جامعه سلامت در هتل ارم پای درد و دل و مشکلات این حوزه 

نشست.
مسعود پزشکیان نامزد چهاردهمین انتخابات ریاست جمهوری خطاب به جامعه 
سلامت گفت: ما بدون همراهی شما امکان ندارد مشکلات پیچیده و زیاد این 

مملکت را حل کنیم و من نمی توانم همه این کارها را خودم انجام دهم. 
پزشکیان در این گردهمایی با اشاره به اینکه ما بدون همراهی شما امکان ندارد 
مشکلات پیچیده و زیاد این مملکت را حل کنیم. من نمی توانم همه این کارها را 
خودم انجام دهم، اظهار داشت: ما وقتی می خواهیم از پزشکی صحبت کنیم 
وظیفه داریم برای همه کسانی که در این کشور زندگی می کنند خدمات ارائه 
دهیم. وی افزود: زمانی که رئیس دانشگاه بودم به سلامت روستاهای دورافتاده 
فکر می کردم. باید نقشه ای می ریختم که به آنها بتوانم خدمت ارائه کنم نه صرفا 
آنها که در شهرها هستند. چون آنها که سواد ندارند، بیمار و فقیرند و زودتر می 

میرند، کسی که مسئولیت دارد نباید اجازه بدهد این افراد بمیرند.
نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری تاکید کرد: حاکمیت باید 
برای سلامت، شغل، و آرامش روانی این افراد نقشه ای برای پاسخگویی به کسانی 

که در خطرند داشته باشد. 
پزشکیان تصریح کرد: اینکه چگونه باید به اینجا برسیم، پزشکان و پرستاران 
بنشینند نقشه بکشند به ما بگویند چه باید بکنیم؟ ما مقدار خاصی تولید ناخالص 
داخلی )gdp( داریم بخشی از آن را باید به نیروی انتظامی بدهیم، بخشی را به 

سلامت و آموزش و پرورش، باید با همین سهم بگویید چه کنیم؟ 
وی با بیان اینکه ما موظفیم به مردم خدمت ارائه دهیم، عنوان کرد: ما یکسری 
به عنوان سیاستمداران  منافع شخصی داریم، و در مقابل منافع مردم که ما 

نتوانستیم منافع مردم را تامین کنیم. 
این نامزد انتخابات ریاست جمهوری در ادامه به موضوع تایید صلاحیتش در 
شورای نگهبان در انتخابات ریاست جمهوری اشاره کرد و گفت: نمی دانم چطور 
شد صلاحیت ما را تایید کردند حال آنکه پیش از این )اشاره به انتخابات مجلس 

دوازدهم( به دلیل حرفی که در جریان مهسا امینی زده بودم صلاحیتم رد شد.
زاکانی سابقه دار است می آید بداخلاقی می کند، می رود!

پزشکیان با اشاره به اظهارات زاکانی در مناظرات انتخاباتی، گفت: این فرد سابقه 
دار است می آید بداخلاقی می کند، می رود!

وی افزود: اینکه مردم به ما اعتماد ندارند به این دلیل است که با آنها صادق 

نیستیم. قرار نیست عده ای در این مملکت خودشان را تمام حق بدانند و به بقیه 
انگ جاسوسی و بیگانه بودن بزنند. 

نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری تاکید کرد: ایران را همه 
ایرانیان می توانند بسازند نه یک گروه خاص. حق با کسی است که تواناتر، عالم 
تر و دلسوزتر است. همانطور که اگر یک فردی بیمار شود نزد پزشکی که به حزب و 
جریان آنها تعلق دارد نمی روند و به متخصص مراجعه می کنند، این افراد کسانی 
را که با سهمیه می آورند خودشان هم به آنها مراجعه نمی کنند! اگر غلط است چرا 

برای مردم نسخه غلط می پیچند؟ 
پزشکیان ادامه داد: تقوا یعنی در سیاست بهترین و کارآمدترین تصمیم را بگیری 
و اجازه بدهی اجرایی کنند. در نتیجه کسی که شاید نماز شب هم بخواند ولی مثلا 
برای یک بیمار نسخه درست نپیچد، تقوا ندارد و در مقابل کسی که ممکن است 

نماز هم نخواند اما نسخه درست تجویز کند. این فرد تقوا دارد.
وی با بیان اینکه دلیل درستی یا عدم درستی یک حکومت آن چیزی است که 
مردم پشت سر آنها می گویند، گفت: من قبل از اینکه نامزد شوم موضعم مشخص 

بود و به خاطر اینکه در جریان مهسا امینی حرف زده بودم صلاحیتم رد شد. 
این نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری بیان داشت: من دخترم 
را تنها بزرگ کردم همانطور که هیچ یک از ما نمی تواند دخترش را به زور وادار به 
انجام کاری بکند، در مورد زنان جامعه هم باید همین کار را کرد. اگر این مدل لباس 

پوشیدن گناه است رفتاری که ما با این ها می کنیم صد برابر بدتر است.
تبعیض و بی عدالتی علت اصلی نارضایتی مردم است 

نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: تبعیض و بی عدالتی 
علت اصلی نارضایتی مردم است، ما باید برای جوانان و نوه هایمان کار کنیم، 
ما باید سد تحریم را بشکنیم و کاسبان تحریم را ناامید کنیم. اگر شما در صحنه 
باشید نخواهند توانست این شیوه را که هرکسی را که دلشان می خواست حذف 

می کردند را ادامه دهند.
مسعود پزشکیان کاندیدای چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری در 
اجتماع حامیان خود در مجموعه ورزشی شهید شیرودی در سخنانی گفت: من 
به عنوان یک فرد معمولی ایرانی در خدمت شما قول می دهم که صدای کسانی 
باشم که صدایشان را کسی نمی شنود. قول می دهم که دانشجویان و اساتیدی که 

بی دلیل از دانشگاه اخراج کردند، دیگر اجازه چنین کاری نمی دهم. 
قول می دهم از برخورد با زنان و دختران در خیابان ها جلوگیری کنم 

وی ادامه داد: قول می دهم از برخورد با زنان و دختران ما در خیابان ها جلوگیری 
کنم. قول می دهم که پیگیر مشکل کسانی باشم که مناطق محروم زندگی می 
کنند، پیگیر مشکلات کشاورزان، کارگران و همه کسانی که در این کشور زندگی 

می کنند، باشم. 
این کاندیدای چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری تصریح کرد: بنده 
صادقانه با شما صحبت می کنم، من قبل از اینکه کاندیدای ریاست جمهوری شوم 
اگر نسبت به یک ایرانی کسی ظلم یا ناروایی را روا می داشت پشت تریبون بدون 
واهمه حامی حقوق مظلوم بودم. قول می دهم که هیچوقت، هیچوقت، هیچوقت 
به شما دروغ نگویم و هیچگاه حق مردم را قربانی جناح سیاست بازی ها نکنم، من 

در خدمت محرومین هستم.
باید کاسبان تحریم را ناامید کنیم 

پزشکیان تصریح کرد: تبعیض و بی عدالتی علت اصلی نارضایتی مردم است، 
ما باید برای جوانان و نوه هایمان کار کنیم، ما باید سد تحریم را بشکنیم و کاسبان 
تحریم را ناامید کنیم. اگر شما در صحنه باشید نخواهند توانست این شیوه را که 

هرکسی را که دلشان می خواست حذف می کردند را ادامه دهند.
در همایش انتخاباتی اصحاب فرهنگ و هنر مطرح شد

مبارزه با بداخلاقی ها ودزدی ها سخت تر از جنگ در جبهه هاست
 همایش انتخاباتی اصحاب فرهنگ و هنر با حضور »مسعود پزشکیان« نامزد 

چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری در محل هتل ارم برگزار شد.
به گزارش خبرنگار مهر، همایش انتخاباتی اصحاب فرهنگ و هنر با حضور 
»مسعود پزشکیان« نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری در محل 

هتل ارم برگزار شد.
براساس این گزارش، افرادی چون سیدرضا صالحی امیری وزیر فرهنگ و ارشاد 

اسلامی سابق در این همایش حضور داشتند.
صالحی امیری: تبعیض و تحقیر جنسیتی علیه زنان باید کنار برود

در ابتدای این همایش، رضا صالحی امیری وزیر سابق فرهنگ و ارشاد اسلامی 
با اشاره به فضیلت فرهنگ ایرانی گفت: فرهنگ، هویت ملی، تاریخی و تمدنی 

ایرانیان است و پرچمدار این تفکر اصحاب فرهنگ و هنر ما هستند.
وی اضافه کرد: ما باید بپذیریم که هنرمندان، فرهنگیان و ایثارگران ما چراغ 
خاموش را روشن می کنند. ما باید بپذیریم که فرهنگ، جوهره زیست انسانی 
است. جامعه ای که در آن اصحاب فرهنگ منزلت نداشته باشند، آن جامعه به 

بی راهه می رود.
وزیر سابق فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به ویژگی های مسعود پزشکیان 
گفت: امروز سخن ما یک جمله است. پزشکیان یعنی مدافع آزادی، عقلانیت، 
عدالت و امنیت فرهنگی. ما باور داریم که پزشکیان یعنی عقلانیت در برابر ارتجاع. 
ما باور داریم که جریان رادیکالیسم، کشور را به انسداد کشانده است. جامعه بزرگ 

فرهنگی به امنیت که همان آزادی بیان و قلم و اندیشه است نیاز دارد.
صالحی امیری تصریح کرد: چرا بزرگان شعر و ادب و سینما و موسیقی و هنرهای 
تجسمی قهر کرده اند و به گوشه ای رفته اند. این تهدید برای کشور است. تبعیض و 

تحقیر جنسیتی علیه زنان باید کنار برود.

رئیس ستاد تهران مسعود پزشکیان گفت: دو نفری که بیشترین احتمال برای کناره گیری شان وجود دارد آقایان زاکانی و قاضی زاده هاشمی است. این را ما نمی گوییم، خود دوستان می گویند که 
نباید در جبهه انقلاب همه کاندیداها بمانند و رأی  همدیگر را بشکنند. وقتی خود افراد این بحث را مطرح می کنند، طبیعتا باید کاندیدایی کنار برود. وقتی قرار باشد کاندیدایی کنار برود، کاندیدایی 

کنار خواهد رفت که از پایین ترین آرا برخوردار است. بنابراین این مسأله نباید دوستان را عصبانی کند که ما بگوییم کاندیدایی به نفع شما کنار می رود. 
علی تاجرنیا رئیس ستاد انتخاباتی تهران مسعود پزشکیان، در گفت وگو باایلنا، در مورد ارزیابی خود از تناقض رفتاری، صدا و سیما در مواجهه با رفتارهای زاکانی علیه پزشکیان با محمد فاضلی 
مشاور فرهنگی پزشکیان و قطع میکرفون گفت: یک واقعیتی وجود دارد که ما به هیچ عنوان، از نظر تبلیغات و فضاسازی های صداوسیما، یک برخورد عادلانه و بی طرفانه ای نمی بینیم. عدالت و 
بی طرفی فقط این نیست که در مناظرات به افراد وقت مساوی داده شود، مهم این است که برخوردها، یکسان باشد. بسیاری از مسئولین اجرایی و نظارتی انتخابات توصیه می کنند که تخریبی علیه 

کاندیداها صورت نگیرد و به نوعی شرایط انتخابات، اثباتی باشد و نه نفی دیگران.
وی افزود: وقتی ما کاندیدایی را مثل آقای زاکانی می بینیم که بی پروا، بارها و بارها نسبت به کاندیدای دیگر مطالبی را عرض می کند، نسبت هایی را به دیگران می دهد یا مطالبی مطرح می کند که 
مستلزم پیگیری است و مجری برنامه باید حتما از بیان آنها جلوگیری کند و این کار را نمی کند، در عوض ماجرا ما شاهد هستیم که در میزگرد فرهنگی، یک فردی که به اسم کارشناس در آنجا نشسته 
است، هدفش بیان مسائل غیرمرتبط و خصوصی و همچنین عصبانی کردن آقای فاضلی بوده و ما نگاه می کنیم که به راحتی حرف های خود را می زند اما وقتی آقای فاضلی می خواهد جواب بدهد 
میکروفن قطع می شود. یک واقعیتی وجود دارد که بی ادبان اگر همفکر و هم جناح با صداوسیما باشند، می توانند هر صحبتی مطرح کرده و در بیان آن آزاد هستند و دیگران نه تنها نمی توانند آنها را 

نقد کنند، حتی مجالی  برای دفاع از خود و فرصت گفت وگو پیدا نمی کنند.
وی با توجه به پرسش آقای پزشکیان از آقای زاکانی، به نظر شما کدام کاندیداها پوششی و کدام کاندیداها تا انتها حضور خواهند داشت گفت: آنچه که مسلم است اینکه این ۶ نفر تا انتهای 
انتخابات باقی نخواهند بود. دو نفری که بیشترین احتمال برای کناره گیری شان وجود دارد آقایان زاکانی و قاضی زاده هاشمی هستند. این را ما نمی گوییم، خود دوستان می گویند که نباید در جبهه 
انقلاب همه کاندیداها بمانند و رأی  همدیگر را بشکنند. وقتی خود افراد این بحث را مطرح می کنند، طبیعتا باید کاندیدایی کنار برود. وقتی قرار باشد کاندیدایی کنار برود، کاندیدایی کنار خواهد 
رفت که از پایین ترین آرا برخوردار است. بنابراین این مسأله نباید دوستان را عصبانی کند که ما بگوییم کاندیدایی به نفع شما کنار می رود. وقتی خود شما این اظهارنظر را انجام می دهید، طبیعتا در 
حوزه سیاسی تحلیل ها هم خود را نشان می دهد. به نظر من بدون شک، آقایان زاکانی و قاضی زاده کنار خواهند رفت و هرچه به زمان انتخابات نزدیک تر شویم، فضا یک مقدار قطبی تر خواهد شد. 

فرصت ۴ برابری برای نامزدهای اصولگرا شروع بی عدالتی است
رییس ستاد استان تهران پزشکیان افزود: من امیدوارم با مشارکت حداکثری مردم، انتخابات به گونه ای رقم بخورد که کاندیدای موردنظر ما جناب آقای پزشکیان بتوانند رأی کافی داشته باشند. 
فکر می کنم جدا از اینکه در انتخابات چه کسی کنار می رود و نمی رود، شکل چیدمانی که ما یک فرصت ۴ برابری را برای یکسری از کاندیداهای یک جبهه سیاسی ایجاد می کنیم و در مقابل آن، یک 
پنجم فرصت برای کاندیدای اصلاح طلب است، شروع یک بی عدالتی است. در جبهه اصلاحات کاندیداهای مطرح دیگری هم بودند که می توانستند همین شرایط را مثل کاندیداهای اصولگرایی 
رقم بزنند. می توانستند تأیید شوند و از فرصت ها برای گفت وگو استفاده کنند. می توانستند بخشی از مطالبی که توسط آقای پزشکیان گفته نمی شود را پوشش دهند. اما شرایط به گونه ای است که 

در چند انتخابات گذشته معمولا چند کاندیدای اصولگرا، یک یا دو کاندیدای اصلاح طلب و مستقل وجود دارد. بنابراین عملا از شروع انتخابات شاهد یک بی عدالتی هستیم.
تاجرنیا در پاسخ به این سوال که آیا احتمال ائتلاف پزشکیان و پورمحمدی در انتخابات آتی وجود دارد، گفت: به نظر من آقای پورمحمدی در تراز یک کاندیدای ریاست جمهوری عمل 
می کنند و بدون شک نظراتی که ایشان دارند، بسیار کارشناسی و قابل قبول است. از اینکه خود آقای پورمحمدی سعی می کند فضای انتخابات را به سمت مباحث مهم و کارشناسی و کلان 
ببرد، استقبال می کنیم. اینکه در نهایت مسیر انتخابات به چه سمت و سویی خواهد رفت، پایگاه  رأی این دو بزرگوار با هم متفاوت است. اما اگر مصلحت این باشد، در ادامه مسیر کار روشن 
است. آنچه که واضح است، جناب آقای پزشکیان تا انتها مسیر را ادامه خواهند داد. مهم این است که در حوزه های کاری و رقابتی تفاهمی بین آقایان پورمحمدی و پزشکیان شکل بگیرد که 

این موضوع منتفی نیست.

رییس مرکز پژوهش های مجلس گفت: تاکنون مشارکت نزدیک به ۵۰ درصد است و ۳۰ درصد نیز جزو مرددین 
هستند و یا هنوز به قطعیت نرسیده اند. احتمالا مشارکت در انتخابات به بالای ۶۰ درصد می رسد.

بابک نگاهداری در سلسله نشست های هم اندیشی با نخبگان و نمایندگان مجلس در ستاد جوانان محمدباقر قالیباف 
اظهار داشت: برای انتخاب رئیس جمهور آینده باید کارنامه و برنامه نامزدها را توأمان با هم بررسی کنیم و بررسی کنیم 
که وضعیت او در مناصب مدیریتی و سیاسی چگونه بوده است؟ آیا توانسته تحول ایجاد کند؟ چرا که انسان ها معمولًا 

تداوم گذشته هستند.
وی به تحلیل راهبردی وضعیت کشور در آرایش فعلی جهانی پرداخت، گفت: مطالعات نشان می دهد در این قرن 

پیش رو شاهد بازآرایی و انتقال قدرت و ثروت از غرب به شرق هستیم و آوردگاه این نبرد نیز غرب آسیا است.
نگاهداری تاکید کرد: در این آرایش جدید آمریکا تلاش دارد تا چین و روسیه را زمین گیر کند و در این نبرد آیا ما باید 
منفعل باشیم و ترکش ها به ما اصابت و کنش گری نداشته باشیم؟ رئیس مرکز پژوهش های مجلس تاکید کرد: سیاست 
آمریکا ناامن کردن غرب آسیا است. آن هایی که فکر می کنند با مذاکره مسئله حل می شود، دچار خطای راهبردی 
هستند، چرا که روسیه و چین در جهت منافع خودشان درست خلاف سیاست آمریکا عمل می کنند. بنابراین ما نیازمند 
رئیس جمهوری هستیم که تحلیل درستی از شرایط ایران و جهان داشته باشد، نه اینکه فقط ژست مذاکره با آمریکا 

بگیرند و از بلوک بندی قدرت در جهان بی اطلاع باشند.
وی با تاکید بر این که در این شرایط باید بتوانیم منافع کشور را بدرستی تبیین و دنبال کنیم، گفت: جمهوری اسلامی 
پنجره فرصت محدودی دارد که یکی از آن ها اقتصاد دانش بنیان است. ما برای اینکه مشکلات معیشتی و اقتصادی را 
حل کنیم، نیاز به دیپلماسی اقتصادی داریم و نقش خود را در این مسیر تعریف کنیم. نگاهداری خاطرنشان کرد: اکنون 
همه مطالعات تحولات جهان در همه عرصه ها مبتنی بر علم و فناوری است و این بستر در کشور ما وجود دارد. بنابراین 
باید بررسی کنیم که آیا این نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری در کارنامه اجرایی خود چقدر به نوآوری و فناوری های 

جدید توجه داشته اند.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس به نظرسنجی هایی که از سوی این مرکز در سراسر کشور صورت گرفته اشاره و 
خاطرنشان کرد: تاکنون مشارکت نزدیک به ۵۰ درصد است و ۳۰ درصد نیز جز مرددین هستند و یا هنوز به قطعیت 

نرسیده اند. احتمالًا مشارکت در انتخابات به بالای ۶۰ درصد می رسد.
وی در مورد وضعیت نامزدها نیز گفت: در نظر سنجی ها آرای افراد نزدیک به هم شده و رقابت ها فشرده است؛ در 
نظرسنجی هایی که ما در روزنامه انجام می دهیم، آقای قالیباف، پزشکیان و جلیلی در صدر هستند و تفاوت ها فاحشی 

بین آنان نیست.
نگاهداری تاکید کرد: اگر اجماع در جبهه انقلاب حاصل نشود، احتمال این که انتخابات به مرحله دوم بکشد بیشتر 

است و اگر اجماع صورت بگیرد، دسترسی به موفقیت در جبهه انقلاب در دسترس است.

علی تاجرنیا :

آقایان از صحبت درباره نامزد پوششی عصبانی نشوند 
رییس مرکز پژوهش های مجلس:

مشارکت در انتخابات از ۶0 درصد بیشتر خواهد بود



eimannews@yahoo.com www.emandaily.ir

امام رضا علیه السلام

اذان صبح:03/09 طلوع آفتاب:04/53 اذان ظهر:12/07 اذان مغرب: 19/42

یادگارماندگارچهره ملی مطبوعات قم دکترحسین عبداللهی)ره(

روز غدیر، روز بردن جایزه مسابقه است. روز بسیار صلوات 
فرستادن بر محمّد و آل محمّد است. روز خرسندی است. روز 
عید خاندان محمّد است. روز پذیرفتن اعمال است. روز بیشتر 

خواستن ]از خداوند[ است. روز آسودنِ مؤمنان است...

دوشنبه -4 تیر ماه 1403 - سال بیست وهفتم- شماره 5985

الإقبال : ج ٢ ص ٢٦٠

سیاسی ،  اجتماعی ،فرهنگی ،علمی ، ورزشی و هنری
صاحب امتیاز: حیدر ضیغمی

مدیرمسئول: نیره طاهری نیک
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر:روح اله کرمانی

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت

تلفن: ٣٢٩٠٣٢٠٩ - ٣٢٩٠٦١٦٠ صندوق پستی: ٣7١٨5/44٩5 
نشانی:قم- بلوارشهید صدوقی،کوچه ٢١ممیزیک پلاک 47

اپ
وچ

فی 
گرا

یتو
ل

سبز
خه 

شا

http://nedayeghom.ir
@nedayeghom.ir

آدرس سایت:
کانال ایتا:

مدیرعامل سازمان سیما و منظر شهرداری قم خبرداد:

آماده سازی 237 برد آگهی انتخاباتی 
در نقاط مختلف شهر

مدیرعامل سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری قم گفت: ۲۳۷ 
برد آگهی چهاردهمین انتخابات ریاست نیز در نقاط مختلف شهر وجود دارد که 

ظرفیت مناسبی برای این منظور است.
دکتر پیام جوادیان با اشاره به انجام تبلیغات محیطی چهاردهمین انتخابات 
شهری  تبلیغات  به منظور  داشت:  اظهار  قم  شهر  در  جمهوری  ریاست 
چهاردهمین انتخابات ریاست جمهوری و با هدف جانمایي فضای تبلیغات 
انتخاباتی ریاست جمهوری در سطح شهر، ۵۰  نقطه جدید در سطح مناطق 
امر اختصاص داده شده است.  مدیرعامل سازمان سیما،  این  به  هشتگانه 
منظر و فضای سبز شهری شهرداری قم افزود: در صورت نیاز تعدادی قاب 
بنر در سطح میادین اصلی شهر نیز به منظور ترویج فرهنگ مشارکت نیز چاپ 
و نصب خواهد شد. وی با بیان اینکه فضای متعارف، عادلانه و تعریف شده و 
طبق استانداردهای وزارت کشور را در اختیار نامزدهای انتخاباتی قرار می دهیم، 
اضافه کرد: اگر در فضای خارج از فضای تعیین شده و خارج از دستورالعمل ها 
و چهارچوب ها شاهد تبلیغات باشیم،  بر اساس قوانین مربوطه برخورد خواهد 
شد. جوادیان تأکید کرد: فضا و بستر لازم برای تبلیغات و در راستای تبلیغات 
مساوی و عادلانه برای تمام نامزدهای انتخاباتی فراهم شده است و انتظار داریم 

در محل های تعیین شده به تبلیغ خود بپردازند.
وی در پایان خاطرنشان کرد : ۲۳۷ برد آگهی انتخاباتی نیز در نقاط مختلف 

شهر وجود دارد که ظرفیت مناسبی برای این منظور است
 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

نصب سازه های ترافیکی محدودیت 
ارتفاع در بلوار شهید سلیمانی 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: احداث سازه های 
دروازه ای با نصب تجهیزات ترافیکی بر روی آن بهترین حالت در معابر دارای 

محدودیت ارتفاعی است.
علیرضا خلیلی از اجرای طرح ایمن سازی و ساخت و نصب سازه های ترافیکی 

محدودیت ارتفاع در سطح شهر بخصوص در بلوار شهید سلیمانی خبر داد .
وی در این خصوص توضیح داد: پل های قدیمی که بر روی رودخانه قم 
ساخته شده و معابر شرق و غرب شهر قم را به هم متصل می کند از مسیر بلوار 
شهید سلیمانی دارای محدودیت ارتفاع بوده که در سال های گذشته علیرغم 
وجود سازه های مخصوص ترافیکی ، شاهد گیر کردن خودروهای سنگین در 
این محل ها بوده ایم . مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم 
افزود: در این طرح ، سازه ها که به صورت فلزی ساخته می شوند قبل از محل 
زیرگذر نصب و با چراغ و تابلوهای انتظامی و هشداری، رانندگان را از حداکثر 
ارتفاع مجاز مطلع می کنند و با جانمایی صحیح، این فرصت به رانندگان با ارتفاع 
بیشتر داده می شود که بتوانند مسیر را دور زده و از سایر مسیرهای امن تردد 
نمایند. وی خاطرنشان کرد: مسیر جنوب به شمال بلوار شهید سلیمانی و زیر 
پل نهم دی و ورودی رودخانه از بلوار شهید محمد منتظری ایمن سازی شده و 
مسیر شمال به جنوب این بلوار حدفاصل میدان زائر تا پل رضوی نیز در دستور 

ساخت و نصب است.

معاون شهردار قم مطرح کرد؛

دو هزار میلیارد تومان هزینه بازگشایی 
فاز ۵ عماریاسر

اجرای  اهداف  از  یکی  گفت:  قم  شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاون 
فاز ۵  از  بهره برداری  با  که  بوده  زندگی  کیفیت  ارتقای  بازآفرینی  طرح های 

عماریاسر این مهم تحقق می یابد.
مجید متین فر در حاشیه برگزاری سومین گام از افتتاح ۱۹۸ پروژه شهری 
در سال ۱۴۰۳، با اشاره به بهره برداری از فاز ۵ عماریاسر و بلوار حضرت جعفر 
طیار)ع( اظهار کرد: پروژه فاز پنج عمار یاسر به مدت نیم قرن بلاتکلیف مانده بود 

که به ویژه طی چهار سال اخیر تلاش های بسیاری در این راستا صورت گرفت.
 وی افزود: بیش از دو هزار میلیارد تومان هزینه بازگشایی محور به طول هزار و 

۹۰۰ متر بود و همه محدوده اجرای پروژه در بافت فرسوده قرار داشت.
 معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم ابراز کرد: یکی از اهداف اجرای 
طرح های بازآفرینی ارتقای کیفیت زندگی در این محدوده است که با اجرای 
طرح با تقویت مسیرهای ارتباطی و بهبود شرایط محیطی، زمینه برای نوسازی 

و ارتقای کیفیت زندگی در این منطقه ایجاد خواهد شد.
 متین فر ادامه داد: توسعه فضای سبز، توسعه فضای پارکینگ و توسعه فضای 

آموزشی نیز از اهدافی بوده که در ادامه تملکات اجرا خواهد شد.
 

مدیر منطقه هفت شهرداری قم خبرداد:

تملک 110 پلاک در پروژه فاز پنجم عمار یاسر 
پلاک  ماه، حدود ۱۱۰  قم گفت: طی ۱۵  منطقه هفت شهرداری  مدیر 
باقیمانده حدفاصل خیابان معلم تا خیابان شهیدان فاطمی تملک شد و پروژه 

در اختیار معاونت فنی و عمرانی برای فعالیت های عمرانی قرار گرفت.
محمد رمضانی در حاشیه برگزاری سومین گام از افتتاح ۱۹۸ پروژه شهری 
در سال ۱۴۰۳، با اشاره به روند اجرای پروژه فاز پنج عمار یاسر و بلوار جعفر 
طیار)ع( اظهار کرد: پروژه فاز پنج عمار یاسر بیش از ۵۰ ساله و بر زمین مانده 
بود که با همت شهردار قم و حمایت های شورای اسلامی شهر، تملک آن در 
منطقه هفت آغاز شد.  وی افزود: با تلاش همکاران در منطقه ۷ و حمایت های 
بخش مالی و اقتصادی، اعضای شورای شهر، معاونت شهرسازی و معاونت فنی 
و عمرانی توانستیم طی ۱۵ ماه حدود ۱۱۰ پلاک باقیمانده حدفاصل خیابان 
معلم تا خیابان شهیدان فاطمی را تملک کنیم و پروژه در اختیار معاونت فنی 
و عمرانی قرار گرفت و به بهره برداری رسید.   مدیر منطقه هفت شهرداری قم 
عنوان کرد: بخش مهمی از این پروژه تکمیل تونل غدیر و دسترسی هایی بود 
که باید ایجاد می شد، همچنین دسترسی هایی که در منطقه ۷ و یک با اجرای 
این پروژه ایجاد شد.  رمضانی خاطرنشان کرد: این پروژه موجب توسعه شهر و 
بهبود دسترسی ها در هسته مرکزی شهر قم می شود و امیدواریم در آینده نزدیک 
این بهره برداری سبب بهبود شرایط زیستی در بافت فرسوده شود.  وی عنوان 
کرد: طرح های بازآفرینی برای بهبود فضای محیطی در منطقه هفت مدنظر قرار 
دارد و امیدواریم در افزایش فضای سبز هسته مرکزی شهر قم نیز موفقیت هایی 

داشته باشیم.
 

مدیر منطقه یک شهرداری قم خبر داد:

ساخت ۴00 مترمکعب مخزن 
ذخیره آب فضای سبز 

مدیر منطقه یک شهرداری قم از شروع عملیات عمرانی ساخت مخزن ذخیره 
آب ۴۰۰ مترمکعبی جهت آبیاری بوستان های سطح منطقه خبر داد.

سیاست های  تحقق  به منظور  داشت:  اظهار  علی اکبری  محمدحسین 
شهرداری قم مبنی بر جداسازی آب شرب از فضای سبز و در جهت سهولت در 
آبیاری فضای سبز بوستان های منطقه یک و فضاهای سبز شهری آن، جانمایی 
مخزن بتنی ذخیره آب در محدوده خیابان بسیج انجام و در دست  احداث 
است. مدیر منطقه یک شهرداری قم تصریح کرد: با بهره برداری از این مخزن، 

آب فضای سبز با پشتیبانی مطلوب تأمین خواهد شد.
سبز  فضای  آبیاری  مشکل  حل  برای  راهکاری  به منظور  کرد:  اضافه  وی 
بوستان ها و برای اینکه بتوانیم آب موردنیاز فضای سبز شهری را به صورت کامل 
از آب خام )چاه( تأمین کنیم، ساخت مخازن بتنی یکی از موضوعاتی بوده که 

می تواند مشکل آب برای آبیاری را حل کند.

رئیس ستاد انتخابات کشور:نامزد درجه یک و دو نداریم
محمدتقی شاهچراغی رئیس ستاد انتخابات کشور با بیان اینکه ما نامزد درجه یک و دو نداریم، گفت: نامزدهای 
انتخابات می توانند تا ۳ نفر در ستاد انتخابات کشور نماینده داشته و از قبل شروع انتخابات تا پایان حضور داشته 
باشند. شاهچراغی در ادامه با بیان اینکه ما برای برگزاری انتخابات آماده هستیم، گفت: چهار راهبردی که رهبری برای 
انتخابات مجلس شورای اسلامی تعیین کردند در اجرای انتخابات ریاست جمهوری برای ما ملاک است. رقابت بین 
نامزدها مشهود است و این رقابت ادامه دارد، ولی همانطور که رهبر معظم انقلاب فرمودند، نامزدها مراقبت کنند که 
برای جلب آرا، سخنان دشمن شاد کن مطرح نکنند که موجب یاس مردم شود. در حال حاضر میدان رقابت فراهم است 

و مردم بر اساس برداشتی که  از برنامه ها و تبلیغات نامزدها دارند، به تشخیص خود عمل می کنند.

قانون راهبردی مجلس ۳۰۰ میلیارد دلار به کشور ضرر زد
حسن روحانی، در دیدار جمعی از وزیران و معاونان رئیس جمهور در دولت های یازدهم و دوازدهم:قانون راهبردی 
مجلس بدترین قانون در تاریخ جمهوری اسلامی ایران است. ما از این قانون بدتر نداشتیم. قانونی که فقط توطئه بود 
برای اینکه دولت دوازدهم ناموفق شود.  من می دانم چه کسی طراحی کرده، چه کسی نوشته، کجا نشستند. آدم هایش 
را می دانم چه کسانی نوشتند. در چه اتاقی نشستند. همه را من می دانم. خب خیانت شد به مردم.چرا ۳۰۰ میلیارد 
دلار در این سه سال به مردم صدمه زدند؟ سالی ۱۰۰ میلیارد دلار، مستقیم و غیرمستقیم، از فروش نفت و پتروشیمی و 

تخفیف هایی که به دیگران می دهند، به مردم صدمه زدند.

تعیین ۷۴۷ شعبه اخذ رای برای انتخابات در قم
فرماندار قم عنوان کرد: از ۷۴۷ شعبه اخذ رأی که در کل استان داریم، ۶۹۱ شعبه در شهرستان قم واقع شده است 
که از این مجموع ۶۱۹ شعبه ثابت و ۷۲ شعبه سیار است. ما ۱۰ شعبه اخذ رأی در بخش خلجستان و ۱۶ شعبه هم در 
بخش سلفچگان داریم. مابقی شعب هم در شهرستان قم واقع شده است.ذاکریان تصریح کرد: در بحث مهم چینش 
نیروها، با تک تک عزیزان و عوامل اجرایی که در انتخابات قبل با ما همکاری داشتند تماس گرفته شد و آنها اعلام 
آمادگی کردند. عوامل اجرایی شعب ما، ازجمله نماینده فرماندار و نماینده بخشدار و همگی آنها آماده و در سامانه 

جامع انتخابات وارد شد.

حمایت علی مطهری از پزشکیان
علی مطهری نماینده ادوار مردم تهران در مجلس شورای اسلامی در بیانیه ای پیرامون انتخابات ریاست جمهوری 
نوشت: » در مجموع ایشان را فردی باتقوا و متدین و دلسوز و پاکدست و ساده زیست و متخصص در رشته خود و آشنا 
با مسائل کلان کشور و کسی که می تواند توازن میان دو جناح سیاسی کشور برقرار کند می دانم و با توجه به شرایط 
موجود کشور و احتمال روی کار آمدن ترامپ در آمریکا و ضرورت وجود یک رئیس جمهور عاقل و باتدبیر در ایران که 
بتواند در سیاست خارجی توازن میان غرب و شرق ایجاد نماید، از نظر اینجانب آقای مسعود پزشکیان نامزد اصلح 

انتخابات ریاست جمهوری است.«

محسن رضایی:اجماع یک ضرورت است
محسن رضایی گفت: اجماع جریان انقلابی یک ضرورت ملی برای کارآمدی و شتاب در پیشرفت کشور پس از 
انتخابات است.محسن رضایی در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس با استفاده از هشتگ »اجماع برای 
مردم«، نوشت:»مشارکت بالا، تقویت جمهوری اسلامی و رای به آن است. هر شش نفر فرزند ایران هستند؛ اما اجماع 

جریان انقلابی یک ضرورت ملی برای کارآمدی و شتاب در پیشرفت کشور پس از انتخابات است.«

مناظره چهارم نامزدها بر سر سیاست خارجی است
چهارمین مناظره با موضوع سیاسی با عنوان »ایران در جهان امروز« روز دوشنبه، چهارم تیر ماه زنده پخش خواهد 
شد.تاکنون سه مناظره نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری با موضوعات اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی روی آنتن 

رفته است و نوبت به پخش دو مناظره با موضوعات سیاسی است.

ایران جزو برترین های دنیا در جراحی پلاستیک
رئیس انجمن جراحان پلاستیک و زیبایی ایران گفت: کشور ما جز بهترین کشورها در عرصه جراحی پلاستیک و 
زیبایی است و در حال حاضر نه تنها هیچ گونه اعزام بیمار به خارج از ایران نداریم بلکه مراجعینی از کشورهای مختلف 

برای اعمال جراحی داریم.

دبیر ستاد حقوق بشر: هیچ نمایندگی سیاسی در کانادا نداریم
غریب  آبادی:حجم وسیعی از ایرانیان در  کانادا از خدمات کنسولی محروم هستندایرانیان در کانادا برای شرکت در 

 انتخابات چگونه باید رای را به صندوق بیاندازند؟آیا این اقدام کانادا اقدام ضدحقوق بشری است یا نه؟

معاون دادستان قم خبرداد:

صدور کیفرخواست پرونده کشف
 28 هزار دلار تقلبی 

معاون دادستان قم گفت: ۲۸۱ برگه اسکناس ۱۰۰ دلاری تقلبی از فردی در قم کشف و متهم دستگیر شد. 
علی اصغر سلطانی با اشاره صدور کیفرخواست پرونده کشف دلار تقلبی، افزود: در اجرای طرح ارتقاء 
امنیت و پیشگیری از وقوع جرم، ماموران پلیس آگاهی حین گشت زنی در بوستان فدک مجاور میدان ۷۲ تن 

به فردی مشکوک شده و ۲۸۱ برگ اسکناس ۱۰۰ دلاری از وی کشف می شود.
وی با اشاره به انجام تحقیقات و دستورات قضایی شعبه ۷ بازپرسی دادسرای قم، اضافه کرد: این متهم 
غیربومی که از یکی از استان های غربی کشور به قم آمده بود، با آگاهی از جعلی بودن اسکناس ها، قصد 

عرضه و فروش دلارهای تقلبی در استان را با کمک همدستش داشته است.
وی استفاده از اسکناس های مجعول خارجی را مطابق با ماده ۵۲۵ و ۵۲۶ قانون مجازات اسلامی جرم 
دانست و برخورد قاطع با عاملان جعل و توزیع کنندگان دلارهای تقلبی را در حفظ امنیت اقتصادی و 

اجتماعی شهروندان و زائران استان ضروری خواند.
بر اساس این گزارش، حسب ماده ۵۲۵ قانون مجازات اسلامی تعزیرات هر کس اسکناس رایج داخلی 
یا خارجی یا اسناد بانکی را جعل کند یا با علم به جعل یا تزویر استعمال کند یا داخل کشور نماید، علاوه بر 
جبران خسارت وارده به حبس از یک تا ۱۰ سال محکوم خواهد شد و مطابق با ماده ۵۲۶ قانون مجازات 
اسلامی )تعزیرات( هر کس اسکناس رایج داخلی یا خارجی یا اسناد بانکی را به قصد اخلال در وضع 
پولی یا بانکی یا اقتصادی یا برهم زدن نظام و امنیت سیاسی و اجتماعی جعل یا وارد کشور نماید یا با 
علم به مجعول بودن استفاده کند چنانچه مفسد و محارب شناخته نشود به حبس از پنج تا ۲۰ سال 

محکوم می شود.
 

رییس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم خبرداد:

اجرای طرح ترخیص عیدانه وسایل نقلیه توقیفی 
 رییس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم، از طرح ترخیص وسایل نقلیه عیدانه پلیس تا عید سعید غدیر 
خم خبر داد و افزود: به مناسبت عید سعید غدیر خم و در راستای صیانت ازاموال مردم، امید آفرینی وارتقا 

سرمایه اجتماعی پلیس طرح ترخیص فوق العاده وسایل نقلیه توقیفی را اجرا می کند.
سرهنگ غلامرضا صدفی افزود: درطرح ترخیص وسایل نقلیه عیدانه پلیس، امکان پرداخت اقساطی 

جرایم معوقه بدون پیش پرداخت فراهم شده و هزینه پارکینگ نیز با تخفیف ویژه محاسبه می شود.
سرهنگ غلامرضا صدفی با بیان اینکه این طرح تا عیدسعید غدیر خم ادامه دارد افزود:هم استانی های 

عزیز می توانند برای ترخیص وسایل نقلیه خود به دفاتر پلیس+۱۰واپلیکیشن ))پلیس من((مراجعه کنند.
وی افزود: شرایطی فراهم شده که مالکان و متصرفان برای ترخیص وسایل نقلیه خود اقدام کنند لذا از 
مالکان و متصرفان وسایل نقلیه توقیفی درخواست می گردد از این فرصت نهایت استفاده را بعمل آورده و 

نسبت به ترخیص وسایل نقلیه خود اقدام نمایند.
 

رییس پلیس آگاهی استان قم خبر داد؛

دستگیری قاتل فراری در یکی از
 شهرهای شمالی کشور

رییس پلیس آگاهی استان قم از دستگیری قاتل فراری در یکی از شهرهای شمالی کشور خبر داد.
سرهنگ جعفر عباسعلیپور در خصوص این خبر اظهار کرد: در پی وقوع نزاع و درگیری مسلحانه در مقابل 
یکی از تالارهای شهر قم که منجر به قتل شد، بلافاصله تیمی از کارآگاهان پلیس آگاهی با شناسایی عوامل 

دخیل در این درگیری و قاتل اقدامات خود را آغاز کردند.
رئیس پلیس آگاهی استان قم ادامه داد: با اقدامات اطلاعاتی و فنی مخفیگاه ضارب اصلی را که با استفاده 
از یک قبضه سلاح کلت اقدام به قتل کرده بود در یکی از شهرهای شمالی شناسایی و در یک عملیات 

غافلگیرانه دستگیر و تحویل مراجع قضائی کردند.

دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

تصادف مرگبار دو دستگاه تریلی 
بر اثر برخورد دو دستگاه تریلی در قم با یکدیگر دو آقا جان خود را از دست دادند 

دانشگاه علوم پزشکی قم در اطلاعیه ای اعلام کرد: بامداد روزیکشنبه بر اثر برخورد دو دستگاه تریلی با 
یکدیگر متاسفانه دو نفر جان خود را از دست دادند.

این حادثه ساعت ۰۱:۰۳ در جاده قدیم تهران به سمت قم رخ داد. بعد از اعلام حادثه بلافاصله یک 
دستگاه آمبولانس به محل اعزام شد.در این حادثه دو آقا حدوداً ۴۰ ساله و ۵۰ ساله جان خود را از دست 

دادند.

مدیرکل زندان های استان قم گفت: یک هزار و۴۶۷ نفر از مددجویان در داخل 
کارگاه های زندان یا موسسات خارج از زندان مشغول به کار هستند.

علی اصغر رنجبر روز یکشنبه در گفت وگو با خبرنگاران با بیان این که یکی از عوامل 
اصلی بزهکاری بیکاری است، افزود: چند واحد صنعتی در زندان ها فعال است و 
محصولات مختلفی از جمله شوینده ها، نیروموتور، آبگرمکن، لباسشویی و صنعت 

مبلمان تولید می شود.
وی اضافه کرد: بسیاری از افرادی که الان در زندان کار می کنند، پس از اتمام 

حبس با همین شرکت ها در بیرون از زندان همکاری می نمایند.
وی با اشاره به مزایای اشتغال زندانیان، بیان کرد: زندانی در کنار شغلی که یاد 
می گیرد و با توجه به آموزش های فنی و حرفه ای و دریافت مدرک مربوطه، پس از 
اتمام حبس، می تواند با دریافت وام اشتغال در جامعه مشغول به کار شود و برای 
خانواده مفید باشد.  رنجبر در ادامه گفت: حدود ۴۵۰ نفر از زندانیان در مدارس 

قرآنی تحصیل می کنند و از یک تا ۳۰ جز حافظ قرآن هستند.
وی افزود: کسب ۱۸ مقام برتری کشوری میان زندانیان کشور، رتبه اول کشوری 
ریشه کنی بی سوادی و آموزش های سه گانه نهضت، برگزاری بیش از ۱۲ محفل 
انس با قرآن و تشییع ۱۱ شهید با حضور زنذانیان از جمله موفقیت ها و اقدامات 

فرهنگی در یک سال گذشته بوده است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: سال گذشته حدود ۲۳۹ نفر از 
زندانیان در جرایم غیرعمد با حدود ۱۲۶ میلیارد تومان بدهی با کمک مددکاری 

زندان، خیران و شورای حل اختلاف آزاد شدند.
وی افزود: ۵۰ نفر از زندانیان جرایم غیرعمد در سه ماه اول امسال با بدهی بالغ 

بر ۵۰ میلیارد تومان به کانون گرم خانواده بازگشتند.
مدیرکل زندان های قم اضافه کرد: به مناسبت هفته قوه قضاییه ۱۰ نفر و به 

مناسبت دهه ولایت نیز ۱۲ نفر آزاد شدند.

مدیرکل زندان های استان قم خبرداد:

اشتغال هزار و ۴۶۷ نفر از مددجویان در زندان های قم 

عکاس الهه فلاح 

نشا برنج در گیلان

مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان قم:

بیش از ۹۸ درصد املاک وقفی سنددار شده اند

مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان  قم گفت: سال گذشته جزء ده استان برتر در 
تثبیت اسناد موقوفات بودیم؛ در حال حاضر اسناد مالکیت موقوفات منفعتی استان 
تثبیث و اسناد مالکیت صادر شده، لذا بیش از ۹۸ درصد موقوفات استان تعیین 

تکلیف و اسناد مالکیت صادر شده است.
 علی جوانی پیش از ظهر روز یکشنبه به مناسبت هفته قوه قضاییه درجمع 
خبرنگاران  با بیان اینکه با تصویب این طرح از این پس مشاوران املاک مستقیما 
اجازه تنظیم قرارداد عادی را نخواهند داشت اظهارداشت : بایستی درخواست 
تنظیم سند را از طریق سامانه ثبت الکترونیک به دفاتر اسناد رسمی ارسال نمایند 
گفت: در مراجع قضایی و اداری فقط شخصی مالک ملک شناخته می شود که در 
دفتر املاک سازمان ثبت اسناد و املاک کشور که از این پس در این قانون سازمان 

نامیده می شود ملک به نام او به ثبت رسیده یا از مالک رسمی به ارث برده باشد.
وی تصریح کرد: بنابراین با تصویب این ماده بعد از لازم الاجرا شدن این طرح و 
یک سال پس از ایجاد سامانه ای که سازمان ثبت اسناد و املاک کشور ایجاد خواهد 
کرد هرگونه نقل و انتقال اموال غیرمنقول باید در سامانه ثبت الکترونیک اسناد به 

ثبت برسد و اگر به ثبت نرسد دعاوی راجع به اینگونه اعمال حقوقی در محاکم قابل 
استماع نخواهد بود و در هیچ یک از ادارات و دستگاه ها پذیرفته نخواهد شد.

مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان قم با بیان اینکه تصویب طرح مزبور از این پس 
مشاوران املاک مستقیما اجازه تنظیم قرارداد عادی را نخواهند داشت و بایستی 
درخواست تنظیم سند را از طریق سامانه ثبت الکترونیک به دفاتر اسناد رسمی 
ارسال نمایند گفت:  اداره کل ثبت اسناد قم موفق شد برای ۹۸ درصد موقوفات 
استان و همچنین ۸۳ درصد املاک زراعی سند رسمی تنظیم و صادر کند که در این 

زمینه نیز جزو ۵ استان کشور قرار گرفتیم.
22 هزار و 667 برگ سند مالکیت در قم صادر شد

وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: در سه ماه نخست امسال، ۲۲ هزار و 
۶۶۷ فقره سند مالکیت در این استان صادر شد.

جوانی افزود: در همین مدت حدود ۹ هزار و ۳۰۰ برگ سند دولتی و ۹ هزار برگ 
سند در راستای قانون جهش تولید مسکن در استان صادر شده است.

وی اضافه کرد: چهار هزار و ۲۰۰ برگ سند زراعی تک برگ نیز تثبیت و صادر شده 
است.

وی ادامه داد: سال گذشته نیز ۸۳ هزار و ۲۹۶ برگ سند تک برگ، ۲۴ هزار برگ 
سند دولتی و ۲۲ هزار برگ سند در راستای اجرای قانون جهش تولید مسکن در این 

استان صادر شد.
جوانی بیان کرد: سال گذشته استان قم در ارزیابی عملکرد استان ها با نمره 

۱۹.۶۹ رتبه نخست را کسب کرد.
به گفته وی، استان قم در حوزه املاک ۱۹.۵، اجرای اسناد رسمی ۲۰ و در حوزه 

ثبت شرکت ها نمره ۱۹.۴ را کسب کرد.
وی گفت: پارسال اسناد مالکیت حرم حضرت معصومه)س( و مسجد جمکران و 

بیش از ۸۲ درصد اراضی زراعی صادر شد.

فرماندار قم گفت : تدابیر و فرآیند های مورد نیاز 
برای انتخابات ریاست جمهوری در حال اجرا است 
و با کمک عوامل اجرایی، رؤسای ستاد انتخاباتی 
انتخابات  و مردم شریف قم حماسه ای دیگر در 

پرشور و سالم رقم خواهیم زد.
درباره  وگویی،  گفت  در  ذاکریان  عباس 
اقدامات و تدابیر انجام شده در موضوع انتخابات 
اصل  به  باتوجه  کرد:  بیان  ریاست جمهوری، 
مقام معظم رهبری  حکم  و  اساسی  قانون   ۱۳۱
برگزاری  بر  ریاست جمهوری مبنی  به معاون اول 
آن،  اجرای  برای  روزه   ۵۰ فرصت  و  انتخابات 
و  را جزم کرد  فرمانداری قم بلافاصله عزم خود 
مقدمات لازم را فراهم آورد. وی افزود: هئیت های 
مجلس شورای  انتخابات  دوره  در  که  اجرایی 
اسلامی ۱۱ نفر بودند، به ۱۳ نفر افزایش داده 
و  تغییرات  انتخاباتی که  به جز ۱۰ شعبه  و  شد 
اصلاحاتی در آن ایجاد شد، مابقی شعبات نسبت 

به دوره قبل تغییری نکردند.
 فرماندار شهر قم ادامه داد: چینش صندوق، 
نیروها و عوامل اجرایی صورت گرفته و با اعلام 

آمادگی قبلی، مباحث مهم مانند نحوه صورت 
جلسه، پلمب صندوق رای و... به عوامل اجرایی 
فرایند تشکیل  آموزش داده شده است. وی در 
ریاست جمهوری،  نامزدهای  انتخاباتی  ستاد  
اظهار کرد: فرایند آن بدین صورت است که بعد از 
اعلام اسامی قطعی نامزدهای ریاست جمهوری 
شرکت  به  مجاز  نامزدها  شورای نگهبان،  توسط 
در انتخابات و ارائه تبلیغات در چهارچوب قوانین 
در  تخلفی  الان  تا  که  بود   خواهند  شده  مطرح 
تشکیل ستاد و تبلیغات صورت نگرفته و بیشتر 
تمرکز نامزدهای انتخاباتی در فضای مجازی است. 
ستادهای  مجاز  تعداد  خصوص  در  قم  فرماندار 
در  محدودیتی  کرد:  اعلام  نامزد،  هر  انتخاباتی 
جهت تشکیل ستاد وجود ندارد اما رؤسای ستاد 
الزام  مانند  تبلیغاتی  قوانین  نامزدها،  انتخاباتی 
نصب بنر و پوستر فقط در محل ستاد انتخاباتی را 

رعایت کنند.
وی مبنی بر روش تبلیغات و نظارت بر عمکرد 
تبلیغاتی ستاد نامزدهای ریاست جمهوری، مطرح 
کرد: مباحث قانونی در جلسه برگزار شده با حضور 

رؤسای ستادهای استانی، ابلاغ شد و در جهت 
پیشگری از تخلفات تبلیغاتی، ستادی با دستور 
ریاست دادگستری استان برای پیگیری تخلفات 
و گزارش های مردمی تشکیل شد که خوشبختانه 
است.ذاکریان  نگرفته  صورت  تخلفی  امروز  تا 
انتخابات  برگزاری  روند  بین  تفاوت  به  اشاره  با 
مجلس شورای اسلامی و ریاست جمهوری، افزود: 
انتخابات مجلس  شورای اسلامی به صورت تمام 
الکترونیک برگزار شد، اگر چه اعلام آمادگی خود 
را برای برگزار کردن رای گیری الکترونیکی اعلام 
کردیم اما به دلیل عدم زیرساخت، میسر نیست 
نیمه  صورت  به  ریاست جمهوری  انتخابات  و 
الکترونیک در سطح استان برگزار خواهد شد. وی 
ادامه داد: تفاوت دیگر آن است که در رای گیری در 
انتخابات مجلس شورای اسلامی با ۵ مدرک امکان 
رای  ریاست جمهوری  انتخابات  در  اما  بود  پذیر 
گیری فقط با کارت ملی یا شناسنامه امکان پذیر 
است و از مردم تقاضا می کنیم که ترجیح خود را 
بر ارائه کارت ملی قرار دهند زیرا سرعت رای گیری 

افزایش پیدا خواهد کرد. 

فرماندار قم :

زیرساخت مشارکت حداکثری قمی ها در انتخابات فراهم است

از  قم  شهرداری  اقتصادی  و  مالی  معاون 
عمار  فاز ۵  پروژه  ادامه  تملک  برای  برنامه ریزی 
یاسر خبر داد و گفت: ۲۲ پلاک تا میدان سپاه 
شده  تکلیف  تعیین  پلاک  هفت  که  باقی مانده 
است و ۱۵ پلاک دیگر در حال برنامه ریزی قرار 

دارد.
مهرداد توکلی مقدم در حاشیه برگزاری سومین 
گام از افتتاح ۱۹۸ پروژه شهری در سال ۱۴۰۳، 
در  یاسر  عمار   ۵ فاز  پروژه  تملکات  درخصوص 
محدوده میدان معلم تا خیابان شهیدان فاطمی 
اظهار کرد: چالش های بسیاری در اجرای پروژه 

بلوار حضرت جعفر طیار)ع( وجود داشت.
وی همکاری ساکنان این منطقه را در موفقیت 

برای تملک پروژه مؤثر دانست و افزود: از مجموع 
تملک های مورد نیاز برای این پروژه بیش از ۵۰ 
ساله، تعداد قابل توجهی تملک باقی مانده بود و در 
پایان سال ۱۴۰۲ با هزینه ای تقریباً ۵۰۰ میلیارد 

تومانی تملک های این پروژه به سرانجام رسید.
ادامه  قم  شهرداری  اقتصادی  و  مالی  معاون 
تا  معلم  خیابان  از  انجام شده  تملک های  داد: 
خیابان شهیدان فاطمی بود که برای ادامه آن از 
خیابان شهیدان فاطمی تا میدان سپاه ۲۲ پلاک 

باقی مانده است.  
وی اضافه کرد: از این تعداد هفت پلاک تعیین 
تکلیف شده و قرارداد آن ها آماده است و برای باقی 
پلاک ها نیز با همکاری شهرداری منطقه، تلاش 

می شود تا این روند ادامه داشته باشد.
به گفته توکلی مقدم، برای تملکات باقی مانده 
بین ۱۲۰ تا ۱۳۰ میلیارد تومان بودجه مورد نیاز 
است تا بتوان از بلوار معلم تا میدان سپاه به صورت 
یک خط روان مسیری را برای همشهریان افتتاح 

کرد.  
فاز  خیابان  بدنه  درخصوص  اینکه  بیان  با  وی 
پنجم عمار یاسر و بلوار جعفر طیار، پیش بینی ها 
حال  در  مسیر  چند  در  پروژه  این  و  انجام شده 
از  که  است  این  بر  تلاش  گفت:  است،  بررسی 
طریق سرمایه گذاری اقداماتی انجام شود تا این 
بلوار که محور اتصال دو منطقه مهم شهری بوده، 

به یک محور شهری فاخر تبدیل شود.

معاون اقتصادی شهرداری قم اعلام کرد؛

تعیین تکلیف 1۵ پلاک تا میدان سپاه در پروژه فاز پنجم عمار یاسر 


